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Življenje je očitno eno samo tekmovanje, pa ne 
samo v smučarskih skokih ali na sofisticiranih 
biciklih, je tudi tekmovanje nas potrošnikov, 
kako na trgovskih policah NE poseči po 
klasičnih dobrotah, ki kremenitega Slovenca 
determinirajo za velikonočno mizo. NE poseči 
ne pomeni, da vam te dobrote oporekam, kje pa, 
želim le, da bi nekaj tradicije vendarle vključili 
v pričakovanje praznika - skupaj z bližnjimi. 
Zadoščenje bo večje, zagotavljam vam. Toda 
kaj ko trgovci kar tekmujejo, kako nam čisto 
nič ni treba storiti samim, le stegniti roko (hja, 
pa tudi odpreti denarnico). 

Že bežno listanje po reklamnih oglasih 
nam razgrne neverjetno širino dobrot, ki 
naj bi jih zaužili na praznik, na nedeljo (kot 
tradicija veleva), če bi se sploh zadržali, da že po 
sobotnem 'žegnu' ne bi napadli blagoslovljene 
košarice.

Veliki noči so namenjene dodatne police, kaj 
police, celi boksi, kjer dobi človek vtis, da so 
mesarji te kose mesa stavili na stran že dalj časa. 
Pa saj je to tudi v skladu s tradicijo, ko smo 
eno pleče od prašiča 'prišparali' prav za veliko 
noč (pršuti so šli v prodajo, po možnosti na 
šverc v Trst). Potica, priznam, je nam moškim 
praviloma v domeni znanstvene fantastike, toda 
na rum pa se spoznamo in orehe tudi lahko 
stolčemo in zmeljemo, da olajšamo najdražjim 
vsaj del postopka in tudi za preizkušanje nadeva 
se radi javimo kot prostovoljci. Za korenino 
hrena pa bi se moralo najti nekaj prostora na 
robu še tako majhnega vrtička.

V redu, kokoši pač ne more rediti več vsak, 
jajca pa vseeno lahko 'pirhamo' in pri tem 
sprostimo nekaj svoje kreativnosti. Čudim se, 
da trgovci še ne prodajajo pirhov, potiskanih s 
svojimi logotipi …  

Ena od trgovskih verig velikonočne blagodati 
ponuja pod sloganom 'Naj se vam smeji od 
dobrega'!? Smejalo se bo prvenstveno njim 
samim, trgovcem, pa še farmacevtom in 
tistim, ki prodajajo tako imenovana prehranska 
dopolnila, ki da po 'naravni' poti znižujejo raven 
holesterola v krvi (če verjameš). Še dobro, da 
za nedeljo pride ponedeljek in gremo v Emavs, 
bodisi na pohod na Malo goro ali v Otošče 
k Mariji Magdaleni, da pokurimo vsaj nekaj 
odvečnih kalorij. Ali pa na Planino na pinelo, 
to bo tudi v redu, če zasledujemo definicijo 
holesterola. Je namreč maščoba, maščobe pa v 
vodi niso topne, v alkoholu pač! 

Smisel praznika, verskega, zagotovo ni 
samo obložena miza, zato vam želim, da bi ga 
doživeli po svojih prepričanjih in pričakovanjih, 
spokojno, v družinskem krogu in/ali s prijatelji. 
Č se boste ob tem še smejali, toliko bolje, saj 
pravijo, da je smeh pol zdravja.

Ivan Horvat

P. s.: Bog ve, če bo Melania namesto pice 
postregla Baronu s (papeževo) potico?

Tradicija in/ali potrošništvo 

Ajdovščina, ODPIRALNI ČAS: 
pon - pet: 8:00 - 18:00 sob: 8:00 - 12:00

VRTNI CENTER 
AJDOVŠČINA

Sončna skupnost 
Ajdovščina 

Županovo vino iz 
kraljičine kleti

Občina Ajdovščina kot lastnik objektov in Skupina 
GEN-I kot investitor sta začeli predajati novo Sončno 
skupnost Ajdovščina prvim lokalnim odjemalcem. 
Sončni paneli v skupni površini 5.432 kvadratnih 
metrov in skupno močjo skoraj 700 Kw bodo zagotavljali 
zanesljiv in čist vir energije, nižje mesečne stroške in 
prijeten občutek, da so člani skupnosti pripomogli 
k zmanjševanju emisij brez vpliva na kakovost 
življenja v njihovih domovih.

Na izboru za županovo vino Občine Ajdovščina je 
letos sodelovalo 16 vinarjev iz 8 vinogradniških vasi 
v občini, ki so prispevali skupaj kar 47 vzorcev vin. 
Letošnje listine odličnosti je prejelo 10 vin petih vinarjev 
–  izmed teh je župan Tadej Beočanin izbiral Županovo 
vino Občine Ajdovščina za letošnje leto, ki je postalo 
chardonnay 2022 s Posestva Ferjančič na Planini, 
od koder prihaja tudi letošnja Slovenska vinska 
kraljica Sanja Ferjančič. 

Zeleni vodik iz 
Ajdovščine

Občina Ajdovščina je vstopila v konzorcij za 
vzpostavitev ekosistema vodika iz nizkoogljičnih 
virov. Proizvodnja bo vzpostavljena v Parku znanja, 
na območju severno od letališča. Sem bo umeščen tudi 
razvojno-raziskovalni center s področja vodikovih 
tehnologij, stekla bo proizvodnja električne energije 
iz obnovljivih virov ter proizvodnja in uporaba 
zelenega vodika v letalstvu in javnem prometu.

Poslovila se je 
častna občanka 
Jožica Ličen 

Poslovila se je Jožica Ličen, prejemnica naziva častna 
občanka, dolgoletna sodelavka in ravnateljica Škofijske 
Karitas Koper, prostovoljka, publicistka in humanitarna 
delavka, prejemnica številnih priznanj. Jožica Ličen, 
doma s Ceste pri Ajdovščini, je s svojo dobroto in 
neizmerno krepostjo za vselej zaznamovala našo 
skupnost in ostaja plemenit zgled nam in vsem 
našim zanamcem.
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Poznamo veliko različnih vrst 
vrb, med najbolj znane spada bela 
vrba (Salix alba). Značilnost vrb 
so mladi poganjki, ki rastejo iz 
vej in debla, in ker so veje prožne, 
se nagnejo navzdol ter ustvarijo 
zaveso, ki v sozvočju z vetrom 
plapola nad vodo.  

Vrbe cvetijo že zgodaj spomladi, 
lahko tudi preden ozelenijo. 
Cvetovi so majhni, neopazni in 
brez posebnega vonja, vendar 
pomembni za reprodukcijo 
rastline. Njihova barva je 
rumenkasta in se po niansah 
razlikuje med različnimi vrstami. 
Cvetovi so običajno združeni v 
socvetja in visijo s poganjkov, 
kar daje drevesu poseben videz 
v zgodnjem pomladanskem času.

Vrbe so ključnega pomena za 
ohranjanje ekosistemov vodnih 
teles, saj stabilizirajo bregove rek, 
jezer in potokov ter zagotavljajo 
habitate za različne vrste rastlin 
in živali. Koreninski sistemi 

so sposobni absorbirati velike 
količine vode, kar prispeva k 
preprečevanju poplav in erozije 
tal ter izboljšuje kakovost vode v 
okoliških vodnih telesih. Poleg 
tega vrbe nudijo zavetje in hrano 
za različne vrste ptic, žuželk in 
drugih živalskih vrst. To je torej 
zelo koristno trpežno drevo, ki 
nima velikih zahtev in odlično 
prenaša tudi močno obrezovanje. 
Vrbovo šibje je še danes najboljši 
material za pletenje košar, 
opletanje steklenic ali pa za 
vezanje trt v vinogradu. 

Vrba je v različnih kulturah 
povezana z različnimi pomeni, 
vendar je enotno priznana kot 
simbol vitalnosti, obnovitve in 
preobrazbe. Njena sposobnost, 
da hitro zraste iz odrezanih 
poganjkov, jo naredi za simbol 
obnove in upanja.  

Sprehodite se ob Hublju in 
Lokavščku in uživajte pomlad!

V imenu občine Ajdovščina, 
njenih občank in občanov, in v 
svojem imenu se na tem mestu 
poklanjam veliki osebi, naši častni 
občanki, dobrotnici velikega 
kova, Jožici Ličen. Draga Jožica, 
hvala za vse, kar ste dobrega 
storili za generacije občank in 
občanov naše občine. Vaša klena 
volja pomagati sočloveku v stiski 
je bila neomajna, vselej trdno 
zasidrana z vero v človekov boljši, 
dostojnejši jutri. 

Jožica Ličen je s svojo 
človekoljubno in humanitarno 
držo postala svetel zgled daleč 
onkraj meja naše skupnosti. 
S svojo krepostno držo, 
prijaznostjo in čuječim srcem je 
bila trden steber mnogim, ki so 
se znašli v hudi stiski. Pri svojem 
dolgoletnem prostovoljnem delu 
so pod njenim budnim očesom 
luč sveta ugledali številni projekti. 
Njena predanost sočloveku je 
bila neizmerna, prav tako njeno 
razumevanje do vsakovrstnih 
stisk. Ne da se prešteti, koliko rok 
je ponudila pomoči potrebnim. 

Dolga leta je vodila Karitas 
vipavske dekanije, postala 
ravnateljica Škofijske Karitas 
Koper, na kar je bila vselej nadvse 
ponosna. Svojo plemenitost je 
izkazovala v brezpogojnosti 
dobrodelnega delovanja – ni 
izbirala komu in kdaj – pa najsi so 
to begunci, prizadeti v naravnih 

ujmah, socialno šibki, brezdomni 
posamezniki, osamljeni ostareli 
ljudje ali pa mlade družine. 

»Najhujša stiska je, ko je prizadeto 
človekovo dostojanstvo,« je 
večkrat poudarjala. Skupaj s 
prostovoljci si je prizadevala 
pokazati spoštovanje, sočutje in 
razumevanje, pridobiti zaupanje 
in ponuditi pogovor. V našo 
skupnost je prenesla veličasten 
zgled osebnosti, nam ves čas s 
svojimi dejanji dala vedeti, da je 
smisel sobivanja v sodelovanju, da 
dobroto poplača hvaležnost, da 
bomo lepše živeli, če si bomo prišli 
naproti v sožitju, sodelovanju. Kar 
v svoji srži opisuje tudi delovanje 
ajdovske skupnosti, ki temelji na 
trdnih vrednotah povezovanja, 
medsebojnega spoštovanja in 
solidarnosti. Kako zelo je Jožica 
rada pohvalila našo skupnost, 
bila del nje, njena duša in srce. 
Kako globoko je v sebi nosila 
rodno Vipavsko dolino, njene 
ljudi, se iskreno veselila uspehov 
skupnosti in posameznikov. 
Nikdar ni skoparila s spodbudo, 
podporo, še več, vedno se je jasno 
zavzela za svoja stališča, za svojo 
skupnost, za svoj rod. 

Nepreštevne so njene akcije 
zbiranja in dajanja. Skozi 
tri desetletja prostovoljnega 
humanitarnega delovanja je 
poti razdajanja materialne 
pomoči širila daleč onkraj meja 

naše družbe. Zgleda vreden je 
Materinski dom na Cesti, ki je z 
njeno predanostjo vse do danes 
postal s svojim programom 
učne pomoči Popoldan na 
cesti svetel zgled. Jožičina 
vnema je spodbudila nastanek 
podobnih domov v več krajih 
na Primorskem. Mnogi otroci 
in družine so s pomočjo Jožice 
in Karitasa prvič videli morje, 
prvič doživeli prave počitnice. 
Dragulj v tej Jožičini dobrodelni 
zgodbi pa je znamenita likovna 
kolonija Umetniki za karitas, ki 
prinaša v naš prostor zavest, da 
človek ne živi samo od kruha, 
da je umetnost dodana vrednost 
materialni oziroma finančni 
pomoči, kot je sama večkrat rada 
poudarila. 

Ob vsem delu pa je Jožica našla 
tudi čas za pisanje za različne 
medije, redno objavljala na 
socialnih omrežjih. Tudi pri tem 
je bila vidna njena veličina, saj je 
zmogla s kleno besedo razorožiti 
negativce in preseči delitve, vselej 
vključujoče, nikdar izključevalno.

Vse do jeseni svojega življenja je 
drugim razdajala svojo energijo, 
svoj čas in svojo pomoč. Vse do 
trenutka, ko ji je pota življenja 
prekrižala bolezen. Navkljub hudi 
bolezni in številnim tegobam je 
Jožica vselej ostajala aktivna, z 
neomajno voljo pomagati. Njena 
požrtvovalnost in dobrota sta 

prepoznani širom celotne države. 
Njena plemenitost in dobrota sta 
v naši skupnosti pustili neizbrisen 
pečat. 

Za svoja neprecenljiva dela 
je bila odlikovana s številnimi 
priznanji, med drugim je 
prejemnica najvišjega priznanja 
Škofijske Karitas Koper, odličja 
Sv. Cirila in Metoda; bila je 
osebnost Primorske; prejela je 
tudi priznanje Nadje Magajna 
za izjemne ženske. Leta 2019 je 
postala častna občanka Občine 
Ajdovščine. Odlikovanje za 
ves njen doprinos pa bo njena 

neomajna drža, ki bo za vselej 
ostala svetel zgled, kako biti 
človek z veliko začetnico, kako s 
svojim zgledom utirati življenju 
prava pota.

V imenu občank in občanov 
izrekam Jožici veliko zahvalo za 
vsa njena veličastna dejanja. Naj 
ji bo lahka ajdovska zemlja, ki jo 
je neizmerno ljubila in obdala z 
ljubeznijo do Vipavske doline in 
nje ljudi, za katero in za katere 
je tako zelo razdajala vso svojo 
notranjo bit.

Draga Jožica, počivajte v miru!
Tadej Beočanin, župan

V spomin Jožici Ličen
21. marca 2024 smo se poslovili od častne občanke, Jožice Ličen. Pogrebna svečanost je potekala 

v cerkvi v Vipavskem Križu, kamor se je tekom dneva vila množica ljudi, ki se je prišla poklonit 
spominu na izjemno osebo, ki je svojstven pečat pustila tudi izven naših meja. Objavljamo 
govor župana Tadeja Beočanina ob Jožičinem slovesu.

Pomlad je v polnem razcvetu 
Po hladni zimi in nato obdobju previsokih temperatur za ta letni čas se v naše kraje vrača pomlad. In kako so prezimila lansko leto posajena drevesa? Nekaj 

brstenja že lahko opazimo, cvetlicam na domačih vrtovih in polnemu razcvetu sadnega drevja delajo med drevesi z živo zelenimi lističi konkurenco vrbe, posajene 
ob Hublju in Lokavcu. 
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Sončna skupnost Ajdovščina bo okoli 180 odjemalcem 
zagotovila zeleno energijo sonca

Družba GEN-I že od leta 2021 naprej svojim odjemalcem dobavlja zgolj brezogljično električno energijo. Z zagonom prve prave sončne skupnosti v Sloveniji 
so z Občino Ajdovščina zdaj naredili nov mejnik na poti zelenega prehoda - tudi tistim, ki ne morejo imeti lastne sončne elektrarne, omogočajo pridobivanje 
električne energije iz sonca brez lastne investicije.

Občina Ajdovščina kot lastnik 
objektov in Skupina GEN-I kot 
investitor sta začeli predajati novo 
Sončno skupnost Ajdovščina 
prvim lokalnim odjemalcem. 
Sončni paneli v skupni površini 
5.432 kvadratnih metrov in 
skupno močjo skoraj 700 kW 
bodo zagotavljali zanesljiv in 
čist vir energije, nižje mesečne 
stroške in prijeten občutek, da 
so člani skupnosti pripomogli k 
zmanjševanju emisij brez vpliva 
na kakovost življenja v njihovih 
domovih. Ko bodo v prihodnjih 
tednih vsi distribucijski 
postopki za priklop posameznih 
odjemalcev v sončno skupnost 
končani, bodo sončni paneli 
zagotavljali energijo okoli 180 
gospodinjstvom. 

Občina Ajdovščina in 
Skupina GEN-I sta pionirja 
na področju razvoja sončnih 
skupnosti v Sloveniji.  Konec 
leta 2020 sta v vasi Budanje 
na strehi tamkajšnje osnovne 
šole postavili prvo skupnostno 
sončno elektrarno, namenjeno 
samooskrbi lokalnih prebivalcev 
v sedmih stanovanjskih hišah.  
Na pozitivnih izkušnjah tega 
pilotnega projekta so zdaj 
zgradili pravo lokalno sončno 
skupnost, ki  združuje sončne 
elektrarne na kar petih objektih 
v lasti občine Ajdovščina. V 
vsakem letu obratovanja bodo 
te sončne elektrarne proizvedle 
873.000 kWh električne energije, 
kar je 510 ton prihranka CO2 
na leto. S tem bodo prispevali 
k še večji proizvodnji zelene 
energije in trajnostnemu razvoju 
v prihodnjih 30 letih, kolikor 
znaša pričakovana življenjska 

doba sončne elektrarne.
Daleč največja med petimi 

sončnimi elektrarnami, ki 
sestavljajo Sončno skupnost 
Ajdovščina, je z 2.105 m2 sončna 
elektrarna na strehi Športnega 
centra Ajdovščina z močjo 
266,6 kW. Na leto bo proizvedla 
do 367.000 kWh elektrike, kar 
pomeni skoraj 190 ton prihranka 
CO2. Druga po velikosti je s 1.050 
m2 za dobro polovico manjša 
sončna elektrarna na osnovni 
šoli Šturje. Ta prispeva k sončni 
skupnosti elektriko z nazivno 
močjo 155,61 kW. Okroglih 
100 kW moči ima sončna 
elektrarna vrtca ob Hublju (815 
m2), na stadionu Ajdovščina 
pa imajo paneli s površino 784 
m2 skupno moč 91,6 kW). S 
678 m2 najmanjša, a vseeno s 
pomembnim deležem v skupni 
proizvodnji je sončna elektrarna 
na strehi zdravstvenega doma 
v Ajdovščini z močjo 72,0 kW. 
Skupaj bodo te sončne elektrarne 
zeleno sončno energijo omogočile 
približno 180 gospodinjstvom.

»Prizadevanje za čisto okolje 
in energetsko učinkovitost je 
ena izmed prioritet lokalnega 
delovanja. Z gotovostjo k temu 
prispeva tudi zgleda vreden 
projekt Sončne skupnosti 
Ajdovščina, saj je usmeritev 
v obnovljive vire energije 
pomemben korak naše skupne 
prihodnosti. Zato smo veseli 
pozitivnega odziva občanov 
na javni poziv za vključitev v 
sončno skupnost, ki je povsem 
izpolnil naša pričakovanja. S  
sodelovanjem v skupnosti so 
si občani zagotovili trajnostno 
energijo po nižji ceni od tržne, 

hkrati pa so se izognili stroškom 
investicije, pridobivanju soglasij, 
gradbenim delom, pa tudi 
vzdrževanju in zavarovanju – 
torej vsemu, česar bi bili deležni  
ob odločitvi za lastno sončno 
elektrarno,« je ob simbolični 
predaji sončne lokalne skupnosti 
izpostavil župan Tadej Beočanin 
in dodal, da je nekaj mest v 
skupnosti še na voljo lokalnim 
prebivalcem.

Predsednik uprave družbe 
GEN-I Maks Helbl dodaja še 
večji pomen sončnih skupnosti v 
zahtevnih časih: »V zadnjih letih 
energetski trg pretresajo številne 
spremembe, tako cenovne kot 
regulatorne. Sončne elektrarne 
lahko pomembno prispevajo k 

bolj predvidljivemu obvladovanju 
stroškov, s sončnimi skupnostmi 
pa bodo njihove prednosti 
lahko izkoristili tudi tisti, ki 
zaradi prostorskih, tehničnih 
ali finančnih razlogov lastne 
sončne elektrarne ne morejo 
zgraditi. Taki posamezniki 
lahko izkoristijo energijo sonca, 
pridelano na strehi nekje drugje. 
Pomembno je, da pristop k 
tovrstni skupnosti od članov 
ne zahteva prav nobenega 
finančnega vložka. Potrebno je 
zgolj njihovo soglasje, katerega 
rezultat so mesečni prihranki in 
čista energija.«

Prihodnost lokalnih in velikih 
virtualnih sončnih skupnosti

Lokalne sončne skupnosti, 

kakršna je v Ajdovščini, 
predstavljajo pomemben korak 
k energetski neodvisnosti 
Slovenije. GEN-I stremi v svoji 
ambiciji zelene prihodnosti 
še višje, k izgradnji velikih 
virtualnih skupnosti, v katere 
bi se lahko povezal kdorkoli iz 
kateregakoli dela države. Žal 
pa za gradnjo tovrstnih velikih 
sončnih skupnosti trenutno 
obstajajo pomembne prostorske 
in regulatorne ovire. 

"Zaradi nekaterih regulatornih 
omejitev se je razvoj velikih 
skupnosti zamaknil. Ocenjujemo, 
da bo mreža manjših lokalnih 
sončnih skupnosti trenutno 
ugodnejša in bolj prijazna za člane 
skupnosti. Prvi usešni dogovor je 
bil sklenjen z Občino Ajdovščina, 
kjer bomo prek lokalne sončne 
skupnosti elektriko lahko 
ponudili predvsem najbližjim 
prebivalcem iz te občine. Po 
zgledu iz Ajdovščine želimo 
v prihodnjih letih posamezne 
sončne elektrarne postaviti čim 
bolj razvejano po vsej državi," 
utemeljuje razvoj lokalnih 
skupnosti predsednik uprave 
GEN-I Maks Helbl.

Sončna skupnost Ajdovščina 
predstavlja pomemben korak 
v smeri trajnostne energetske 
preobrazbe Slovenije. V GEN-I 
verjamejo, da bodo ajdovskemu 
zgledu sledile tudi številne 
druge občine in lastniki večjih 
strešnih površin, na katerih 
bi lahko zgradili nove lokalne 
sončne skupnosti in z njimi 
skupaj naredili korak naprej v 
brezogljično prihodnost.
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Teden je bil pester in aktiven 
za goste iz mesta Darkhan v 
Mongoliji. Razdeljeni v dve 
skupini so se seznanjali z 
različnimi vsebinami dela v 
naši lokalni skupnosti. Urejanje 
prostora, izvajanje občinskih 
investicij in zagotavljanje varnosti 
so bile osrednje vsebine, ki so se 
jim posvečali. Prvo skupino so 
sestavljali predstavniki mongolske 
policije in civilne zaščite. Ti so si 
najprej ogledali delo v oddelku za 
prostor, s poudarkom na cestni in 
prometni infrastrukturi ter njeni 
digitalizaciji, drugi dan se jim 
je predstavilo evropski regijski 
center Civilne zaščite v Palmanovi, 
ob povratku pa še Gasilsko 
reševalni center Ajdovščina. 

Seznanili so se tudi z delovanje 
regionalnega nadzornega centra 
DARS-a v Ljubljani. Drugo 
skupino so tvorili predstavniki 
lokalne skupnosti iz področja 
urejanja prostora ter profesor 
urbanizma in arhitekture na 
tamkajšnji univerzi. Prvi dan 
so se sprehodili po mestu – do 
gradbišč gimnastične dvorane 
in Rustjeve hiše. V sklopu 
urbanističnega ogleda pa so 
si prihodnji dan ogledali še 
gradnjo blokov in Dom starejših 
občanov na Ribniku. Drugi dan 
so se seznanili s prostorskim 
planiranjem v Sloveniji, popoldan 
pa so si ogledali prostorske in 
druge posebnosti na Gori. Sledila 
je predstavitev Komunalno 

stanovanjske družbe Ajdovščina, 
ki je nato predstavila upravljanje 
s kanalizacijskimi sistemi ter 
goste odpeljala na ogled male 
čistilne naprave v Dobravljah 
in centralne čistilne naprave v 
Ajdovščini. Teden pa je zaokrožila 
še predstavitev delovanja Regijske 
razvojne agencije Rod Ajdovščina, 
ki je skupaj za obe skupini gostov 
potekala v občinski sejni sobi.

Gostje so navdušeni nad 
Ajdovščino, slovo je bilo kar malo 
žalostno. To je bil že tretji obisk 
iz Mongolije, prvi z delovnimi 
obveznostmi, tako da je dolga 
pot med mestoma Darkhan 
v Mongoliji in Ajdovščino v 
Sloveniji že kar utečena, odnosi 
pa že dodobra prijateljski.

V Ajdovščini bo proizvodnja zelenega vodika
V Vili Podrožnik je potekal podpis konzorcijske pogodbe za vzpostavitev ekosistema vodika iz nizkoogljičnih virov. Del konzorcija je tudi Občina Ajdovščina, ki 

načrtuje v Parku znanja, na območju severno od letališča, vzpostaviti proizvodnjo in uporabo zelenega vodika.

15. marca je osemnajst 
podjetij, organizacij in občin 
podpisalo konzorcijsko pogodbo 
za vzpostavitev ekosistema 
vodika iz nizkoogljičnih 
virov. Njihova prizadevanja 
na področju medsektorskega 
povezovanja pri vzpostavljanju 
vrednostne verige vodika iz 
nizkoogljičnih virov v Sloveniji 
so podprla tudi Ministrstvo za 
zunanje in evropske zadeve, 
Ministrstvo za okolje, podnebje 
in energijo, Ministrstvo za 
gospodarstvo, turizem in 
šport ter Ministrstvo za visoko 
šolstvo, znanost in inovacije. Za 
pospešitev uvedbe vodika kot 
trajnostnega goriva prihodnosti 
Slovensko-japonski poslovni 
svet, Inženirska akademija 
Slovenije in ELES sestavljajo 
konzorcij deležnikov, ki združuje 
več kot 6500 strokovnjakov 
na področju elektrotehnike, 
transporta, logistike, okolja, 
strojništva, naftne in plinske 
industrije,  av tomobi lske 
industrije, programskih rešitev, 
komunikacijskih tehnologij, 

kemije, strojništva, materialov 
in nenazadnje industrijskega 
inženiringa z več desetletji 
izkušenj. Po mnogih kriterijih se 
zdi vsebinsko in kompetenčno 
najmočnejši konzorcij, ki je bil 
v Sloveniji kdaj koli ustanovljen. 
Konzorcij organizira Slovensko-
japonski poslovni svet, 
koordinirala pa ga bo družba 
ELES. Del konzorcija je tudi 
Občina Ajdovščina. 

Glavna področja delovanja 
so usmerjena v postavitev 
prvih postrojev za proizvodnjo 
vodika, preizkušanje tehnologij 
za hranjenje, prenos in 
distribucijo vodika, porabo 
vodika v industrijskih procesih, 
za proizvodnjo električne 
energije ali toplote in nenazadnje 
v logističnem in javnem 
prometu. Konzorcij že uvodoma 
prepoznava priložnostni nabor 
potencialnih projektov, ki jih je 
primerno koordinirano izvajati 
v tehnološkem partnerstvu in 
postaviti temelje celostnega 
nizkoogljičnega vodikovega 
ekosistema v Sloveniji.

Občina Ajdovščina bo 
v konzorciju sodelovala z 
vzpostavitvijo Parka znanja v 
Ajdovščini na območju severno 
od letališča, kjer bo stekla 
proizvodnja in uporaba zelenega 
vodika, na območje bo umeščen 
tudi razvojno-raziskovalni 
center s področja vodikovih 
tehnologij, stekla bo proizvodnja 
električne energije iz obnovljivih 
virov energije ter proizvodnja 
in uporaba zelenega vodika v 
letalstvu in javnem prometu.

Namen Parka znanja s 
proizvodnjo in uporabo zelenega 
vodika je proizvodnja električne 
energije iz obnovljivih virov 
energije z namenom povečanja 
proizvodnje električne energije, 
povečanja energetske samooskrbe 
in zmanjšanja emisij CO2 v občini. 
»V Ajdovščini bo zrasel razvojno-
raziskovalni center vodikovih 
tehnologij v Parku znanja, pri 
čemer bo bistvenega pomena 
prenos znanja iz raziskovalnih 
institucij v gospodarstvo, kar 
bo gospodarstvu dalo dodano 
vrednost, obenem pa spodbujalo 

uporabo nizkogljičnega vodika 
v letalstvu in javnem prometu,« 
je ob podpisu pogodbe povedal 
župan Tadej Beočanin.

Podpisa pogodbe so se v 
Vili Podrožnik poleg ostalih 
deležnikov udeležili še japonska 
veleposlanica ter visoki gostje 
z državnega vrha. Promocijo 
vodikovih tehnologij in 
vključevanje vodika v prihodnji 
energetski sistem seveda podpira 
tudi država. Zato so udeležence 
dogodka nagovorili Tanja 
Fajon, podpredsednica Vlade in 
ministrica za zunanje in evropske 

zadeve, mag. Bojan Kumer, 
minister za okolje, podnebje in 
energijo, Matjaž Han, minister za 
gospodarstvo, turizem in šport ter 
dr. Igor Papič, minister za visoko 
šolstvo, znanost in inovacije. Vsak 
iz svoje perspektive so poudarili 
pomen vodika kot vektorja, 
ki ga potrebujemo, da bomo 
lahko izkoristili viške elektrike 
iz razpršenih obnovljivih virov 
energije in okrepili čezsektorsko 
sodelovanje ter zagotovili uspešen 
zeleni prehod in izpolnjevanje 
zavez o zniževanju emisij 
toplogrednih plinov.

Gostje iz Mongolije na delovnem obisku
V marcu se je na delovnem obisku v Ajdovščini mudila delegacija gostov iz Mongolije, v sklopu evropskega projekta FRIENDSHIP "Krepitev prijateljstva med EU 

in Mongolijo prek pravične, odporne in inovativne rasti v provinci Darkhan-Uul".
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Za varnost občank in občanov, 
premoženja in narave v zgornji 
Vipavski dolini skrbita dva štaba 
Civilne zaščite, ki pa utripata 
v enotnem srčnem ritmu. 
Povezanost in sodelovanje 
pripadnikov pri intervencijah 
zagotavlja bistveno višji nivo 
varnosti. »Že večkrat smo namreč 
dokazali, da smo združeni v 
enovito delovanje še kako uspešni. 
Letos smo sprejem združno 
pripravili s sosednjo občino 
Vipavo, kar bo sodelovanje le še 
utrdilo v prepričanju, da pomoč in 
predanost, ko gre za varnost naših 
občank in občanov, ne poznata 
meja,« je v svojem nagovoru 
zbranim pripadnicam in 
pripadnikom vipavske in ajdovske 
enote Civilne zaščite povedal 
župan Tadej Beočanin. Članstvo 
pripadnic in pripadnikov Civilne 
zaščite je veliko in razgibano. V 
občini Ajdovščina jih šteje že 
okrog 250 članov. Lansko leto so 
naše območje zaznamovale ujme, 
ki so pripadnice in pripadnike 
CZ pognale v akcijo prek 300-
krat. »Čeprav jo je naša občina 
kar dobro odnesla, smo imeli v 
poletnih neurjih kar nekaj dela. 
Največja intervencija je bila v Tihi 
dolini, poleg tega smo imeli največ 
problemov z erozijskim žariščem 
nad vasjo Zavino, kjer smo od 
poletja dalje večkrat posredovali. 
Poleg teh dveh večjih intervencij, 
so največ težav v občini 
povzročale toča, burja, poplave 
meteornih vod ter razlivanja 
večjih vodotokov (predvsem 
Vipave). Poleg posredovanja na 
lastnih intervencijah, smo v letu 
2023 nudili pomoč pri poplavah 
in neurjih znotraj regije in po 
celotni državi,« je statistiko 
lanskega leta opisal koordinator 
za CZ in splošne zadeve na Občini 
Ajdovščina Matevž Brataševec.

Večkrat so jim naproti prišli 
kolegi iz Vipave, kar dokazuje, 

da se v ključnih trenutnih pokaže 
tisto pravo, trdno in neomajno 
sodelovanje, kar se je s skupnim 
sprejemom le še podkrepilo. 
Civilna zaščita Občine Vipave 
sestavlja nekaj več kot 100 
pripadnic in pripadnikov, ki 
bazirajo zlasti na operativnih 
enotah prostovoljnih gasilskih 
društev. »Lansko leto je bilo 
na območju občine tako glede 
števila kot vrste intervencij 
dokaj povprečno. So pa naša 
gasilska društva pomagala pri 
odpravljanju posledic nesreč v 
občini Ajdovščina, ko je veter 
odkrival strehe, ter na območjih, 
ki so jih prizadele avgustovske 
poplave. Glede na vremenske in 
hidrološke napovedi, smo konec 
julija tudi sami preventivno 
pripravili večjo količino 
protipoplavnih vreč, ki pa jih k 
sreči nismo uporabili,« izpostavlja 
poveljnik CZ Vipava David 
Premrl. »Letošnji prvi skupen 
sprejem z CZ Vipava je tako rekoč 
samo nadgradnja dosedanjega 
dobrega sodelovanja,« pa je ob 
sprejemu izpostavil vipavski 
župan, Anton Lavrenčič. Obe 
enoti povezuje regijski štab CZ, 
čigar predsednik Samo Kosmač je 
v svojem nagovoru izpostavil, da 
je prav sodelovanje tista ključna 
vez, ki povezuje obe enoti CZ v 
nedeljivo celoto.

Uprava za zaščito in reševanje 
RS ob mednarodnem dnevu 
CZ podeljuje priznanja za 
požrtvovalno in uspešno 
opravljanje nalog zaščite, 
reševanja in pomoči. Na 
slovesnosti  v začetku marca v 
Cerknem sta dva pripadnika 
CZ ajdovske občine prejela 
bronasti znak za zasluge, to sta 
Matevž Brataševec, namestnik 
poveljnika CZ in Darko Logar iz 
PGD Col. Darko Logar je gasilec 
v Prostovoljnem društvu Col že 
od otroštva. V zadnjih letih pa 

je aktiven tudi v državni ekipi za 
nudenje podpore intervencijam 
PV – 2. Najbolj se je s svojim 
znanjem in izkušnjami izkazal 
ob požaru na Krasu, kjer je 
preživel kar 5 dni skupaj. Matevž 
Brataševec pa je zaposlen v 
upravi Občine Ajdovščina, 
kjer je zadolžen za področje 
civilne zaščite, hkrati pa je tudi 
namestnik poveljnika Civilne 
zaščite Občine Ajdovščina. V 
več intervencijah se je izkazal 
kot odličen koordinator in 
organizator. Čestitke obema. 
Robert Rehar iz Vipave pa je 
jamarski reševalec, dolgoletni 
član Jamarskega društva Danilo 
Remškar iz Ajdovščine. Izkazal se 
je v mnogih intervencijah, tako v 
povezavi z naravnimi nesrečami 
kot tudi pri jamarskih reševanjih. 
Prejel je zlati znak Civilne zaščite, 
ki mu ga je izročil poveljnik 
Civilne zaščite Republike 
Slovenije Srečko Šestan.

Čestitamo!
foto: Polona Ipavec

Sprejem ob mednarodnem 
dnevu Civilne zaščite

V regijskem Logističnem centru se je odvil sprejem pripadnic in pripadnikov Civilne zaščite, 
ki tvorijo ajdovsko in vipavsko enoto. Zbrane sta nagovorila oba župana ter poveljnik regijske 
Civilne zaščite. Sprejem je letos prvič potekal združeno z obema enotama.

50. obletnica podjetja 
SLO-CAR

V Poslovni coni Mirce je podjetje SLO-CAR s slovesnostjo 
obeležilo 50. obletnico delovanja. Podjetje, ki je trdno zasidrano 
v ajdovsko skupnost z družinsko tradicijo, je svoj sloves utrdilo 
v prevozniški panogi. Za uspešno 50-letno delovanje jim je 
župan Tadej Beočanin izročil županovo jubilejno priznanje. 
Čestitke!

Občina Ajdovščina nudi 
podjetništvu odlična izhodišča 
– bodisi za začetek bodisi za 
nadaljevanje razvojne poti. 
Marsikdo ob pogledu s hitre 
ceste na nove poslovne objekte 
osupne in pritrdi dejstvu, da je 
podjetništvo v Ajdovščini doseglo 
neverjeten preboj. Tudi podjetje 
SLO-CAR je del uspešne poslovne 
poti ajdovske skupnosti, ki že 50 
let z napredno tehnologijo krepi 
svojo vlogo v tranzitni panogi. 
Kar pomeni, da je uspešno 
kljubovalo vsem krizam in je 
uspelo s svojo neomajno vizijo 
ostati in postati pomemben 
akter na področju prevozništva. 
Pomenljiv je podatek o njihovemu 
dosegu in preboju – s svojimi 
tovornimi vozijo že v več kot 
20 državah in 1000 lokacijah 
širom Evrope. Vse od začetka 
dalje, ko je prvi lastnik Milan 
Slokar zasnoval poslovno pot z 
nakupom prvega kopača, je vizija 

podjetja temelječa na spoštovanju 
danih obljub. In to ostaja glavna 
vrednota podjetja še danes, ko 
je vajeti prevzel sin Luka. »Prav 
tovrstna podjetja, trdno zasidrana 
v lokalno skupnost, ki kljubujejo 
vsem sunkom burje, v občino 
vnašajo veliko perspektivnosti, 
napredka in razvoja. Poleg trdne 
in uspešne poslovne poti pa vaše 
podjetje slovi tudi po družbeni 
odgovornosti. Ob tej priložnosti 
vam izrekam poseben poklon,« je 
na slovesnosti zbrane nagovoril 
župan Tadej Beočanin, ki je 
podjetju za uspešno 50-letno 
poslovno pot izročil županovo 
jubilejno priznanje.

Slovesnost je sicer minila v 
družabno-zabavnem duhu. 
Zbrane so poleg vodstva podjetja 
nagovorili tudi predstavniki 
Gospodarske zbornice Slovenije 
in pa predsednik domače obrtne 
zbornice David Pizzoni. 

Uspešni pri črpanju evropskih sredstev 
Dobre ideje in odlično pripravljene prijave na razpise so se v marcu bogato obrestovale – 

Občina Ajdovščina pričenja kar šest novih projektov, podprtih z evropskimi sredstvi, pretežno 
gre za projekte iz področja civilne zaščite in klimatskih sprememb oziroma kmetijstva.

Na lanskem razpisu 
programa Interreg Adrion 
smo bili uspešni z vsemi 
tremi poslanimi prijavami: 
v okviru projekta LANDS, 
katerega izvajanje se namenja 
pametnemu upravljanju, se 
bodo zbirali in analizirali 
podatki o plazovih za namen 
izboljšanja same preventive. 
Pri projektu, imenovanem 
NBS4RESILIENCE, bo Občina 
namreč nameščala senzorske 
naprave za njihovo detekcijo. 
Projekt BEALERT pa bo 

naslavljal tematiko požarov. Za 
boljše zaznavanje nevarnosti 
in posledično preprečevanje 
požarov bomo namestili 
detektorske naprave in kupili 
vremenske postaje.

Še trije projekti iz programa 
Italia-Slovenija pa so dokončno 
potrdili, da si je Občina 
Ajdovščina utrdila pozicijo 
vsestranskega in uspešnega 
partnerja pri EU projektih. 
V projektu Ero-STOP bomo 
reševali problematiko erozije na 
neurbanih področjih, ki do sedaj 

ni bila izrazita, s spremembami 
podnebja pa postaja pereč 
problem. S projektom CO 
ADRIA bo Občina Ajdovščina 
za namen premagovanja 
podnebnih sprememb skupaj 
s slovenskimi in italijanskimi 
partnerji ustanavljala EZTS 
oziroma evropsko združenje za 
teritorialno sodelovanje. Projekt 
CROSS ALERT pa bo nagovarjal 
potrebe civilne zaščite, in sicer 
se bo osredotočal na prve 
posredovalce.



OBČINA AJDOVŠČINA6
Četrtek, 28. marec 2024 • številka: 262

Izbrana so vina županov občin Vipava, Ajdovščina, 
Renče-Vogrsko in Mestne občine Nova Gorica

Slovesnost v vinski kleti Vipava je z dogodkom Vina županov Vipavske doline prvič povezala štiri občine. Dosedanjim Občini Ajdovščina, Občini Renče-Vogrsko 
in Mestni občini Nova Gorica se je ob skupni podelitvi naslovov županovih vin pridružila tudi Občina Vipava. Tradicionalni dogodek, ki je svojevrsten poklon 
odličnosti vipavskih vin, je prvič potekal v vinski kleti. Vina županov, izbrana skozi strokovna ocenjevanja in slovesno predstavljena na sinočnjem dogodku, bodo 
kot protokolarna vina posameznih občin ponosno predstavljala Vipavsko dolino doma in po svetu.

Svečani dogodek, ki so se 
ga poleg vseh štirih županov 
udeležili številni vinarji, člani 
ocenjevalnih komisij, vinski 
strokovnjaki in ljubitelji vin, je s 
svojo prisotnostjo počastila Sanja 
Ferjančič, pred kratkim okronana 
slovenska vinska kraljica s 
Planine. Med pomembnimi gosti 
sta bila tudi Dušan Benčina z Lož 
pri Vipavi, slovenski vinar leta, 
in Andreja Škvarč, avtorica pred 
kratkim izdane knjige o vipavskih 
avtohtonih sortah.

Občina Vipava je svoja 
najboljša vina izbrala že lani v 

času Vipavske trgatve, na skupni 
prireditvi pa je vinarjem izročila 
listine odličnosti. Županova vina 
Občine Vipava so pinela 2022 iz 
posestva Tomasvin iz Podrage, 
Cuvee Rdeče 2019 iz Vinske kleti 
Miška z Erzelja in penina brut iz 
kleti Vipava 1894 iz Vipave.

Vina Občine Ajdovščina in 
Občine Renče – Vogrsko je 
ocenjevala strokovna komisija 
Kmetijsko gozdarskega zavoda 
Nova Gorica, ki ji je predsedovala 
Tamara Rusjan.

Na izboru za županovo vino 
Občine Ajdovščina je letos 

sodelovalo 16 vinarjev iz 8 
vinogradniških vasi v občini, 
ki so prispevali skupaj kar 47 
vzorcev vin – 10 različnih sort, 
obe zvrsti in penine. Letošnje 
listine odličnosti je prejelo 10 
vin petih vinarjev – med temi 
vini je župan Tadej Beočanin 
izbiral Županovo vino Občine 
Ajdovščina za letošnje leto, ki 
je postalo chardonnay 2022 s 
Poesestva Ferjančič na Planini. 
Listine odličnosti so prejeli: 
posestvo Ferjančič, Planina, za 
vina pinela, chardonnay 2022, 
Fino rdeče 2019 in cabernet franc 

2020; Miha Cigoj, Črniče, za vini 
malvazija in cabernet sauvignon 
2020; Tomaž Božič, Planina, za 
sauvignon 2022; Peter Stegovec, 
Sv. Martin, Brje, za  vini rose 
in zvrst Tressa rdeča 2020 ter 
posestvo Štokelj, Planina, za 
penino pinela 2020.

V Občini Renče-Vogrsko so 
letos sodelovali štirje vinarji s 
sedmimi vzorci vin. Bronasta 
odličja so prejeli Vina Mozetič, 
Renče, za sauvignon 2021 in rose 
2023, Vina Bric, Vogrsko, za 
rdečo zvrst Otelo 2019 in Vina 
Guštin, Bukovica, za malvazija 
2019. Srebrni odličji sta prejela 
Vina Fornazarič, Vogrsko, za 
rdečo zvrst Rubino 2020 in Vina 
Guštin, Bukovica, za merlot 2017. 
Županovo vino Občine Renče-
Vogrsko za leto 2024 je sauvignon 
Frlanov 2021 Vina Bric.

V Mestni občini Nova Gorica 
je na izboru za županovo vino, 
ki ga je izvedel Zavod Konzorcij 
vinarjev Vipavske doline, 
sodelovalo 12 vinarjev, ki so 
prispevali skupaj 36 vzorcev vin, 
od tega 7 penin, 16 belih in 13 
rdečih vin. Strokovni komisiji je 
predsedoval dr. Dejan Bavčar s 
Kmetijskega inštituta Slovenije, 
pri ocenjevanju pa sta poleg 
šestih slovenskih strokovnjakov 

sodelovala tudi enologa iz 
nemškega mesta Chemnitz, 
ki bo leta 2025 tako kot Nova 
Gorica in Gorica Evropska 
prestolnica kulture. Končno 
odločitev o zmagovalcih, naziv 
se podeljuje v petih kategorijah, 
so skupaj s strokovnjaki izbirali 
tudi predstavniki Mestne občine 
Nova Gorica na čelu z županom, 
ki je skupaj s svojim italijanskim 
kolegom županom Gorice tudi 
izbiral svoja vina za leto 2024.

Dve vini sta prejeli naziv 
Županov izbor Mestne občine 
Nova Gorica za leto 2024: 
županov rdeči izbor je cabernet 
sauvignon 2021, vinarstvo Lisjak, 
Radivoj Lisjak in Matej Žabar, 
Zalošče, Dornberk, županov izbor 
avtohtone sorte pa je Jantarna 
rebula Berce 2020, posestvo 
Berce, Draga, Dornberk.

Letošnja županova penina 
prihaja s posestva Vina Colja 
iz Branika, penina Carmi 
2022, županovo belo je postala 
malvazija 2023, Čebron family 
estate, Preserje, Branik, županovo 
rdeče pa merlot Barkola Selection 
2022, kmetija Barkola, Draga, 
Dornberk. 

foto: Ana Rojc

Publikacija o lokalnih vinskih sortah tudi v angleškem jeziku 

Že lani junija je izšla lična 
knjižica z naslovom Lokalne 
sorte vinske trte avtorice Andreje 
Škvarč. Župan Občine Ajdovščina 
zadnjih nekaj mesecev skupaj z 
županovim vinom svojim gostom 
poklanja tudi to lično knjigo. 
Prav pred kratkim pa je izšel 
tudi angleški prevod, predvsem 
z namenom, da glas o naših 
lokalnih sortah vinske trte, ki so 
dragocena dediščina vipavskega 
podeželja, v svet ponesejo tudi tuji 
gostje naše občine.

»Lokalne sorte so zelo raznolike 
in heterogene, kar je njihova 
posebna vrednost in bogastvo,« 
je v uvodu zapisala avtorica 
brošure Lokalne sorte vinske 
trte Andreja Škvarč, ki poudarja 
večplastni pomen ohranjanja 
biotske raznolikosti tako v 

kontekstu raznolikosti ponudbe 
kot za ohranjanje naravne in 
kulturne dediščine. V brošuri je 
predstavljenih dobre tri ducate 
sort z nadvse zanimivimi imeni. 
Nekatere, na primer pinela, 
klarnica, pikolit, refošk, zelen … 
so ponovno prepoznavne in so 
znova našle mesto v vinogradih 
domačinov. Druge sorte pa bodo 
prepoznali le redki, ki morebiti še 
pomnijo, da so jih gojili njihovi 
predniki: cundra, čedajc, dolga 
petlja, racuk, rečigla, pagadebiti 
… Pomembno in bistveno je, 
da so vse opisane sorte zasajene 
v posebnem kolekcijskem 
vinogradu Pouzelce med Ložami 
in Slapom. Škvarčeva je tako 
najprej ustvarila posebno in 
nadvse dragoceno zbirko, gensko 
banko starih vinskih sort s širšega 

območja Primorske, nato pa sorte 
še opisala v knjigi. 

Brošura, ki jo je z imenitnimi 
fotografijami opremil in lično 
oblikoval oblikovalski mojster in 
fotograf Marjan Močivnik, je izšla 
lani poleti in nemudoma pošla. 
Prvi ponatis je v celoti odkupila 
Občina Ajdovščina za potrebe 
lastnega protokola. Nato pa smo 
se na ajdovski občini zelo hitro 
odločili še za prevod v angleški 
jezik. Zaradi lokalnih posebnosti 
je bil prevod poseben zalogaj, 
ki ga je v tesnem sodelovanju z 
avtorico in ob dobrem poznavanju 
stroke odlično opravil prevajalec 
Marko Ipavec. To je prvi prevod 
besedila, ki opisuje lokalne 
vinske sorte naše dežele, ki že 
stoletja slovi po odličnem vinu, 
v tuji jezik. Skupaj z vrhunskimi 
vini bodo iz Ajdovščine v svet 
romali tudi opisi draguljev 
vipavskega vinogradništva, 
pomembna kulturna dediščina 
slovenskega vinogradništva. 
Ponatis publikacije je bil prvič 
javno predstavljen na prireditvi 
z razglasitvijo vin županov štirih 
občin Vipavske doline.

Občina Ajdovščina je objavila Javni razpis za sofinanciranje 
športnih in drugih velikih prireditev v občini Ajdovščina za 
leto 2024, na podlagi katerega bo v letu 2024 sofinancirala:

- športne prireditve, katerih namen je pospeševanje motivacije 
za šport in športne aktivnosti ter imajo promocijski učinek za 
šport, gospodarstvo in turizem v občini Ajdovščina in

- druge velike prireditve, ki prispevajo k prepoznavnosti občine 
Ajdovščina, turističnemu razvoju kraja in imajo vpliv na obisk 
in/ali povečanje nočitev v občini Ajdovščina.

Rok za  prijavo na razpis je do vključno ponedeljka, 8. 4. 2024. 
Prijavitelj mora za vsako posamezno prireditev, ki jo prijavlja na 
razpis, oddati elektronsko vlogo preko spletnega portala https://
ajdovscina.tendee.net/. Novost razpisa je, da vlog in kontrolnega 
obrazca ni potrebno tiskati in v fizični obliki pošiljati ali oddati 
na Občino Ajdovščina. Podpisan kontrolni obrazec, ki se kreira 
ob zaključku izpolnjene elektronske vloge se odda v aplikaciji.

Objava Javnega razpisa za sofinanciranje športnih in 
drugih velikih prireditev
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Ajdovščina del Feničanske 
kulturne poti Sveta Evrope

Občina Ajdovščina je postala članica Feničanske kulturne poti Sveta Evrope, ki je ena od 48 
mednarodnih kulturnih pot istoimenskega programa Sveta Evrope, ki ga izvaja od leta 1987. 
Občina se s sodelovanjem v Feničanski poti nadeja novih pristopov krepitve kulturne in naravne 
dediščine v sodelovanju z različnimi ustanovami, univerzami, muzeji in drugimi raziskovalnimi 
centri s področja ohranjanja kulturne dediščine.

Glavna tema poti je medkulturni 
dialog v Sredozemlju, pri 
čemer se opira na starodavne 
sredozemske civilizacije, ki so 
od feničanskega obdobja do 
rimskega imperija, prispevale 
k ustvarjanju sredozemske 
kulturne »skupnosti« in 
postavile temelje za sodobno 
evro-sredozemsko civilizacijo. 
Gre za promocijo sredozemske 
kulture ter za krepitev vezi med 
sredozemskimi državami, ki si 
delijo isto zgodovino. Pot temelji 
na zgodovinskih, družbenih 
in kulturnih odnosih, ki so jih 
Feničani vzpostavili vzdolž teh 
pomorskih poti.

Ajdovščina s svojo bogato 

rimsko kulturno dediščino, 
od prve poštne postaje mansio 
Fluvio Frigido iz 2. st. pr. n. št do 
pozno rimskega vojaškega tabora 
Castre Ad Fluvium Frigidum in 
utrdbe Ad Pirum iz 3. st. n. št. kot 
del rimskega obrambnega sistema 
Claustre Alpium Iuliarum, 
postaja reprezentativni član 
konzorcija. Slednjega sestavljajo 
institucionalni, teritorialni 
in tematski kulturni organi, 
univerze, raziskovalni centri, šole, 
neprofitne organizacije, zasebniki 
in ostali deležniki iz različnih 
sektorjev, ki razvijajo skupne 
strategije v 15 evro-sredozemskih 
državah. Trenutno ima konzorcij 
108 članov, od tega 18 univerz in 

22 muzejev. Konzorcij združuje 
geografsko oddaljene kraje 
s skupno preteklostjo, krepi 
njihovo arheološko dediščino in 
identiteto.

Člani konzorcija Feničanske 
poti stremijo k sodelovanju 
na področju raziskav in 
razvoja; izboljšanju znanja in 
ozaveščanju o zgodovini in 
evropski dediščini; izvajanju 
kulturnih in izobraževalnih 
izmenjav za mlade Evropejce; 
pospeševanju sodobnih kulturnih 
in umetniških praks ter h 
krepitvi kulturnega turizma in 
trajnostnega kulturnega razvoja.

Občina se s sodelovanjem v 
Feničanski poti nadeja novih 
pristopov krepitve kulturne in 
naravne dediščine v sodelovanju 
z mesti, podjetji, prostovoljci 
in kulturnimi institucijami, 
ki so pripravljene prispevati 
k raziskovanju odnosa med 
človekom in okoliško kulturno 
dediščino, pa tudi k novim 
pedagoškim in turističnim 
modelom za potrebe današnje 
kulturne izmenjave.

Obratovanje namakalnega 
sistema Črniče–Perovlek

Občina Ajdovščina je skupaj z Občino Šempeter – Vrtojba, Mestno občino Nova Gorica, Občino 
Miren – Kostanjevica in Občino Renče – Vogrsko pristopila k projektu prevzema in tehnološke 
posodobitve namakalnega sistema Namakalni razvod Vogršček.

S prenosom lastninske pravice 
na občine v začetku letošnjega 
leta je državni namakalni sistem 
Namakalni razvod Vogršček 
postal lokalni namakalni sistem, 
občine pa njegove solastnice. 
Občina Ajdovščina je s 1. 
januarjem 2024 sistem na območju 
svoje občine predala v upravljanje 
javnemu podjetju Komunalno 
stanovanjski družbi Ajdovščina. 
Ta bo obstoječi namakalni sistem 
na namakalnem polju Črniče – 
Perovlek tudi vzdrževala.

Uporabniki sistema se tako 
za vse informacije in dodatna 
pojasnila obrnete na izvajalca 
gospodarske javne službe 
upravljanja, vzdrževanja 
in delovanja namakalnega 
sistema, kamor sporočate tudi 
morebitne poškodbe na območju 
namakalnega polja: Komunalno 
stanovanjska družba Ajdovščina 
d.o.o., tel. št.:   (05) 365 97 00 ali 

e-naslov: info@ksda.si
Vsem lastnikom zemljišč 

na območju namakalnega 
polja Črniče-Perovlek je bil s 
strani Občine Ajdovščina po 
pošti posredovan obrazec, ki 
ga je pripravila Komunalno 
stanovanjska družba Ajdovščina. 
Prosimo vas, da obrazec čimprej 

izpolnite in vrnete na naslov 
KSD Ajdovščina, Goriška 
cesta 23/b, 5270 Ajdovščina . 
S posredovanimi podatki želi 
Komunalno stanovanjska družba 
Ajdovščina pridobiti podatke, ki 
so nujni za nemoteno obratovanje 
namakalnega sistema Črniče 
- Perovlek.

Sistem izposoje koles v 
mestu in na podeželju

Občina Ajdovščina je lansko leto zagnala sodoben sistem 
izposoje koles, ki prebivalcem in obiskovalcem omogoča 
enostavno in trajnostno mobilnost po mestu. Sistem je del 
prizadevanj občine za spodbujanje okolju prijaznih načinov 
prevoza in izboljšanje kakovosti življenja v lokalni skupnosti.

Sistem izposoje koles v 
Ajdovščini je enostaven za 
uporabo in dostopen preko 
pametnih telefonov. Uporabniki 
si lahko preko mobilne aplikacije 
enostavno rezervirajo kolo, ga 
prevzamejo na eni od postajališč 
v mestu in na podeželju in ga 
vrnejo na katerem koli drugem 
postajališču po končani uporabi. 
»Z načrtnim razporeditvijo 
postajališč želimo zagotoviti, da 
je sistem kolesarjenja čim bolj 
dostopen za vse prebivalce in 
obiskovalce Ajdovščine. Upamo, 
da bo to spodbudilo ljudi k 
uporabi trajnostnih prevoznih 
sredstev,« sporočajo koordinatorji 
projekta.

Sistem izposoje koles v 

Ajdovščini je del večje strategije 
trajnostne mobilnosti, ki vključuje 
tudi razširitev kolesarskih stez, 
vzpostavitev pametnih parkirišč 
in usmeritev k trajnostnim 
oblikam, kot so električna vozila. 
Sistem izposoje koles je zaživel 
lansko leto, postavljena so v 
Lokavcu, pri Rebkovih, v Palah 
pri MKC-ju in v Vipavskem 
Križu. Letni najem znaša 25 
evrov. Za uporabo se lahko 
registrirate preko spletne strani 
Zavoda za turizem Nova Gorica 
in Vipavska dolina, na TIC-u ali 
prek aplikacije Mobiln.si.

Kolesarska sezona je pred vrati, 
izkoristite ugodno ponudbo in 
se po opravkih ali na rekreacijo 
odpravite s kolesom.

Občina Ajdovščina je objavila javni poziv za dodelitev subvencij 
za zamenjavo kritin ali fasadnih plošč, ki vsebujejo azbestna 
vlakna. Poziv je odprt do porabe sredstev oz. najkasneje do 15. 
11. 2024. Upravičenci so fizične osebe – lastniki, solastniki ali 
najemniki stanovanj iz območja občine Ajdovščina. Pridobiti 
je mogoče subvencijo za celoten strošek, vendar največ 20 evrov 
na m2 . Podrobnosti pa v pozivu, ki je objavljen na spletni strani 
Občine Ajdovščina, www.ajdovscina.si.

Odprt je javni poziv za dodelitev subvencij za zamenjavo 
kritin ali fasadnih plošč, ki vsebujejo azbestna vlakna

Javni stanovanjski sklad Občine Ajdovščina obvešča, da bo 
do konca marca 2024 na spletni strani  https://www.jss-oa.si/ 
objavljen seznam upravičencev, ki so se uvrstili na Prednostno 
listo za oddajo neprofitnih stanovanj v najem. Upravičenci so 
razvrščeni  glede na število doseženih točk, in sicer na podlagi 
opravljenega točkovanja stanovanjskih in socialnih razmer ter 
prednostnih kategorij prosilcev.

OBVESTILO PROSILCEM JAVNEGA 
RAZPISA ZA ODDAJO NEPROFITNIH 
STANOVANJ V NAJEM
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Namigi z Ajdovske tržnice

Kjer se cedi mleko 
So odraz obilja trgovine, v katerih lahko vsaj na videz dobimo 

vse, kar si zaželimo? Ko razmišljamo o zdravi hrani in tudi ko 
pričakujemo goste, je vredno preveriti tudi drugačne izbire. 
Na stojnicah Ajdovske tržnice nas vselej pričakajo lokalno 
pridelane in po tradicionalnih postopkih izdelane dobrote, ki 
obogatijo jedilnike in jih z veseljem postavimo na mizo tudi ob 
posebnih priložnostih.

Med vso današnjo ponudbo 
hrane je včasih res težko izbirati. 
Drobno natisnjene informacije 
na embalaži nas, resnici na 
ljubo, odvračajo od branja. V 
pomanjkanju časa in iz navade 
kupujemo z očmi ali pa se pustimo 
zavesti nizki ceni in s tem obljubi, 
da bomo prihranili. Obstajajo pa 
priložnosti, ko smo pri nakupih 
bolj pozorni. Dobre navade 
pridobimo le z vztrajnostjo, 
zato izkoristimo te priložnosti. 
Razmislek pred nakupom hrane 
se vedno obrestuje in sčasoma 
lahko postane naša dobra navada. 
Ko kupujemo hrano na lokalni 
tržnici, se nam ni treba ukvarjati 
z branjem zagonetnih informacij 
na embalaži. Svežost je očitna, 
prodajalec pa je živ dokaz porekla 
vsega, kar prodaja. Z povrh 
nam z veseljem postreže tudi z 
dodatnimi informacijami o hrani 
ter z nasveti, kako jo uporabiti.

Mleko in mlečni izdelki 
so verjetno ena od tistih vrst 
hrane, kjer boste ob nakupu 
neposredno od pridelovalca 
takoj opazili razliko. Na Ajdovski 
tržnici imamo že dolgo možnost 
nakupa svežega, polnovrednega 
mleka. "Pred štirinajstimi leti 
smo v Ajdovščini postavili prvi 
mlekomat," s ponosom pove 
Ingrid Slejko s kmetije v Velikih 
Žabljah, ki je po pridelavi mleka 
ena največjih v Vipavski dolini. 
Gospa Slejko nas na ajdovski 
tržnici že leta vsako soboto 
oskrbuje s kravjimi siri, tudi s 
tistimi, ki jih izdelajo iz mleka 
s planine pod Krnom, kjer se 
poleti pasejo njihove krave. 
Slejkovo kmetijo poznamo tudi 
po mozzareli, albuminski skuti, 
jogurtih in maslu. Vsi njihovi 
izdelki so na tržnici vedno na 
voljo v dveh avtomatih, enem 
za mleko in drugem za ostale 
izdelke, kar omogoča velik 
prihranek embalaže. Občasno pa 
na naši tržnici lahko dobimo tudi 
znamenite kravje sire Golden 
Ring s Sinjega vrha, kjer jih z 
veliko ljubezni in občudovanja 

vredne inovativnosti zorijo v 
podzemnih tunelih. 

Izdelki iz kravjega mleka so na 
voljo vse leto, v teh pomladnih 
dneh pa se na stojnice Ajdovske 
tržnice po zimskem premoru spet 
vračajo tudi izdelki iz ovčjega in 
kozjega mleka. Vse več nas je, ki 
smo jih že nestrpno pričakovali. 
Mleko drobnice nekateri 
uživajo zaradi zdravstvenih 
razlogov, nekateri zaradi lažje 
prebavljivosti, drugi pa smo jih 
preprosto vzljubili. "Kozje mleko 
je zdravo in zelo iskano," nam 
je povedala Dušanka Kandus 
iz Vrtovina. Na njihovi kmetiji, 
ki našo tržnico že dvajset let 
oskrbuje z odličnimi siri, so 
sprva redili tudi ovce, sedaj pa le 
še koze, ki so "lekarna na štirih 
nogah", kot se rada pošali gospa 
Kandus. Veliko mleka prodajo 
še svežega, iz preostalega pa 
izdelujejo mehki sir, albuminsko 
skuto in jogurte. Ste že poskusili 
pripraviti kuhane štruklje iz kozje 
albuminske skute? 

Z druge strani doline, iz Šmarij 
in s hribčka, ki ga domačini 
imenujejo Brgé, prihajajo na 
Ajdovsko tržnico odlični ovčji 
siri. "Tata redi ovce že 40 let in je 
še vedno hišni sirar," opiše hišno 
tradicijo Matevž Orel, mladi 
prevzemnik sirarske kmetije. 
Med njihovimi izdelki, ki jih 
označujejo z imenom Z vipavskih 
Brgov, najdemo polnomastne 
ovčje sire iz surovega mleka, ki 
jih zorijo tri do štiri mesece, pa 
tudi sire, ki jih starajo do leta in 
pol. Orlovi siri so odlična izbira 
za praznično mizo in prigrizek ob 
druženju s prijatelji. 

Brez mleka, ki nas spremlja od 
otroštva, si težko predstavljamo 
zdravo in uravnoteženo 
prehrano. Tisto, ki je pridelano 
v naših krajih, ponujeno brez 
nepotrebnih dodatkov in 
predelano z ljubeznijo, je še toliko 
bolj dragoceno. Ne pozabimo, da 
se v naši dolini dobesedno cedita 
med in mleko. O medu pa drugič 
…

Nadaljuje se prenova stolpa s cinami
Objavljeno je javno naročilo za izvajalca nadaljevanja obnove rimskega stolpa št. 8 v grajskem 

vrtu. Stolp bo urejen v večnamenski predstavitveni prostor z razgledno ploščadjo na strehi. 
Obnova bo sofinancirala Evropska unija, skozi program »Next generation EU«, iz sredstev 
Mehanizma za okrevanje in odpornost.

Medtem ko je bila zunanjost 
obzidja s stolpom št. 8 v 
grajskem vrtu že prenovljena, 
je zdaj na vrsti nadaljevanje 
temeljite prenove samega stolpa. 
Ocenjena vrednost prenovitvenih 
gradbenih del je 463.000 evrov ter 
opreme 80.000 evrov. Evropska 
unija bo primaknila za 65,88 % 
nepovratnih sredstev vrednosti 
projekta, oziroma 350.000 evrov.

Projekte za prenovo so izdelali 
v arhitekturnem biroju Ravnika 
Potokar. Stolp s cinami bo postal 
večnamenski predstavitveni 
prostor z razgledno ploščadjo 
na strehi. Obstoječe kamnite 
stopnice do ploščadi rimskega 
obzidja bodo ohranjene, ploščad 
bo zavarovana s kovinsko ograjo. 
Obstoječe betonske stopnice, ki 
iz ploščadi vodijo v stolp, bo 
nadomestilo kovinsko stopnišče. 
Notranjost stolpa bo v celoti 

prenovljena – obstoječi podesti 
in stopnišče bodo odstranjeni in 
nadomeščeni z novimi – te bodo 
povezovale celotni stolp, tudi 
spodnji nivo – tu je predvidena 
arheološka prezentacija obstoječe 
rimske kloake. Znotraj stolpa bo 

urejen tudi večnamenski prostor. 
Na strehi stolpa bo razgledna 
ploščad, ograjena s kovinsko 
ograjo.

Javno naročilo za izvedbo 
gradbenih del je objavljeno. Rok 
za oddajo ponudb je konec marca, 
nato sledi izbira najugodnejšega 
izvajalca in uvedba le tega v delo. 
Gradbena dela bodo predvidoma 
zaključena v maju 2025, nato se bo 
nabavilo in montiralo še opremo. 
Stolp bo prve obiskovalce sprejel 
jeseni prihodnje leto. Prenovljen 
stolp z novimi zgodbami in 
razgledno ploščadjo bo zagotovo 
neprecenljiva pridobitev 
za turistični razvoj mesta 
Ajdovščina.



OBČINA AJDOVŠČINA 9
Četrtek, 28. marec 2024 • številka: 262

Kotiček Mladost na burji
Prisrčno pozdravljeni otroci in mladi! Vstopili smo v toplejši 

del leta, ki nam bo dal dodatno navdušenje in energijo za nove 
podvige v lokalni skupnosti. Na Inštitutu za mladinsko politiko 
smo ponosni, da vas kar 1425 otrok in mladih vključenih v 
program Mladost na burji spreminja svet na bolje. Hvala, ker 
s svojim prostovoljnim delom in radovednostjo bogatite svoja 
življenja in življenja drugih. Še štirje izzivi za lepšo pomlad.

Moja skupnost
Sodeluj na natečaju »Jaz, ulični umetnik«, ki ga organizirata 

Medobčinsko društvo prijateljev mladine Ajdovščina in Mladinski 
kulturni center Hiša mladih. Vir navdiha poišči na ulici kot prostoru 
srečevanj in svobodnega izražanja, na ulici, ki je nema pričevalka 
neštetih usod, prvih poljubov, zlomljenih src... Izrazi se skozi risbo, 
sliko, slam poezijo, dvoboj rim, kratko prozo ali fotografijo. Svoje 
umetniško delo pošlji na info@mdpm-ajdovscina.si do 15. 4. 2024. 

Moj prijatelj
Naj bo april v znamenju prijaznosti. Vsak dan v mesecu naredi nekaj 

prijaznega zase, za druge in za okolje. Pozdravi mimoidoče, pomagaj 
sošolcu pri domači nalogi, nameni dan prostovoljstvu, privošči si 
nekaj ur v naravi, podari stvari, ki jih ne potrebuješ več... Za več idej 
spremljaj Facebook stran »Mladost na burji« in Instagram »Program 
Mladost na burji«.

Moje zdravje
7. aprila praznujemo svetovni dan zdravja. Kaj ko bi bil ta mesec 

v znamenju lahkih pomladnih jedi in pitja dovoljšnjih količin 
najdragocenejše tekočine – vode? Naj iz kuhinje zadiši po zelenjavni 
juhi, pripravi si preprosto jajčno jed – frtaljo s svežo zelenjavo, zelišči, 
peteršiljem. Obstaja več različic frtalje, za več idej poglej v kakšno 
kuharsko knjigo ali pa na splet. Daleč najboljši naslov za kuharske 
podvige pa so mama, babica ali teta. Če te muči spomladanska 
utrujenost pa si privošči regratovo solato s krompirjem, ki te bo 
napolnila z vitamini in minerali. Dober tek!

Moj poklic
22. aprila obeležujemo svetovni dan Zemlje. Letošnja tema 

svetovnega dneva Zemlje je »Planet proti plastiki«, s težnjo, da se do leta 
2040 zmanjša proizvodnja vse plastike za 60 odstotkov. Razmisli, kaj 
lahko storiš, da zmanjšaš uporabo izdelkov iz plastike v  vsakdanjem 
življenju. Pametno načrtuj nakupe, uporabljaj nakupovalno vrečko za 
večkratno uporabo iz blaga, zamenjaj ves plastični pribor z drugimi 
alternativami. Najboljša pijača je voda iz pipe, nalita v najljubšo 
stekleničko. Udeleži se ali organiziraj čistilno akcijo v svojem okolju. 
Velik onesnaževalec okolja je tudi »hitra moda«. Obleci si že nošena 
oblačila, polepšaj jih z doma narejenimi dodatki, rutko ali nakitom. 
Če si se jih naveličal-/a, jih zamenjaj v izmenjevalnici oblačil v Hiši 
mladih. 

Za več informacij in pomoč pri izvajanju aktivnosti v programu 
Mladost na burji smo na razpolago v pisarni Inštituta za mladinsko 
politiko v Hiši mladih, v ajdovskih Palah. Obiščeš nas lahko vsak 
delavnik od 8. do 16. ure. Za več izzivov in idej spremljaj Facebook 
stran »Mladost na burji« in Instagram »Program Mladost na burji«. 
Na nova znanja in doživetja!

Urška Brežnjak, vodja programa Mladost na burji
foto: Valerina Ipavec Vodopivec, Štrancarjeva ulica

Redno razgibano telo je naložba 
v vsak gib v dnevu in v nasmeh

Vse življenje se bolj ali manj uspešno trudimo, da ohranjamo svoje zdravje. Zdravje, ki sloni na 
štirih pomembnih stebrih: dobrih odnosih in miru v duši, uravnoteženi prehrani, dovoljšni meri 
kvalitetnega spanja in razgibanem telesu. Če nam uspe redno skrbeti za te štiri stebre, nam bo 
lažje tudi takrat, ko nas bo preko ovinka dohitela katera od nepričakovanih bolezni. In ko ne 
bomo več v tisti mladostni formi, polni zagona in moči. Tudi ko bomo prikorakali do starosti, 
je gibanje osnova. Pa čeprav nas je življenje morda prisililo, da smo gibanje opustili. Nikoli ni 
prepozno za obrat na bolj zdravo stran! Če že nismo celo življenje idealno skrbeli zase – vemo, 
da so naše vloge v življenju velikokrat podrejene drugim in nekje na tej vihravi poti prevečkrat 
pozabimo nase – je vedno čas, da se končno objamemo in se korak za korakom lotimo sprememb 
na bolje. Eno od osnov dobrega počutja je namreč zagotovo gibanje – gibanje ima takojšnje in 
tudi dolgoročne učinke, zato priporočamo, da se tega lotimo že danes. In to ne glede na leta! V 
Hiši dobre volje telovadimo vsak dan prav vsi – pa nismo vsi atleti. Da se – vsak gib je boljši od 
nobenega. In mi naložbo z vsakodnevno telovadbo čutimo vsak dan: ko se oblačimo, obuvamo, 
vstajamo, se sprehajamo. Ni boljšega od po svojih najboljših močeh razgibanega telesa! 

Gibamo pa ne le s telesom, a 
tudi z mislijo in srcem:

Vsakodnevno telovadbo 
oplemenitimo z miselnimi 
igrami, tako da razmigamo 
tudi možganske vijuge in 
stopotjo pogosto tudi obrazne 
in trebušne mišice, saj se ob 
vsem možnih porajajočih idejah 
veliko presmejimo. Razmigamo 
pa tudi naša srca, saj vedno 
poskrbimo, da našim najbližjim 
s pozornostjo pokažemo, koliko 
nam pomenijo. Ob dnevu žena 
smo se potrudili, da smo prav 
vsi zavzeto in pozorno pobarvali 
prekrasne risbe, ki smo jih nato 
z vsem srcem podarili našim 
hčeram, snaham, ženam … S tem 
pa smo spodbujali tudi domišljijo 
in z barvanjem trenirali fino 
motoriko, ki je v vsakodnevnem 
življenju prav tako izjemno 
pomembna. Ne samo žena, a tudi 
vso moško družbo je razveselilo 
izjemno lepo spomladansko 
darilo Ženskega pevskega zbora 
Društva žena Miren – Orehovlje 
in Društva upokojencev Miren, 
ki so s harmonikarjem Milošem 
Mozetičem in zborovodkinjo 
Mojco Cej obogatili naš dan s 
koncertom prekrasnih pesmi, 
ki nam bo še dolgo bogatil srca. 
Ob pesmi pa smo uživali tudi v 
duhovitih vložkih in iskrivem 
pogovoru. Prehod v ta topel, 
barvit in cvetoč pomladanski 
čas, pa smo si polepšali z otroki 
iz Ciriusa Vipava. Dišečo 
pomlad smo priklicali z vso našo 
ljubeznijo in uživali v prekrasnem 
parku, kjer rože cvetijo še lepše 
kot v najlepšem botaničnem vrtu. 
Tudi dijakinje iz 3. letnika Srednje 
šole Veno Pilon so lahko pri 
nas začutile srčnost Hiše dobre 
volje, saj so odprtih rok in src 
spoznavale naše delo in predano 
ustvarjale z našimi uporabniki. 
Zelo lepo je bilo! Razmigani od 
prstov na nogi do lasnih konic 
z veseljem sprejemamo nove 
izkušnje, poznanstva, znanja in 
čustva, ki krepijo naša srca in 
glavo. S prihodom nove sodelavke 
Petre, ki smo je vsi veseli, je v Hiši 

dobre volje zaigral nov, prijeten 
veter, ki je prinesel še dodatnih 
energij! 

Zakaj je gibanje v vsakem 
obdobju življenja izjemno 
pomembno?

Kineziolog Anžej iz Centra za 
krepitev zdravja nas je s svojo 
energijo in načinom vadbe 
tako spodbudil, da smo iz sebe 
potegnili res največ, kar lahko! 
Vaje z rekviziti so nam dale 
dodatnih moči, poleg tega pa smo 
se želeli pred mladim vaditeljem 
tudi nekoliko postaviti – mi 
nismo kar tako, saj imamo z 
vsakodnevno telovadbo ogromno 
kondicije, moči in visoko 
gibljivost, kar je tudi Anžeja zelo 
razveselilo. Prav zato je izjemno 
pomembno, da vadimo redno, 
saj z redno vadbo vzdržujemo 
in krepimo svoje moči, gibljivost 
in s tem odlično počutje. Kar 
vsakodnevno vložimo, se 
nalaga v sklad našega zdravja. 
Že med vadbo se s sproščanjem 
pozitivnih hormonov počutimo 
dobro, saj se zavedamo, da 
delamo nekaj dobrega zase, po 
vadbi se to počutje še ojača, saj 
zavedanje, da smo si pravkar 
pokazali, da se imamo radi, 
prispeva k samospoštovanju, 
samopodobi in samozavesti. A 
ne le to … pozitivne posledice 
redne vadbe so tudi povsem 
praktične narave: ko povečamo 
našo gibljivost in ojačamo 
moči, se lažje oblečemo, lažje si 
obujemo čevlje, lažje se umijemo, 

lažje vstanemo, se usedemo in se 
uležemo. Z okrepljenimi močmi 
smo pa tudi bolj stabilni, lažje 
ohranjamo ravnotežje in s tem 
zmanjšamo možnost padca. Če se 
pa nam padec že zgodi, je ta bolj 
nadzorovan, saj se lažje ulovimo 
in z okrepljenimi mišicami lažje 
obdržimo cele kosti. In konec 
koncev … s tem, da naredimo 
nekaj zase, se objamemo in 
ko imamo radi sebe, z večjo 
samozavestjo preživljamo dneve, 
kar pa spet pripelje do večje 
pogostosti nasmeha. Nasmeh 
pa je ena od najboljših tablet. 
In kaj je boljšega od tega, da 
smo zadovoljni in da damo vse 
najboljše od sebe? 

Ne glede na to, v kakšnem 
zdravstvenem stanju smo in 
koliko zmoremo, je gibanje po 
svojih najboljših močeh vedno 
dobrodošlo. Pa čeprav ne skačemo 
v višino, ne delamo prevalov in 
morda le počasi premaknemo od 
pareze oteženo roko, je to naša 
zmaga. In če želite zmagovati 
redno, varno, v odlični družbi, 
sproščeno in zabavno, ne oklevajte 
in nas kontaktirajte. Odprti smo 
vsak delavnik od ponedeljka do 
petka med 7 h in 17 h. Če želite 
več informacij, se lahko obrnete 
na Hišo dobre volje na 051 230 
883 ali hisa.ajdovscina@dung.
si, vedno pa vam je na voljo tudi 
strokovna delavka Tina Krog na 
051 605 699 ali tina.krog@dung.
si. Dobrodošli!
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V okviru projekta LAS 
»Nasmeh in cvet za boljši 
svet« katerega glavna cilja sta 
osveščanje družbe o potrebah in 
potencialih specifičnih ranljivih 
skupin ter naslavljanje okoljskih 

vsebin s poudarkom na čebelah 
in njihovemu pomenu za obstoj 
človeštva, se v teh mesecih 
odvijajo  usposabljanja za večjo 
dostopnost tako virtualnega kot 
fizičnega prostora. Dostopnost ni 

le fizična dostopnost v (javnem) 
prostoru, ampak predstavlja tudi 
pot do zaposlitve, izobraževanja, 
storitev,... Za vse našteto pa 
potrebujemo tudi digitalno 
dostopnost do spletnih vsebin, 
ki so v današnjem času pogosto 
ključni vir informacij. Dostopnost 
moramo tako razumeti kot ključno 
vrednoto za enakopravnost vseh 
posameznikov na vseh ravneh 
življenja.

Zavedamo se, da je ključnega 
pomena za večje vključevanje 
ranljivih skupin, ozaveščanje 
javnosti o vsakdanjih ovirah, 
s katerimi te skupine živijo in 
ozaveščanje o pomembnosti 
dostopnosti za vse. V okviru 
projekta zato izvajamo delavnice, 
ki poudarjajo prav slednje. Za 
nami sta že dve delavnici, ki 
sta imeli poudarek na digitalni 
dostopnosti (dostop do spletnih 

strani, aplikacij in dokumentov) 
ter na dostopnosti (fizičnega) 
prostora, storitev in informacij. 
V aprilu načrtujemo izvedbo 
še treh delavnic s tematiko o 
potrebah slepih in slabovidnih. 
Na delavnicah bomo spoznali 
okvare vida, kako okvara vida 
vpliva na posameznikovo 
življenje in njegovo samostojnost, 
na vključevanje v družbo ter 
druge aktivnosti, ki so videčim 
samoumevne. Seznanili se bomo 
s tehniko spremljanja in pravili 
komuniciranja s slepimi in 
slabovidnimi. V okviru projekta 
bodo izdelana tudi konkretna 
navodila za upravljalce objektov 
v javni rabi za lažje planiranje 
prilagoditev za funkcionalno 

ovirane osebe in navodila 
za turistične deležnike za 
spremljanje oseb z okvaro vida. 
Vipavska dolina pa bo prav v 
kratkem bogatejša tudi za prav 
poseben zemljevid in sicer je že v 
izdelavi nov turistični zemljevid 
območja LAS Vipavska dolina 
prilagojen slabovidnim osebam. 

Vabljeni k spremljanju naših 
objav na socialnih omrežjih 
in spletnih straneh, še posebej 
pa toplo vabljeni k udeležbi na 
prihajajočih delavnicah. 

Prizadevati si moramo 
ustvarjati lepši svet in 
vključujočo družbo, ki temelji na 
enakopravnosti in raznolikosti 
družbe. Za družbo brez omejitev. 
Takšen svet je bogatejši.

Tudi tokrat mladi uspešni na 
tekmovanju POPRI

Letošnje tekmovanje za najboljšo podjetniško idejo - POPRI je pritegnilo rekordno število 
mladih inovatorjev iz vse Slovenije. Med 610 prijavami in 203 raznolikimi podjetniškimi idejami 
je na letošnjem tekmovanju pod mentorstvom Regijske razvojne agencije ROD Ajdovščina 
sodelovalo tudi sedem ekip iz Ajdovščine in Vipave, ki so navdušile s svojo izvirnostjo in tržnim 
potencialom.

Med temi obetavnimi idejami 
so se v naslednji krog tekmovanja 
(na regijskem nivoju) uvrstile 
tri posebej izstopajoče ideje, 
ki prihajajo iz osnovnih šol 
Dobravlje, Šturje in Draga Bajca 
Vipava.

Ekipa Oil Hair iz Dobravelj 
je iznašla izdelek, s pomočjo 
katerega bo nanos oljnih serumov 
za lase lažji. Ekipa Eko spider iz 
OŠ Šturje je zasnovala inovativno 
mrežo za oporo rastlinam na vrtu. 
Ekipa EMOME iz OŠ Draga Bajca 
Vipava pa je razvila igro s kartami, 
ki otrokom pomaga pri razvoju 
čustvene inteligence. Komisijo je 

najbolj navdušila zamisel ekipe 
Eko spider, ki se bo zato uvrstila 
na državno tekmovanje POPRI, 
ki bo potekalo 4. aprila 2024 v 
Novi Gorici. 

Vključitev mladih v podjetniške 
krožke ni le priložnost za izražanje 
inovativnosti, temveč tudi 
priložnost za razvoj poslovnih 
veščin. Otroci se lahko v okviru 
podjetniških krožkov na lastnih 
izkušnjah naučijo delovanja 
podjetniškega sveta. 

Na Regijski razvojni agenciji 
ROD Ajdovščina smo ponosni 
na vse mlade, ki so se odločili 
sodelovati v podjetniških krožkih. 

S krožki ne le spodbujamo 
inovativnost, ampak tudi 
gradimo kompetence mladih.

Podjetniški krožki imajo 
pomembno vlogo pri spodbujanju 
podjetniškega duha in krepitvi 
gospodarskega okolja na našem 
območju. Z vsako novo idejo 
se odpirajo nova vrata za 
ustvarjanje, rast in inovacije, 
ki bodo oblikovale prihodnost 
podjetništva pri nas.

Ekipi Eko spider iz OŠ 
Šturje želimo veliko uspeha na 
državnem tekmovanju.

Ekipo Eko spider iz OŠ Šturje sestavljajo Erazem, Jaka, Miha in Filip

Ekipo Oil Hair iz OŠ Dobravlje sestavljajo Žana, Mija, Sofia in Tim

Ekipo EMOME iz OŠ Draga Bajca Vipava sestavljata Žiga in Aljaž

Uvrstitev ekipe Eko spider v finale tekmovanja POPRI

Dostopna Vipavska dolina

Aktivnost se izvaja v okviru operacije LAS NASMEH IN CVET ZA BOLJŠI SVET, ki jo sofinancirata 
Evropska unija iz Evropskega kmetijskega sklada za razvoj podeželja in Republika Slovenija v 

okviru Programa razvoja podeželja 2014–2020/ ukrep LEADER/ podukrep 19.2
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Predavanje: Moje potovanje z 
mamo skozi labirint demence

V sklopu študijskega krožka »Zorenja« vas v sredo, 17. aprila 2024, ob 18.00 na Ljudski univerzi 
Ajdovščina, vabimo na brezplačno predavanje Moje potovanje z mamo skozi labirint demence. 
Z nami bo Alenka Veber, univ. dipl. soc. del. iz Zavoda Rihtarjeva domačija iz Babnega Polja.

Alenka je tenkočutna, odločna, 
pronicljiva sogovornica, ki 
svoje preproste, iskrive misli in 
življenjska dognanja z veseljem 
deli in tako pomaga k širjenju 
obzorja razumevanja, čutenja in 
razmišljanja.

Leta 2018 se je po 30. letih 
življenja in dela v Ljubljani vrnila 
v domače Babno Polje in stopila 
na samostojno podjetniško pot, 
ki sta jo močno zarezala covid-19 
in mamina Alzheimerjeva 
vaskularna demenca. Od junija 
2018 pa do oktobra 2022 je 
Alenka na Rihtarjevi domačiji 
živela s svojo bolno mamo. Zaradi 
napredujoče demence je morala 
Alenka mamo odpeljati v center 
starejših, kjer je mama Frančiška 
25. marca 2023 umrla.

Zavod Rihtarjeva domačija, ki 
ga Alenka vodi, je od leta 2019 
demenci prijazna točka. Ves čas 
spremljanja mamine demence je 
Alenka pisala dnevniške utrinke 

Iz sveta Alzheimerjeve demence 
na družbenih omrežjih, svoja 
razmišljanja pa objavlja tudi v 
glasilu Spominčica ter se redno 
udeležuje izobraževanj o demenci.

Alenka je tudi avtorica dveh 
knjig duhovnih misli, ki so bile 
predvajane od 1. marca 2015 do 
31. julija 2021 v oddaji Duhovna 
misel: Razmislek o temeljnih 
življenjskih vprašanjih s področja, 

vere, duhovnosti in humanizma 
na Prvem programu Radia 
Slovenija, ki bosta po predavanju 
tudi na voljo.

Zaradi lažje organizacije vas 
prosimo, da se na predavanje 
prijavite. Vse informacije 
najdete na 05366 47 52, 051 202 
628 ali anja.jamsek.furlan@lu-
ajdovscina.si.

Zaključek tečaja 
kreativnega šivanja

Februar in marec sta bila namenjena ustvarjanju. Torki in 
četrtki so bili rezervirani za nadaljevalni tečaj kreativnega 
šivanja. Dve skupini navdušenih udeleženk so se ob torkih in 
četrtkih srečevale v prostorih Krajevne skupnosti Malovše 
Gojače. Tečaj se je izvajal v okviru programa ZaVas, kot del 
Letnega programa izobraževanja odraslih v občini Ajdovščina. 

Pod vodstvom izkušene 
mentorice so se udeleženke 
v 20-urnem tečaju potopile v 
čarobni svet kreativnega šivanja. 
Vsaka ura je bila priložnost za 
nova odkritja in izpopolnjevanje 
spretnosti. Med tečajem so se 
izpod spretnih rok udeleženk 
rodili zanimivi in unikatni 
izdelki. Vsak kos nosi prav 
posebno zgodbo in izrazit pečat 

ustvarjalnosti svoje avtorice. 
Udeleženke so lahko izrazile 
svojo kreativnost in osebni stil 
skozi širok spekter šivalnih 
tehnik in materialov. Po dvajsetih 
urah ustvarjalnega dela in učenja 
so udeleženke uspešno zaključile 
svoje izobraževanje, obogatene z 
novimi znanji in veščinami.

mag. Anja Jamšek Furlan

To lepo misel vam poklanja 
Študijski krožek »Zorenja«, 
ki smo ga na Ljudski univerzi 
Ajdovščina začeli izvajati v 
mesecu marcu. Študijski krožki 
so neformalna oblika učenja, 
kjer se ljudje zberejo z namenom 
učenja, razpravljanja in izmenjave 
izkušenj na določeno temo ali 
področje. Lahko bi jih opisali 
kot prostor sproščenega učenja, 
kjer se posamezniki srečajo, da 

skupaj raziskujejo, se učijo in 
delijo znanje. Namenjeni so vsem, 
ne glede na starost, izobrazbo ali 
poklicno usmerjenost.

Potek študijskega krožka je 
prilagojen potrebam in interesom 
udeležencev. Na samih srečanjih 
se udeleženci pogovarjajo, 
izmenjujejo mnenja, razpravljajo o 
prebranem gradivu ali praktičnih 
vajah ter si medsebojno pomagajo 
pri razumevanju in učenju.

Študijski krožek »Zorenja« je 
namenjen srečevanju ljudi, ki 
se želijo skozi pogovore bogatiti 
ter ob tem izmenjevati svoje 
življenjske izkušnje in spoznanja. 
Izhodišče pogovorov je literatura 
s področja psihologije, vzgoje, 
odnosov med ljudmi ipd. V 
študijskem krožku bo tekla beseda 
o tem, kako obogatiti svoj prosti 
čas. Medse bodo povabili ljudi, 
ki izžarevajo svojo energijo in 

ustvarjalno moč v naše okolje. V 
sklopu krožka bodo organizirane 
prireditve, predavanja, izlet in 
še marsikaj. Za začetek pa je že 
nastalo nekaj zanimivih zapisov 

misli. Mogoče boste katero 
izmed zapisanih misli zasledili v 
vaši najljubši trgovini, knjižnici, 
frizerju, zdravniku, … 

mag. Anja Jamšek Furlan

Študijski krožek »Zorenja«
»Nič ni lepšega od hvaležne iskrice v očeh, ko smo s kom prijazni, ga razumemo, mu pomagamo. 

V takem trenutku nekaj čudovitega preskoči s človeka na človeka. Zaradi takih trenutkov se 
splača živeti«. Don Marquis

Tokrat smo v okviru sredinih 
pohodov pogledali čez občinsko 
mejo in odšli v Zalošče, kjer 
so pred leti uredili zanimivo 
sprehajalno Pot med vinogradi. 
Potem, ko smo parkirali naše 
jeklene konjičke, smo se odpravili 
po lepo označeni poti. Najprej pod 
železniškim mostom, železnica 

od leta 1902 povezuje Ajdovščino 
z (Novo) Gorico, potem pa se 
pohodna pot vije med vinogradi 
in v tem letnem času cvetočimi 
breskovimi nasadi, vedno več 
pa je tudi oljčnikov. Odstirali 
so se nam čudoviti razgledi na 
Zalošče in Dornberk, pa na Tabor, 
Gradišče in Prvačino, v daljavi 

tudi na Preserje s sv. Katarino 
in celo sv. Martin nad Brjami. 
In nad vsem tem 'Črni hribi' od 
Velikega Ovčjaka preko Trstelja 
vse do Cerja. 

Marinka nam je tokrat 'kofe' 
postregla kar na pravem šanku, 
zraven pa je povabila še Danico, 
ki je stregla domačo čokolado. 

Na vrhu se nam je nudil pogled 
na Vipavsko dolino, Trnovski 
gozd nad njo, v dolini pa zajetje 
Vogršček. Tudi pot navzdol 
nas je peljala mimo čudovitih 
vinogradov, oljčnikov in tudi 
novih nasadov različnega sadnega 
drevja. Mimogrede smo odšli še 
do znamenitega zaloškega bajerja, 
ki sodi v učno pot ob reki Vipavi. 
Tabla nam pove, da je del Nature 
2000. Zaloški bajer predstavlja 
ostanek stare struge Vipave in je 
ena najlepše ohranjenih mrtvic 
ob reki. Mrtvice so eno najbolj 
ogroženih življenjskih okolij, saj 
nastajajo le ob nižinskih rekah 
z naravnimi, nereguliranimi 
strugami. Ker so gospodarsko 
nezanimive, se jih je v preteklosti 
večkrat namenoma zasipalo 
ali uporabljalo za smetišča, 
danes pa se jih zaradi njihove 
izjemne ekološke pestrosti 

naravovarstveniki trudijo 
ohranjati. Pomembne pa so tudi 
v času, ko nas vse bolj ogrožajo 
poplave. Večino Zaloškega 
bajerja porašča navadni trst pa 
tudi ostale značilne močvirske 
rastline. Obraščajo ga drevesa, ki s 
svojimi krošnjami senčijo okolico 
in nudijo dom in zavetje raznim 
pticam, kot so žolne in detli, pa 
tudi čaplje, in ponirki se najdejo. 
Zavetje nudi raznim dvoživkam, 
plazilcem in kačjim pastirjem, pa 
tudi različnim ribam. 

Na koncu pa nam je še Jožko 
Saksida pokazal klet Posestva 
Saksida. Družina Saksida skrbi za 
kompleksno turistično ponudbo, 
saj so kmečkemu turizmu dodali 
še bungalove in ekokamp. Vredno 
ogleda.

Zdenka Žigon

Zaloška pot med vinogradi
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Ker dijaki v drugem letniku 
izobraževanja tudi še ne poznajo 
dovolj strokovnih vsebin, ki bi 
jim praktično usposabljanje v 
vrtcu olajšale, smo letos zanje 
organizirali t. i. strokovni dan. 
Izvedli smo ga v sodelovanju 
z vzgojiteljicami in drugimi 
strokovnimi delavkami iz 
Otroškega vrtca Ajdovščina, 
vrtca v Dornberku in Prvačini, 
Waldorfskega vrtca Zlata ptica 
ter Osnovne šole Kozara, v sredo, 
13. marca, v prostorih naše šole. 
Na različnih predavanjih in 
delavnicah so dijaki tako iz prve 
roke spoznavali vrtčevsko rutino 
in tudi posebnosti nekaterih 
programov. 

Vzgojiteljice iz ajdovskega 

vrtca so jim predstavile dnevno 
rutino. Že v uvodu so jim 
pokazale, kako se otroci v vrtcu 
na zabaven način drug drugemu 
predstavijo. V nadaljevanju 
pa so dijaki že pridobili prvo 
izkušnjo načrtovanja vodene 
dejavnosti. S pomočjo fotografij 
in videoposnetkov so spoznali 
nekaj primerov dobrih praks, ki 
jih bodo lahko uporabili tudi pri 
svojem pedagoškem delu. 

V želji po integraciji vrtec 
obiskujejo tudi otroci s posebnimi 
potrebami. Strokovne delavke 
z Osnovne šole Kozara so 
dijakom najprej predstavile šolo 
s prilagojenim programom in 
jih vodile do definicije otroka s 
posebnimi potrebami. Seznanile 

so jih z delom v posameznih 
oddelkih, dijaki pa so se do neke 
mere lahko tudi poistovetili 
z otroki, ki imajo različne 
primanjkljaje, in sicer tako da so 
pisali miže, risali z nedominantno 
roko ipd.

Ker so tudi pri nas v zadnjem 
času vse pogostejši zasebni ali 
javni vrtci, ki ponujajo različne 
vrste predšolske pedagogike, 
smo nekatere predstavili tudi 
dijakom. V delavnici pedagogike 
montessori so dijaki najprej 
spoznali življenje in delo njene 
ustanoviteljice Marie Montessori 
ter začetke te pedagogike. V 
nadaljevanju jim je vzgojiteljica 
spregovorila o pomenu rutine 
v predšolskem obdobju ter 
poudarila pomen zgleda. Ob 
videoposnetku so pobliže 
spoznali igro tišine, ki je v vrtcih 
montessori pomemben del rutine. 
Vzgojiteljica je s seboj prinesla 
tudi razvojne pripomočke, ki jih 
otroci uporabljajo za vsakodnevne 
dejavnosti, t. i. materiale.

Tudi v delavnici gozdne 
pedagogike so si dijaki na 
v ideoposnetk ih ogleda l i 
različne primere dejavnosti, ki 
jih vzgojitelji z otroki izpeljejo 
v naravi. S pomočjo naravnih 
materialov, kot so vejice, listje, 
kamenči ipd., so dijaki spoznavali 
in se sami preizkušali v 
načrtovanju različnih dejavnosti 
po kurikulu za vrtce.

Delav nica wa ldor fske 

pedagogike pa je bila izrazito 
praktično usmerjena. Tudi tu so 
dijaki najprej spoznali začetke 
waldorfske pedagogike in njene 
glavne stebre. Vzgojiteljica jim 
je predstavila pomen proste igre 
v predšolskem obdobju in jim 
razložila, da je prav ta ključna 
za krepitev lastne ustvarjalnosti. 
Vzgojiteljice v waldorfskih vrtcih 
zato večino igrač izdelajo same in 
v tem so se preizkusili tudi naši 
dijaki. Iz lesa so izdelali stolčke 
in oblikovali obleke iz filca za 

palčke.
Strokovni dan smo sklenili z 

evalvacijo. Vsi sodelujoči smo 
izrazili zadovoljstvo in željo 
po tovrstnem sodelovanju tudi 
v prihodnje. Dijaki pa so se 
po vsem videnem, slišanem 
in preizkušanem počutili 
opolnomočene za bolj suveren 
začetek praktičnega usposabljanja 
v vrtcu. 

Ivana Daolio,
organizatorka strokovnega dne

Na prakso v vrtec bolj suvereno
Dijake programa Predšolska vzgoja je pred prvim praktičnim usposabljanjem v vrtcu treba 

na to pripraviti. Večina jih je sicer vrtec obiskovala v svojem predšolskem obdobju, toda tokrat 
vanj vstopajo v drugačni vlogi. V vsaki generaciji dijakov pa se najdejo tudi taki, ki sploh prvič 
prestopajo vrtčevski prag.

Eksperimentalnice na 
Kovku

Pričakovanje: dva dolgočasna dneva v naravi, izpeljana po 
šolskem programu. Rezultat: dobra izkušnja, ki se mi je vtisnila 
v spomin.

Prihod. Hiša, rezervirana 
izključno za 29 sošolcev in nekaj 
učiteljev – intimno okolje za 
učenje in druženje. Ena velika 
soba za vsa dekleta, druga za 
fante, spodaj kuhinja in jedilnica 
z veliko mizo – za lačne najstnike. 
Na drugi strani velika učilnica, 
prvi popoldan rezervirana za 
fiziko s profesorjem Ščekom, za 
vaje o prehajanju toplote, o energiji 
pri hoji, o reakcijskem času – 
nujno z medsebojnim sodelovanje 
za krepitev medsebojnih odnosov.

Lačni. Priprava skupne večerje 
– timsko delo, improvizacija z 
omejeno količino hrane. Siti znova 
zbrani v učilnici pri bioloških 
vajah s profesorico Marušič. 
Preučevanje povezave med 
telesno aktivnostjo in delovanjem 
telesa – izredno zanimivo in 

izobraževalno. Konec pouka. 
Prijetno druženje, izmenjava 
prvih vtisov in pričakovanj, 
družabne igre. Spanje.

Jutro – očarljivo, zasnežena 
pokrajina. Zajtrk. Premalo 
časa za raziskovanje okolice. 
Nadaljevanje vaj iz biologije – 
analiza včeraj zbranih podatkov, 
razprava o njihovem pomenu in 
zastavljenih hipotezah. Kosilo. 
Vaje iz kemije s profesorico Doljak 
– improvizacija laboratorija, 
pomanjkanje potrebščin, iskanje 
primernih nadomestkov. Cilji 
kljub temu doseženi. 

Pouk drugačen, razgiban, 
zanimiv – učinkovit. Dijaki 
prijetno utrujeni, bolj povezani s 
svojimi sošolci in učitelji. 

Maria Stoyanova, 2. b
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Čistilna akcija v Žapužah

Dober gospodar vedno skrbi 
za urejenost okolice bivališča. 
Člani društva DEŠK smo se 
zbrali na organizirani čistilni 
akciji s takim namenom. K delu 
nas je pozvala novoizvoljena 
– ista predsednica društva 
Mimica Šeme. Želeli smo pred 
pomladjo očistiti okolico razne 
navlake, ki jo je prinesla burja 
ali so jo odvrgli malomarneži. 
Iz komunalnega podjetja so nam 
posodili pribor ter dali potrebne 
vreče za zbiranje. Veseli smo bili, 
ker so se nam - članom pridružili 
tudi najmlajši in veselo pobirali 
odpadke z nami.

Pobiralci smo se razdelili v 
štiri skupine in prečesali okolico 

Žapuž ter Kožmanov. Po količini 
odpadkov smo ocenili, da se 
stanje le izboljšuje, ker je vsako 
leto manj nesnage, ki bi sodila 
v zabojnike. Morda je rezultat 
ohranjanja čistega okolja tudi 
zgodnje učenje otrok o ravnanju 
z odpadki. 

Nabrali smo eno avtomobilsko 
prikolico 'smeti' in jo sami 
odpeljali na deponijo, kjer so 
sprejemali vreče tudi iz drugih 
čistilnih akcij, ki so se odvijale v 
tem vikendu.

Sledilo je še druženje ob 
prigrizku in pijači pred Domom 
krajanov v – čistem okolju.

Aleš Brecelj

Šli smo na Štajersko, gledat, 
kaj delal so trije možje … Ups. 
Pet mož: Blaž Kocen, Anton M. 
Slomšek in bratje Ipavci (Josip, 
Gustav in Benjamin). Torej pet 
mož. Pred velikonočno romanje. 
Iz obsredozemske Vipavske 
doline, preko dinarske Notranjske 
v predalpsko Ljubljansko kotlino. 
Po avtomobilski procesiji mimo 
Ljubljane nas je, po obveznem 
postanku za notranje zadeve 
na Lukovici, trojanski predor 
izpljunil na Štajersko. V dolino 
zelenega zlata – Celjsko kotlino. 
Da se skoraj 50 potnikov ne bi 
dolgočasilo, sva jih s kolegico 
Zdenko izmenjaje zalagali s 
podatki in zgodbami, povezanimi 
z našo zgodovinsko-naravoslovno 
ekskurzijo. Mimo knežjega 
mesta Celja smo z avtoceste 
zavili med mehko valovite griče 
ponikovskega krasa. Vinogradi, 
sadovnjaki, travniki, gozdički. 

Prva postaja Hotunje. Obstali 
smo pred kajžo, ki stoji na 
mestu nekdanje rojstne hiše 
Blaža Kocena, pomembnega 

slovenskega kartografa, katerega 
slava se še 'bere' na zemljevidih, 
izdanih v Avstriji. Gospod 
Zlatko nam je povedal marsikaj 
zanimivega o tem velikem, a 
malo znanem slovenskem možu. 
Nadaljevali smo na Uniše, rojstno 
domačijo bl. Škofa Antona 
Martina Slomška, ki je zaslužen 
za ohranitev 'glave' slovenske 
kokoške. S tem, ko je prenesel 
škofijski sedež lavantinske škofije 
iz Št. Andraža na Koroškem v 
Maribor, je združil okrog 200.000 
Slovencev in pripravil teren 
generalu Maistru za pridružitev 

Maribora in Prekmurja Sloveniji. 
Gospa Marinka nas je z veliko 
zavzetostjo popeljala skozi 
Slomškovo življenje in delo. Na 
Ponikvi smo si ogledali mogočno 
baročno cerkev sv. Martina ob 
razlagi g. župnika. 

Naravoslovni bombonček je 
bil ogled rastišča velikonočnice 
– velikega kosmatinca (Pulsatilla 
grandis) na Boletini pri Ponikvi. 
Tam se predalpski svet že 
'spogleduje' z obpanonskim. Za 
konec še srečanje z brati Ipavci v 
Šentjurju ob razlagi g. Barbare in 
pokušini glasbenih posnetkov teh 
velikanov. Pritegnili smo pesmi 
Slovenec sem. Polni vtisov smo 
ob sončnem zahodu privijugali 
na Vipavsko.

Irena Breščak, foto Jana 
Maraž

Na Štajerskem
S krožkoma Zgodovinska potepanja in Spoznavanje narave 

Društva MOST smo se odpravili na ekskurzijo na Štajersko.

Nevarni odpadki nastajajo tudi v naših gospodinjstvih. To so 
tisti odpadki, ki imajo eno ali več nevarnih lastnosti oz. vsebujejo 
večje koncentracije okolju nevarnih snovi. So zdravju škodljivi, 
okolju nevarni, strupeni, jedki, dražljivi, oksidativni, vnetljivi ali 
eksplozivni.

 
 

ČETRTEK 11.4.2024 od do 
AJDOVŠČINA Tovarniška c. na makadam. parkirišču 13:00 13:30 
LOZICE pri cerkvi 14:00 14:15 
PODNANOS na parkirišču pred marketom 14:30 14:45 
PODRAGA pri čistilni napravi 15:00 15:15 
GOČE na trgu 15:30 15:45 
MANČE pri ekološkem otoku 16:00 16:15 
LOŽE pri trgovini 16:30 16:45 
SLAP na placu pri igrišču 17:00 17:15 
GRADIŠČE pri krajevnem domu 17:30 17:45 
VIPAVA na Glavnem trgu 18:00 18:30 
VRHPOLJE pri gasilskem domu 18:45 19:00 
BUDANJE pri šoli 19:15 19:30 

SOBOTA 13.4.2024  
AJDOVŠČINA pri ekološkem otoku na Trati (Polževa ul.) 8:00 8:30 
GOJAČE pri ekološkem otoku 8:45 9:00 
MALOVŠE pri ekološkem otoku 9:15 9:30 
ČRNIČE pri ekološkem otoku pri marketu 9:45 10:00 
BATUJE pri šoli 10:15 10:30 
SELO pri pokopališču 10:45 11:00 
VRTOVIN pri ekološkem otoku - Stovška vas 11:15 11:30 
KAMNJE pri ekološkem otoku 11:45 12:00 
POTOČE nasproti gostilne 12:15 12:30 
BRJE na placu pri spomeniku 12:45 13:00 
DOBRAVLJE pri dvorani 13:15 13:30 
VELIKE ŽABLJE pri dvorani 13:45 14:00 
AJDOVŠČINA Trnje pri ekološkem otoku 14:15 14:45 

ČETRTEK 18.4.2024  
AJDOVŠČINA parkirišče za gradom 13:00 13:45 
MALE ŽABLJE pri ekološkem otoku 14:00 14:15 
PLAČE pred krajevnim domom 14:30 14:45 
CESTA pri ekološkem otoku na železniški rampi 15:00 15:15 
STOMAŽ na avtobusnem postajališču 15:30 15:45 
SKRILJE pri pokopališču 16:00 16:15 
LOKAVEC parkirišče nasproti cerkve 16:30 16:45 
PREDMEJA pri ekološkem otoku pri hotelu 17:15 17:30 
OTLICA pri dvorani 17:45 18:00 
COL pri ekološkem otoku proti Predmeji 18:15 18:30 
PODKRAJ parkirišče nasproti pokopališča 18:45 19:00 
SANABOR v križišču 19:15 19:30 

SOBOTA 20.4.2024  
DOLGA POLJANA pri ekološkem otoku Kamence 8:00 8:15 
ŽAPUŽE pri ekološkem otoku v križišču 8:30 8:45 
AJDOVŠČINA Ribnik, za DSO 9:00 9:45 
USTJE pri spomeniku 10:00 10:15 
DOLENJE pri ekološkem otoku 10:30 10:45 
PLANINA na parkirišču pri pokopališču 11:00 11:15 
ERZELJ pri ekološkem otoku 11:30 11:45 
GABERJE na placu pri Martinovem hramu 12:00 12:15 
ŠMARJE pri ekološkem otoku 12:30 12:45 
ZAVINO v vasi 13:00 13:15 
VRTOVČE v vasi 13:30 13:45 
TEVČE pri ekološkem otoku 14:00 14:15 
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PODKRAJ parkirišče nasproti pokopališča 18:45 19:00 
SANABOR v križišču 19:15 19:30 

SOBOTA 20.4.2024  
DOLGA POLJANA pri ekološkem otoku Kamence 8:00 8:15 
ŽAPUŽE pri ekološkem otoku v križišču 8:30 8:45 
AJDOVŠČINA Ribnik, za DSO 9:00 9:45 
USTJE pri spomeniku 10:00 10:15 
DOLENJE pri ekološkem otoku 10:30 10:45 
PLANINA na parkirišču pri pokopališču 11:00 11:15 
ERZELJ pri ekološkem otoku 11:30 11:45 
GABERJE na placu pri Martinovem hramu 12:00 12:15 
ŠMARJE pri ekološkem otoku 12:30 12:45 
ZAVINO v vasi 13:00 13:15 
VRTOVČE v vasi 13:30 13:45 
TEVČE pri ekološkem otoku 14:00 14:15 

 

 
 

ČETRTEK 11.4.2024 od do 
AJDOVŠČINA Tovarniška c. na makadam. parkirišču 13:00 13:30 
LOZICE pri cerkvi 14:00 14:15 
PODNANOS na parkirišču pred marketom 14:30 14:45 
PODRAGA pri čistilni napravi 15:00 15:15 
GOČE na trgu 15:30 15:45 
MANČE pri ekološkem otoku 16:00 16:15 
LOŽE pri trgovini 16:30 16:45 
SLAP na placu pri igrišču 17:00 17:15 
GRADIŠČE pri krajevnem domu 17:30 17:45 
VIPAVA na Glavnem trgu 18:00 18:30 
VRHPOLJE pri gasilskem domu 18:45 19:00 
BUDANJE pri šoli 19:15 19:30 

SOBOTA 13.4.2024  
AJDOVŠČINA pri ekološkem otoku na Trati (Polževa ul.) 8:00 8:30 
GOJAČE pri ekološkem otoku 8:45 9:00 
MALOVŠE pri ekološkem otoku 9:15 9:30 
ČRNIČE pri ekološkem otoku pri marketu 9:45 10:00 
BATUJE pri šoli 10:15 10:30 
SELO pri pokopališču 10:45 11:00 
VRTOVIN pri ekološkem otoku - Stovška vas 11:15 11:30 
KAMNJE pri ekološkem otoku 11:45 12:00 
POTOČE nasproti gostilne 12:15 12:30 
BRJE na placu pri spomeniku 12:45 13:00 
DOBRAVLJE pri dvorani 13:15 13:30 
VELIKE ŽABLJE pri dvorani 13:45 14:00 
AJDOVŠČINA Trnje pri ekološkem otoku 14:15 14:45 

ČETRTEK 18.4.2024  
AJDOVŠČINA parkirišče za gradom 13:00 13:45 
MALE ŽABLJE pri ekološkem otoku 14:00 14:15 
PLAČE pred krajevnim domom 14:30 14:45 
CESTA pri ekološkem otoku na železniški rampi 15:00 15:15 
STOMAŽ na avtobusnem postajališču 15:30 15:45 
SKRILJE pri pokopališču 16:00 16:15 
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Akcija zbiranja nevarnih odpadkov iz gospodinjstev

Ali izdelek, ki ga uporabljam, vsebuje nevarne snovi?
Najbolj zanesljive podatke o nevarnih lastnostih izdelka lahko preberemo na izdelku samem, saj poleg 

navodil vsebuje tudi različna opozorila in navodila v obliki grafičnih simbolov in besedil.

Koristni nasveti:
- Nevarne odpadke, če je le možno, hranimo v originalni embalaži, ki naj bo dobro zaprta, da ne bi 

prišlo do razlitja pri prevozu na zbirno mesto. 
- Pomembno je, da odpadke med seboj ne mešamo, saj lahko pride do nepredvidene reakcije med 

različnimi snovmi. 
- Doma jih shranimo tako, da niso dostopni otrokom in domačim živalim. 
- Nevarnih odpadkov nikoli ne odstranjujmo ali uničujmo na drugačen način, ampak jih oddajmo v 

organiziranih akcijah ali v Zbirnem centru. 
- Ne mešajmo jih med komunalne odpadke!
- Motorna olja prevzemamo v originalni do 5 l embalaži, ki je ne vračamo in v maksimalni količini 10 l.
- Malo elektronsko in električno opremo lahko oddate v ulične zbiralnike za e-odpadke. Lokacije 

zbiralnikov najdete na naši spletni strani, www.ksda.si. 
- Večje e-odpadke (televizije, hladilnike, mikrovalovne pečice…) oddajte skupaj s  kosovnimi 

odpadki, tako da pokličete na št. 031 302 985 in se dogovorite za odvoz.

OPOZORILO: 
V akciji ne prevzemamo nevarnih odpadkov, ki izhajajo iz dejavnosti! Oddate jih lahko 

pooblaščenemu zbiralcu nevarnih odpadkov.
Akcija zbiranja nevarnih odpadkov je namenjena gospodinjstvom vključenim v redni odvoz odpadkov 

na območju občine Ajdovščina in občine Vipava, v količinah, ki so običajna za gospodinjstva.

Z njimi moramo rokovati pazljivo, da preprečimo njihov škodljiv 
vpliv na naše zdravje in na okolje. Nevarnih odpadkov ne smemo 
odlagati v zabojnike za komunalne odpadke in ne v naravo. Tekočih 
izdelkov, ki vsebujejo nevarne snovi, ne smemo zlivati v odtoke ali 
v kanalizacijo. Ko kupimo izdelke, ki so nevarni, nase prevzamemo 
odgovornost, da jih po uporabi odstranimo na varen način.
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Svetovni dan spanja obeležujemo 
15. marca, letos pod sloganom 
»Enake pravice do spanja za 
globalno zdravje«.

Spanje je človekova osnovna 
biološka potreba in je eden 
izmed ključnih dejavnikov za 
zagotavljanje kakovostnega 
življenja. Je najučinkovitejši način 
vsakodnevnega uravnavanja 
telesnega in duševnega zdravja v 
vseh življenjskih obdobjih. Spanje 
vpliva na dobro počutje in je 
temelj zdravega načina življenja. Z 
zadostno količino spanja poskrbimo 
za varnost pri delu in v prometu. 
Poleg tega izboljša presnovo telesa 
- uravnava količino inzulina in 

glukoze, apetit, telesno maso in 
ohranja pestro črevesno mikrobioto. 
Ne samo količina, temveč tudi 
kvaliteta spanja izboljšuje našo 
odpornost, blagodejno vpliva 
na srce in ožilje, okrepi vrsto 
možganskih funkcij (npr. boljša 
sposobnost za učenje) in izboljša 
našo telesno pripravljenost. Spanje 
ima velik pomen za normalen razvoj 
možganov otrok in mladostnikov, 
nezadosten spanec pa negativno 
vpliva na funkcijo in delovanje 
regije v možganih, imenovane 
hipotalamus, ki regulira apetit in 
porabo energije. 

O kakovostnem spanju 
govorimo kadar:

• zvečer hitro zaspimo,
• se preko noči čim manjkrat 

zbudimo, 
• se zjutraj večinoma zbudimo 

spočiti 
• čez dan normalno opravljamo 

vsakodnevne dejavnosti.
Tako nezadostna količina spanja, 

kot daljši čas spanja sta povezana 
z negativnimi učinki na zdravje 
posameznika. Kronično nezadostno 
spanje je povezano z večjo možnostjo 
nastanka sladkorne bolezni tipa 
2, debelostjo, srčno-žilne bolezni, 
depresija, rak in demenca. Ti ljudje 
naj bi imeli tudi manj primeren 
način prehranjevanja (npr. izbira 
manj kakovostne hrane z visoko 
energijsko vrednostjo). Daljši čas 
spanja, (več kot 9 ur) je povezan z 
razvojem trebušne debelosti.   

Na urejeno spanje lahko vplivamo 
sami. Na zgornji infografiki si lahko 
preberete 9 načinov, kako lahko 
izboljšamo kvaliteto spanja. 

Eva Kavka, mag. inž. živilstva, 
klinični dietetik

17. Svetovni dan spanja

Krajevna skupnost Goče je 13. 
marca skupaj z predavateljicama 
Klementino Štrancar, dipl. 
m. s. in Rosano Harej, dipl. 
m. s., obeh iz ZD Ajdovščina, 
pripravila predavanje o 
pomenu zgodnjega odkrivanja 
predrakavih sprememb in 
presejalnih programih Zora, 
Dora in Svit. Prav mesec marec je 
tudi namenjen preventivi raka na 
debelem črevesju in danki. Obe 

predavateljici sta potrdili, da se 
da veliko rakavih obolenj odkriti 
prav po zaslugi preventivnih 
programov in nato bolj uspešno 
zdraviti. Vsak posameznik lahko 
naredi nekaj zase in včasih je že 
en preventivni pregled dovolj. 

S predavanjem o programih 
smo želeli spodbuditi krajane, da 
se odzovejo vabilu na presejalni 
program, saj si lahko s tem rešijo 
življenje.         Anja Godnič

O pomenu presejalnih 
programov na Gočah
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V okviru brezšivne skrbi 
farmacevt izdela osebno kartico 
zdravil, jo vnese v portal zVEM+, 
kjer je dostopna tudi ostalim 
pooblaščenim zdravstvenim 
delavcem. Kartico lahko izdela 
farmacevt ob odpustu iz 
bolnišnice ali po opravljenem 
pregledu uporabe zdravil v 
lekarni. V natisnjeni obliki jo 
izroči pacientu. Osebna kartica 
zdravil je priročen seznam vse 
zdravil in prehranskih dopolnil, ki 
jih pacient jemlje. Vsebuje podatke 
o imenu zdravil, zdravilnih 
učinkovinah, odmerkih in času 
ter načinu jemanja teh zdravil. 
Določena zdravila je potrebno 
jemati na tešče, ker imajo lahko 
v nasprotnem primeru manjši 
učinek, pri določenih lahko 
jemanje s hrano okrepi učinek, pri 
nekaterih zdravilih je pri jemanju 
pomembno, da jih vzamemo stoje 
ali pa zjutraj še leže v postelji. Z 
razumevanjem in upoštevanjem 
navodil se izboljšajo tudi izidi 
zdravljenja. Osebno kartico lahko 
uporabljate za dnevno odmerjanje 
zdravil. Lahko vam je v pomoč pri 
obisku lekarne, da poveste, katera 
zdravila trenutno potrebujete 
oz. da preverite, če ste prejeli 
vsa zdravila. Priporočljivo je, da 
osebno kartico zdravil pokažete 
zdravniku, kadar ste napoteni na 
specialistični pregled ali na poseg 
oziroma ste sprejeti v bolnišnico. 
Ker predstavlja seznam zdravil, ki 
jih jemljete, pomemben podatek 
za medicinsko osebje, ki vas 
obravnava, je zelo pomembno, da 
je osebna kartica zdravil vedno 
posodobljena. Ob morebitnih 
spremembah v terapiji z zdravili 
je zato pomembno, da farmacevta 
v lekarni opozorite, da uporabljate 
osebno kartico zdravil, farmacevt 
pa vam bo kartico ob vsaki 
spremembi posodobil. Kartico bo 
posodobil tudi v portalu zVem+; 
tako je posodobljena verzija osebne 
kartice zdravil na voljo vsem 
zdravnikom in farmacevtom. 

Če kartice še nimate, lahko  
zanjo zaprosite v naših dveh 
lekarnah. Kartico vam izdelamo 
brezplačno.

Kaj je pregled uporabe zdravil?
V primeru, da imate v zvezi z 

zdravili kakršne koli težave ali 
bi morda potrebovali pogovor 
s farmacevtom glede jemanja 
zdravil, se lahko v obeh naših 
lekarnah naročite na storitev 
pregled uporabe zdravil. 
Farmacevt bo najprej skupaj z 
vami in s pomočjo zapisa na 
vaši zdravstveni kartici popisal 
vsa zdravila, ki jih uporabljate. 

Kasneje vas bo povabil na pogovor 
o tem, kako zdravila uporabljate. 
Posebej bo preveril tudi morebitno 
podvajanje učinkovin, medsebojno 
delovanje med zdravili ter drugimi 
izdelki, ki jih morebiti uporabljate, 
na primer prehranska dopolnila. 
Pogovor poteka v prostoru za 
svetovanje in je zelo pomemben, če 
uporabljate zdravila, ki zahtevajo 
poseben način dajanja, na primer 
vdihovalnike, pršila, zdravila v 
obliki obližev in zdravila v obliki 
injekcij. Med pogovorom lahko 
farmacevtu postavite vprašanja 
v zvezi z zdravili. Ob tem lahko 
navedete morebitne težave, 
povezane z uporabo zdravil. Ob 
zaključku vam farmacevt izdela 
osebno kartico zdravil.

Na pregled uporabe zdravil 
lahko pride pacient sam, na 
pogovor pa lahko pridejo tudi 
skrbniki, ki skrbijo za terapijo z 
zdravili. Za skrbnike je kartica 
zdravil nepogrešljiv pripomoček, 
sploh če za bolnika skrbi več oseb 
hkrati.

Če farmacevt v lekarni 
oceni, da ugotovljene težave 
zahtevajo podrobnejši pregled, 
se obrne na pacientovega 
osebnega zdravnika. Zdravnik 
vas lahko po presoji napoti k 
farmacevtu svetovalcu, ki deluje 
v ambulanti v zdravstvenemu 
domu. Farmacevt svetovalec v 
okviru storitve farmakoterapijski 

pregled podrobneje pregleda 
celotno zdravljenje z zdravili, se 
z vami pogovori in na osnovi tega 
zdravniku poda priporočilo glede 
optimizacije zdravljenja z zdravili. 

Komu so storitve namenjene?
Storitve so namenjene vsem 

pacientom, ki se zdravijo z 
zdravili. Za paciente, ki ustrezajo 
določenim pogojem, te storitve 
krije zdravstveno zavarovanje.

Posvet še posebej priporočamo 
pacientom, ki imajo predpisanih 
5 ali več zdravil, so pogosto 
obravnavani v različnih 
specialističnih ambulantah in 
v bolnišnicah, imajo pogoste 
spremembe v terapiji zdravil, 
vključno z novo uvedenimi 
zdravili ali prilagoditvami 
odmerkov, imajo neželene učinke 
zdravil, slabo razumejo namen 
zdravljenja z zdravili, imajo težave 
s pomnjenjem ali imajo težave z 
jemanjem zdravil.

Storitve brezšivne skrbi 
predstavljajo veliko dodano 
vrednost za kakovost in varnost 
zdravljenja z zdravili.

Za več informacij o storitvah 
brezšivne skrbi lahko vprašate 
v lekarni v Ajdovščini in Vipavi 
ali po elektronski pošti na naslov 
ajdovscina@lekarna-ajdovscina.si 
ali vipava@lekarna-ajdovscina.si.

Anja Vidmar mag. farm., 
spec., Lekarna Ajdovščina

Lekarna Ajdovščina
Tovarniška

Ajdovščin

Jemljete 5 ali več zdravil?

Težko obvladujete vsakodnevno jemanje zdravil?

Ste dobili novo zdravilo, zamenjali eno ali več zdravil?

Ste bili pred kratkim odpuščeni iz bolnišnice?

ZAGOTOVITE SI VARNO IN UČINKOVITO UPORABO ZDRAVIL.

učinkovina ZVEČER

ŠT

LEKARNA AJDOVŠČINA

ŽE IMATE 

ZDRAVIL ČEZ 

Ste že slišali za brezšivno skrb?
Ste je bili morda deležni, pa niste vedeli zanjo? Brezšivna skrb je skupek farmacevtskih 

storitev, ki zagotavlja kontinuirano, varno in kakovostno oskrbo pacienta z zdravili in lažje 
ter bolj varno prehajanje med različnimi ravnmi zdravstvenega sistema. Pacienta pogosto 
obravnavajo različni zdravniki: osebni zdravnik, zdravniki v specialističnih ambulantah in/ali v 
bolnišnici. Zdravnik se pri tem lahko odloči za zdravljenje z zdravili, ob tem pa pogosto prihaja 
do sprememb obstoječe terapije in potrebe po usklajevanju zdravljenja z zdravili.

Svetovni dan ustnega zdravja - 20.3.

Vzgoja za ustno zdravje 
Ustno zdravje je ključnega pomena za splošno dobro počutje 

in kakovostno življenje. Pravilna nega zob, redni obiski 
zobozdravnika in zdrav življenjski slog so osnovni dejavniki, ki 
prispevajo k ohranjanju lepih in zdravih nasmehov.

V skrbi za ustno zdravje je zelo 
pomembna vzgoja za to, ker ima 
ključno vlogo pri oblikovanju 
navad in vedenja, vključno z ustno 
higieno. Program Vzgoje za ustno 
zdravje je namenjen predšolskim in 
šolskim otrokom, dijakom, staršem 
in skrbnikom ter strokovnim 
delavcem v vzgoji in izobraževanju. 
Vzgojo za ustno zdravje izvajajo 
izvajalci vzgoje za ustno zdravje  iz 
zdravstvenih domov in se povezujejo 
z vzgojnoizobraževalnimi 
ustanovami in lokalnim okoljem.

Medicinske sestre, izvajalke 
vzgoje za ustno zdravje imamo 
ključno vlogo pri ozaveščanju 
in krepitvi ustnega zdravja 
populacije. Imamo tudi ključno 
vlogo pri izobraževanju in 
spodbujanju zdravih navad. 
S svojim delom pomagamo 
posameznikom razumeti pomen 
ustnega zdravja in sprejeti ukrepe 
za njegovo izboljšanje.

Z vzgojo za ustno zdravje se 
vzpostavijo navade. Otroci se 
naučijo pomena redne ustne 
nege in obiskov zobozdravnika. 
Pravilne navade, vzpostavljene 
v otroštvu, imajo dolgoročen 
vpliv na ustno zdravje v odrasli 
dobi. Starši in skrbniki smo 
ključni v izobraževanju otrok o 
pravilni ustni higieni. S pravilnimi 
informacijami se otroci naučijo 
pravilnega umivanja zob, uporabe 
zobne nitke in drugih pomembnih 
pripomočkov ustne nege. Pozitiven 
odnos do ustne nege se oblikuje z 
vzgojo. Če so otroci spodbujani in 
nagrajevani za skrb za svoje zobe, 
bodo razvili pozitiven odnos do 
ustne higiene, kar bo vplivalo na 
njihove navade v prihodnosti.

Vzgoja za ustno zdravje vključuje 
tudi ozaveščanje o nevarnostih 
sladkih prigrizkov, gaziranih 
pijač, kajenja in drugih dejavnikov 
tveganja za zobno gnilobo in bolezni 
dlesni. 

S pravilno vzgojo se spodbuja 
redne obiske pri zobozdravniku, 
kar omogoča zgodnje odkrivanje 
morebitnih težav in pravočasno 
ukrepanje. To lahko pomaga 
preprečiti resnejše težave v 
prihodnosti.

Ustno zdravje je povezano s 
splošnim zdravjem. Vzgoja o ustni 
higieni ne vpliva le na zobe, temveč  

na zdravje celega telesa. Bakterije iz 
ust lahko vplivajo na srce, dihalne 
poti in na druge sisteme v telesu.

Z vzgojo za ustno zdravje lahko 
zmanjšamo strahove pred obiskom 
zobozdravnika. Če so otroci že od 
malih nog navajeni na redne obiske 
in se zavedajo, da so del skrbi za 
njihovo zdravje, bodo manj verjetno 
razvili strah pred zobozdravnikom.

Nenazadnje vzgoja za ustno 
zdravje vpliva na celotno družinsko 
vzdušje. Če so starši in drugi 
družinski člani vzor otrokom pri 
skrbi za zobe, se povečuje verjetnost, 
da bodo otroci sledili temu zgledu.

Skrb za ustno zdravje je torej 
več kot le posameznikova naloga, 
saj gre za vključevanje ustrezne 
vzgoje, ki oblikuje trajne navade 
in vzpostavlja zavedanje o 
pomembnosti skrbi za zobe in 
dlesni.

Vsako leto, 20. marca, 
obeležujemo SVETOVNI DAN 
USTNEGA ZDRAVJA, ko še 
posebej želimo izpostaviti pomen 
ustne higiene in spodbuditi vse, 
da posvetijo posebno pozornost 
zdravju svojih ust. 

Z letošnjim sloganom "Zdrava 
usta, zdravo telo" spodbujamo 
vse generacije, od najmlajših do 
najstarejših, da vzpostavite trdno 
ustno higiensko rutino, tako 
da čistite zobe vsaj dvakrat na 
dan z zobno pasto s fluoridi in 
uporabljate medzobno ščetko za 
čiščenje medzobnih prostorov. 
Skrbite za prehrano, tako da 
omejite vnos sladkih prigrizkov 
in pijač ter vključite hrano, bogato 
s kalcijem in drugimi hranili, ki 
krepijo vaše zobe. Redno obiskujte 
zobozdravnika, saj so redni obiski 
pri njem temeljni za zgodnje 
odkrivanje težav in za ohranjanje 
ustnega zdravja.Priporočamo, da 
se izogibate tobaku in alkoholu.

Naj bo letošnji Svetovni dan 
ustnega zdravja navdih za vse nas, 
da izboljšamo svoje ustno zdravje 
in ohranimo nasmeh, ki govori 
več kot tisoč besed. Skupaj lahko 
gradimo svet zdravih ust in srečnih 
nasmehov.

Vzgoja za ustno zdravje
Zdravstveni dom Ajdovščina

NIJZ OE Nova Gorica
foto Jasmina Komel
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Društvo Abstinentov Vipavske doline

Letna skupščina
V ponedeljek, 4. marca  2024, smo imeli člani Društva 

Abstinent Vipavske doline redno letno skupščino, ki je bila 
letos tudi volilna.

Na začetku nas je pozdravil 
predsednik društva Ivan, ki 
smo mu tudi zaupali vodenje 
skupščine. Pregledali smo 
delovanje društva v letu 2023 
(pregled je bil bogato opremljen 
s fotogalerijo) in ugotovili, da smo 
bili zelo delavni. Terapevt Tomaž 
je pohvalil sodelovanje vseh 
članov, je pa izpostavil nekaj bolj 
grenkih dogodkov v preteklem 
letu v obliki recidiva (ponovnega 
pitja) in tudi kakšnega nesoglasja 
med člani. Ne glede na to je bilo 
leto v smislu terapevtskega in 
društvenega dela uspešno.

V finančnem poročilu smo 
ugotovili, da smo kljub zmanjšanju 
sredstev leto zaključili s pozitivno 
ničlo. Potrdili smo vsa poročila in 
plan za leto 2024, ki ga imamo na 
zalogi že dve leti (morali smo ga 
sprejeti leta 2022 za uveljavljanje 
pravice do državnih sredstev).

Po izglasovani razrešnici 
staremu vodstvu smo soglasno 

izvolili novo. Predsednik društva 
še en mandat ostaja Ivan Hočevar, 
v ostalih organih pa je nekaj 
sprememb, za katere upamo, 
da bodo pozitivno vplivale na 
delovanje društva.

Naslednja točka je bila 
podelitev društvenih priznanj. 
Za dolgoletno abstinenco sta 
priznanji prejela nekdanja člana 
Bojan Slokar za 40 let abstinence 
in Rihard Štor za 30 let abstinence 
(g. Štor se zaradi bolezni ni 
udeležil skupščine, priznanje 
je prevzela hčerka Anita). Za 
posebno aktivno delo v društvu 
sta priznanji prejeli Mihela Grča 
in Marta Vidmar. Mihela je bila 
predsednica društva, sedaj pa 
zagnano vodi skupino, Marta 
pa vzorno vodi računovodsko 
poslovanje in administracijo.

Po točki razno smo izpeljali 
še najokusnejši del skupščine in 
druženje.

D. Turk

LEONE sladoledne banjice so 
IZBRAN PRODUKT LETA 2024

V množici izdelkov, ki bogatijo slovenski trg, je letos posebno mesto zasedla celotna družina 
LEONE sladolednih banjic. Slovenski potrošniki so v javnomnenjski raziskavi inovativnih 
produktov v kategoriji »sladoled« LEONE banjicam podelili najvišje ocene.

LEONE banjice, polnjene 
z okusnimi sladolednimi 
kombinacijami in obogatene 
s slovensko smetano, ne le 
razvajajo brbončic, ampak s 
svojo trajnostno embalažo tudi 
spoštujejo naš planet. Izdelane 
so iz 90-odstotnega deleža 
trajnostne bioplastike, pridobljene 
iz rastlinskih virov. »Na dvolitrski 
embalaži smo predlagali načine, 
kako banjicam podariti novo 
življenje in jih uporabiti za 
nov namen. Potrošnike smo 
k ponovni uporabi embalaže 
dodatno spodbudili s sloganom 
'Ko sladoleda več ni, bodi eko tudi 

ti!'« razlagajo v podjetju Incom 
LEONE.

Slavnostna podelitev nagrad se 

je odvijala v ljubljanskem hotelu 
Granda Plaza Hotel & Congress 
Center. »Zaupanje in podpora 
naših potrošnikov sta za nas 
izjemnega pomena. Veseli nas, 
da v naših izdelkih prepoznavajo 
posebno 'izbranost'«, je ob 
prevzemu nagrade poudarila 
Jana Lenščak, skrbnica blagovne 
znamke LEONE.

Incom LEONE s svojo družino 
sladolednih banjic dokazuje, 
da je mogoče združiti 'okusno' 
in 'odgovorno'. Z zmago 
potrjujejo svojo predanost 
kreiranju vrhunskih izdelkov, 
usklajenih z vrednotami 
sodobnih potrošnikov, ki cenijo 
inovativnost in ekološko zavest.
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Maline
Malina je užitni plod malinjaka 

(Rubus idaeus) iz rodu robid. 
Je trajnica v obliki grma z 
nadzemnimi in podzemnimi 
poganjki in trajnim koreninskim 
sistemom. Poznamo enkrat in 
dvakrat rodne maline. Poganjki 
zrastejo do višine 1,5 – 2,5 m.

Cvet maline je kremasto do 
zeleno belo obarvan. Plodovi 
so lahko stožčasti, ovalni ali 
okrogli in so lahko različnih barv; 
svetlo do temno rdeče barve so 
značilne za sorte rdečeplodnih 
malinjakov, svetlo limonasta do 
jantarno rumena barva pripada 
rumenoplodnim, poznamo pa 
tudi rožnate oz. oranžne. Plodove 
obiramo od zgodnjega poletja pa 
do pozne jeseni.

Robidnice 
Cenijo jih zaradi visokih 

vsebnosti vitamina A, vsebujejo 
pa tudi kalcij, magnezij, mangan, 
kalij, betakaroten in vitamin C in 
E. So odličen sadež za slabokrvne, 
saj vsebujejo največ železa izmed 
vseh vrst sadja. In še eno prvo 
mesto dosegajo robidnice - 
po vsebnosti antioksidantov 
(flavonoidi in polifenoli).

V vrtu največkrat posežemo 

po sortah brez trnov, vzgoja pa 
je dokaj preprosta. Življenjska 
doba robide je lahko v vrtovih s 
primerno oskrbo tudi več kot 20 
let. Posamezna rastlina v polni 
rodnosti obrodi tudi do 10 kg 
plodov.

Grki so robido uporabljali kot 
zdravilo proti putiki, Rimljani 
pa so iz listov robide pripravljali 
čaj za zdravljenje najrazličnejših 
bolezni.

Križanci, tayberry
Da bi dobili čim boljše lastnosti, 

so malinjak križali z robido. 
V Sloveniji je najbolj poznan 
tayberry, ki je po rasti podoben 
robidi, tudi plod je bližje robidi, po 
barvi pa je podoben malini. Okus 
je sladko kiselkast, aromatičen.

Ribez, rdeči, beli in črni
Rdeči ribez (lat. Ribes rubrum) 

je naravni antioksidant,  bogat z 
vitaminoma C in K ter kalijem 
in ima kiselkasto sladek okus. 
Uporabljamo ga za pripravo 
različnih sirupov, želejev, peciv 
in sokov.

Ribez vzgajamo kot grm, zraste 
tudi do dva metra visoko, zarodi 
pa lahko že drugo leto po sajenju 
in potem živi vsaj 20 ali celo 30 let, 
le pravilno ga moramo obrezati. 

Izrežemo starejše, že izrojene 
veje in pazimo, da imamo ves čas 
uravnotežen nabor eno, dvo in tri 
letnega lesa. Z enega grma lahko 
oberemo od 3 do 5 kg plodov.

Beli ribez je včasih uspeval 
samoniklo kot grozdje sv. Ivana, 
tudi ivanško grozdje imenovano, 
torej je obrodil že zgodaj, okrog 
kresne noči. Danes so na voljo 
sorte z debelejšimi jagodami. 

Preveč zapostavljen pa je 
črni ribez. Njegov močan okus 
namreč ne ustreza prav vsakemu. 
Jagode so debelejše, imajo tudi 
bolj trdno 'lupino' - povrhnjico, 
pohvali pa se lahko s številnimi 
učinkovinami (vitamin C, 
flavonoidi, beta karoteni, lutein 
in fenolna kislina).

Kosmulja, rdeča, rumena 
Kosmulji (lat. Ribes uva-crispa) 

ustreza vlažna, rodovitna zemlja 
ter lega, kjer bo pol dneva na soncu 
in pol dneva v senci. Je nekoliko 
nižje rasti od ostalih vrst ribeza, 
grm lahko zraste do višine 1,2 m. 
Cveti od marca do maja, plodovi 
pa dozorijo od julija do sredine 
avgusta. Plod je okrogla jagoda, 
atraktivnega izgleda, primerna 
tudi za dekoracijo sladic.

Kosmuljo so križali z ribezom 

– to je josta in je za razliko od 
kosmulje brez trnov.

Aronija
Gojili so jo že stari Indijanci 

ter poznali njeno zdravilno 
in prehransko moč in sicer 
zaradi velike vsebnosti barvil 
antocianinov, vitaminov P, C, B, A, 
mineralov in ostalih pomembnih 
bio aktivnih snovi. Sestavine 
aronije zdravijo ožilje, uravnavajo 
krvni pritisk, odpravljajo 
želodčne težave, preprečujejo 
nastanek arteriosk leroze, 
blažijo migrene, varovalno 
vplivajo na naše črevesje, krepijo 
slabokrvne, povečujejo imunsko 
sposobnost organizma, vplivajo 
na izboljšanje vida, spomina in 
povečujejo elastičnost kože. Grmi 
aronije bujno zacvetijo maja v 
belih cvetovih, jagode dozorijo 
vse naenkrat v avgustu. Najprej 
so  rdeče, potem postanejo črne 
in se ne osipajo.

Borovnica, ameriška, sibirska
Za normalno rast potrebujejo 

zelo kisla, rahla, in enakomerno 
vlažna tla, bogata s humusom. 
Najbolj jim ustreza kislost med 3,5 
do 5,2 pH, to pa lahko dosežemo z 
dodajanjem kisle zemlje, kupljene 
ali tiste izpod iglavcev.

Tudi borovnice so bogate s 
sadnimi sladkorji, kislinami, 
vitamini in minerali. Visoka 
vsebnost kislin in pektinov 
pospešuje in uravnava prebavo, 
kalij pa vpliva na izločanje vode iz 
organizma. Plodovi vsebujejo tudi 
čreslovine, ki varujejo stene ožilja, 
in naravno barvilo, ki znižuje 
vrednost sladkorja v krvi. Poleg 
tega pomagajo pri slabokrvnosti 
in zato vračajo moč telesu. 

Ameriške borovnice rodijo 
na dve ali triletnem lesu, zato 
izrežemo starejši les. S pravilno 
rezjo tako poskrbimo za čim 
več rodnih poganjkov. Borovnic 
nikoli ne krajšamo. Njihova 
življenjska doba je dolga nekaj 
desetletji in presega življenjsko 
dobo drugih jagodičastih vrst.

Sibirska borovnica je trajna 
grmovnica, ki zrase do 2 m visoko 
in ne potrebuje tako kisle zemlje 
kot ameriška. 

Odporna je na nizke 
temperature, celo cvetovi 
preživijo pri -10 C. Cveti namreč 
zelo zgodaj, zgodnji so tudi 
plodovi, konec aprila in v maju. 
Pri nas bolezni in škodljivci niso 
znani. En grm lahko obrodi do 4 
kg plodov.

Velika izbira sadik jagodičevja, jedilnega grozdja, trajnic, 
okrasnih grmovnic in cvetja, sadik sezonske zelenjave, zemlje 

in gnojil ter vseh pripomočkov za vrt. 

ODPIRALNI ČAS:
ponedeljek - petek: 

8:00 - 18:00
sobota: 8:00 - 12:00

Goriška 64, obrtna cona Gmajna, 
Tel: 05/ 36 71 500

VRTNI CENTER 
AJDOVŠČINA

Jagodičje: maline, robidnice, ribez, borovnice …
Prednosti uživanja jagodičja so poznali že naši predniki, zato so ga v najrazličnejših oblikah vključevali v svojo prehrano. Danes lahko z njim popestrimo naš 

sadni vrt, tako da ga imamo vedno pri roki in nam ni treba ponj v naravo. Ob pravilni izbiri vrst ga bomo zobali skozi daljše časovno obdobje, od zgodnjega 
poletja v pozno jesen. Če ga slučajno na svojem vrtu ne moremo porabiti sproti in svežega, ga lahko predelamo ali preprosto zamrznemo.
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Učenci 4. b OŠ Draga Bajca 
Vipava z razredničarko Vido 
Trošt smo se 1. marca 2024, na 
povabilo gospe Damjane Marc, 
odpravili v Zdravstveno postajo 
Vipava. Zapeli smo gospe Mariji 
Bavčer in ji izročili nekaj risbic 
in zahval. 

Gospa Marija je bila zobna 
asistentka pri dr. dent. med. 
Andreji Pegan Fajdiga. S tem 

dnem je zaključila delo v zobni 
ambulanti za šolarje in odhaja v 
zasluženi pokoj. 

Šolarji, starši in vsi zaposleni, 
s katerimi je sodelovala, smo 
ji hvaležni za vse delo, ki ga je 
opravila v teh letih. Želimo ji, da 
bi sedaj imela več časa zase in za 
tiste dejavnosti, ki jo veselijo. 

Vida Trošt, 
foto Barbara Božič

80. obletnica zračnega napada 
na Gaberje

V Gaberjah smo 2. marca s proslavo obeležili 80. obletnico zračnega napada, ki se je zgodil 26. 
februarja 1944. Nemška letala so tisti dan trikrat obkrožila vas in povzročila veliko razdejanje, 
smrtne žrtve, ranjence ter med vaščane prinesla nepopisljiv strah. Takratnega dogodka sta se 
na proslavi živo spominjali še živeči priči Marija in Anica, ki sta s svojo pripovedjo naredile na 
prisotne močan vtis.

Zbrane je nagovoril župan Tadej 
Beočanin, dr. Žarko Gorup pa je s 
podrobnim zgodovinskim orisom 
predstavil takratno dogajanje v 
vasi, še posebej pa usodni dan 
napada. Napad na Gaberje se 
je zgodil zaradi napovedane 
konference partizanskih učiteljev 
vipavskega okoliša, zato so kot 
spomin na to gaberski otroci 
uprizorili učno uro partizanske 
šole. Na prireditvi je sodeloval 
moški pevski zbor Dornberški 
fantje, Gaberci pa so z raznolikimi 

kulturnimi točkami celotni 
prireditvi dodali pridih čutnosti 
in prijetnosti.

Pomembno je, da ohranjamo 
spomine na pretekle dogodke, saj 
nas ti opominjajo na preteklost in 
nas učijo za prihodnost. Besede, 
vtisnjene na gabersko ploščo: 
»Življenja polni smo občutili 
vojno in kri, a ohranjevali 
smo besede blagozvočne za 
rod, ki tu živi.« naj nas vedno 
spominjajo na pomen miru in 
ohranjanja človečnosti, ne glede 
na okoliščine.

Spet ta elektrika
Čeprav so cilji Evropskega zelenega dogovora, še posebej pa 

Nacionalnega energetskega in podnebnega načrta Republike 
Slovenije še zelo daleč in se zdijo v zastavljenih rokih 
neizvedljivi, posledice že čutimo.

Opuščanje fosilnih goriv 
pri ogrevanju in uvajanje 
e-mobilnosti bo vplivalo tudi 
na gospodinjstva. Predvideva 
se drastično povečanje potrebe 
po električni energiji, čemur 
pa ni dorasla niti proizvodnja 
električne energije, še manj 
pa sposobnost omrežja, ki ga 
dodatno obremenjujejo težnje 
po postavitvi čimvečjega števila 
zasebnih sončnih elektrarn. 
'Zeleni prehod' ne bo poceni, 
pravijo energetski strokovnjaki.

Z novimi cenami v letošnjem 
letu (ki veljajo za deset odstotkov 
porabljene električne energije) 
nam je vlada sporočila, kakšne 
cene lahko pričakujemo po 1. 1. 
2025. Izračuni pokažejo skoraj 
40 % povečanje cen dražje tarife 
in približno 75 % podražitev 
cenejše tarife. Že v drugi polovici 
letošnjega leta pa se nam obeta 
tudi nov način obračunavanja 
omrežnine. Namen slednjega je 
predvsem spodbuditi uporabnike 

k prilagajanju porabe električne 
energije času, v katerem se 
predvideva manjša obremenitev 
električnega omrežja. Sistem 
predvideva pet cenovnih blokov, 
razdeljenih v dve sezonski 
obdobji, po katerih se bo na novo 
določala omrežnina v različnih 
delih dneva. 

Kako se odzvati na napovedane 
spremembe z ozirom na 
gospodinjski proračun, pri 
tem pa imeti v mislih tudi 
podnebne spremembe, na 
katere vsi vplivamo, o stanju na 
področju proizvodnje električne 
energije v Sloveniji, nekaterih 
pasteh zelenega prehoda 
predvsem z vidika nekaterih 
obnovljivih virov, nam je v 
nazornem predavanju pojasnil 
ing. elektrotehnike Ivo Kobal. 
Polna dvorana obiskovalcev v 
večnamenskem prostoru na Ustju 
je pokazala, da so ta vprašanja 
aktualna in zelo pereča. 

KS Ustje

25. Velikonočni pohod na Malo goro

Velikonočni pohod na Malo 
goro že četrt stoletja združuje 
krajane in privablja pohodnike ter 
planince na to lepo in zanimivo 
planoto v naročju Čavna. 
Pohod, ki so ga Kamenjci prvič 
organizirali leta 1998 je prerasel 
v enega bolj prepoznavnih 
pohodov daleč naokoli. Število 
pohodnikov se je iz leta v leto 
povečevalo in glas o Mali gori 
se je hitro širil. Verjetno je k 
temu veliko pripomoglo to, da je 
organizator pohodu že takoj na 
začetku vdahnil dušo, dal mu je 
vsebino – zgodbo o košnji na Mali 
gori. 

Skupaj z Velikonočnim 
pohodom pa je rasla in se razvijala 
tudi Mala gora. Iz skromne barake 
in senene gute je z zagnanostjo in 
prizadevnostjo članov planinske 
sekcije, krajanov Kamenj in 
Potoč ter še veliko drugih, ki so 
jim pomagali, nastalo prijetno 
zavetišče z lepo urejeno okolico. 
Koča na Mali gori je postala 

kraj, kjer se srečujejo prijatelji, 
planinci, poznana pa je tudi 
tekačem, udeležencem gorskega 
teka na Malo gore ter UTVV. Pri 
koči jih vsako leto pričaka ekipa, 
ki jim pripravi lep sprejem in nudi 
okrepčilo ter prav v navijaškem 
duhu vsakemu posebej zaželi 
uspešno nadaljevanje poti. 

Pri vsem tem pa prizadevni člani 
planinske sekcije niso pozabili 
na zgodbo o košnji na Mali gori. 
Predstavili so jo v zgibanki, kjer 
so opisali tudi poti iz Kamenj na 
Čaven, Kucelj, Veliki Rob in Sv. 
Pavel. V zborniku 'Mala gora, kraj 
trdega dela in lepih spominov' 
pa so zbrali pričevanja in zgodbe 
tistih, ki so še kosili na planoti. Za 
obujanje spomina in ohranjanje 
ledinskih imen so uredili pot 
koscev in grabljic, ki vodi iz vasi 
čez nekdanje senožeti do Male 
gore. Hoteli so še več. Z veliko 
vnemo so sodelovali pri pripravi 
dokumentarnega filma 'Mala gora 
skozi čas', v katerem je skozi živo 

pripoved prikazan pomen košnje 
in navezanost krajanov na ta 
prelepi in v njihovih srcih globo 
vtisnjen pojem o težkem delu, 
ki ga je košnja in spravilo sena 
zahtevala, kot tudi nadaljevanje 
te zgodbe v času, ko je utrip 
na tej planoti prerastel v nove 
razsežnosti. Z vsakim pohodom 
so se rojevale nove zamisli. Dober 
odziv in velika udeležba ter 
zadovoljstvo pohodnikov jim je 
dajalo zagon, da so vztrajali. 

Sedaj so že v polnem teku 
priprave na 25. Velikonočni 
pohod, ki bo letos na velikonočni 
ponedeljek 1. aprila. 

Člani planinske sekcije Kamnje 
ob tem vabijo vse ljubitelje 
pohodništva, rekreacije na 
svežem zraku ter dobre družbe, 
da se jim na praznični ponedeljek 
pridružite pri koči na Mali gori. 
Seveda, zadišalo bo tudi po 
polenti zabeljeni s košenino in 
kislim mlekom!           J. V.

Zdravstvena postaja Vipava

Zapeli smo Mariji Bavčer
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Ljubitelji starodobnih vozil Ajdovščina 
praznujejo 20 letnico delovanja

Društvo LSV Vipavska dolina iz Ajdovščine praznuje 20 let neprekinjenega delovanja. Deluje 
na prostovoljni bazi in je lahko za vzgled marsikateri zgodbi v družbi.

Zbrani v dvorani Doma krajanov 
na Cesti smo 15. 3. 2024 praznovali 
skupaj s prijatelji sosednjih društev 
Primorske in zveze SVS. Podelili 
smo zahvale ustanoviteljem 
društva, bivšim predsednikom 
društva in trenutnemu 
predsedniku, pa 'legendarnemu' 
tehničnemu komisarju ter še 
nekaj zaslužnim članom. Skozi 
celotno druženje in praznovanje 
je prevladovala ena sama ena želja: 
»Še na mnoga leta!«

V jubilejnem zborniku, ki smo 
ga pripravili in podarili vsem 
članom in gostom, smo poskušali 
prikazati pestro delovanje članov 
društva skozi celotno zgodovino. 
Šele slika iz preteklosti, najdena v 
kakšnem predalu, lahko obudi že 
davno pozabljen spomin na kakšno 
srečanje ali mogoče tudi na koga, ki 
ga ni več z nami. Zato naj zbornik 
služi kot dokument nekega časa. 

Društvo je bilo ustanovljeno 
davnega 8. januarja 2004 . Skozi 

celotno 20 letno obdobje se 
člani društva s svojim aktivnim 
delovanjem trudimo ohranjati našo 
tehnično dediščino. Stara vozila, 
ki so lično obnovljena in imajo, 
za razliko od sodobnih, karizmo, 
kažejo na našo živo preteklost, 
predvsem na naša mlada leta, ko je 
imel avtomobil še statusni simbol. 
Nedelje dopoldan so vedno bile 
rezervirane za pranje in urejanje 
naših vozil. Koliko nostalgije 
privre na plano, ko se z našimi 
starodobniki pokažemo na raznih 
prireditvah ali otvoritvah oz. tam, 
kamor nas povabijo. Ljudje kažejo 
s prsti za nami in slišimo: »Prav 
takega smo imeli mi doma.«

In da bo društvo še naprej tako 
uspešno, se člani zahvaljujemo 
vsem donatorjem in sponzorjem, 
ter seveda Občini Ajdovščina in 
zvezi SVS za vso podporo.

Naj traja!  Branko Vidmar

Pevsko dramska skupina 
Zarja v DSO Ajdovščina

Z marcem in praznikom v 
začetku meseca človek res začuti 
prihajajočo pomlad. Začuti 
toploto sončnih žarkov in vonj 
pomladnega cvetja, ki pokuka 
iz zemlje ali pa vonj šopka 
pomladnega cvetja na mizi ali 
nočni omarici. In tudi v našem 
domu je tako. Tako lepo je, ko 
nas žarki pred domom pogrejejo, 
še lepše pa je, ko nas obiščejo 
prijatelji iz okolice. 

Za 8. marec so nas obiskali 
prijatelji iz Društva upokojencev 
Ajdovščina. Pevsko dramska 
skupina Zarja nas je obogatila 

s petjem, nasmejala pa s 
hudomušnim skečem. Vedno 
znova se vsi začudimo, kakšno 
moč ima domača pesem. Tudi če 
je bila zapeta in slišana tisočkrat. 
Zna pobožati in najbolj bolnemu 
človeku prinesti tolažbo, tistemu, 
ki molči že mnogo let, izvabi na 
ustnice tihe besede, ki dobijo 
zven. Solza pa privabi spomine 
na mlade dni, ki pobožajo. 

Ob prazniku smo dobili lepo 
voščilo, za katero smo iskreno 
hvaležni vsem, ki so nam praznik 
naredili pomladansko lep.

Mojca Klavžar

Solidarnost nas 
povezuje

Iz srca se zahvaljujemo donatorjem, ki so nas v preteklih 
mesecih podprli pri našem humanitarnem poslanstvu. 
Že septembra lani so nam zaposleni v domačem podjetju 
Pipistrel d.o.o. namenili prostovoljne prispevke za pomoč 
žrtvam poplav in neurij. V enakem znesku je nato doniralo tudi 
podjetje samo. Vsa zbrana sredstva v višini 2.100 evrov smo v 
obliki vrednostnih kartic namenili upravičencem.

V dneh okrog novega leta 
nas je prijetno presenetil Radio 
Robin z novico, da bo organiziral 
dobrodelno akcijo za invalidna 
mladostnika iz naših krajev. 
Vsakemu od njiju je po čudovito 
uspeli solidarnostni akciji preko 
Fundacije Vrabček upanja 
namenil 7.500 evrov. Donatorska 
sredstva je v akciji prispevala 
banka Sparkasse. Ena družina 
bo z zbranimi sredstvi preuredila 
kopalnico tako, da bo dostopna 
invalidki, druga pa že načrtuje 
nakup aktivnega invalidskega 
vozička in poseg v tujini. 

Pri slednji družini oziroma 

pomoči dijaku Mihi Šuligoju 
so moči združile tudi lokalne 
poslovalnice Petrola in skupno 
prispevale dodatnih 1.400 evrov 
za nakup invalidskega vozička. 
Verjamemo, da bo zbrana pomoč 
družinam olajšala marsikatero 
stisko. Vsem donatorjem se zato 
tudi v njihovem imenu najlepše 
zahvaljujemo za pomoč.

Rdeči križ Ajdovščina

12. marec velja za dan, ko 
praznujemo Gregorjevo – 
dan, ko se ptički ženijo in ko 
pozdravljamo pomlad. 

Gregorjevo je ime dobilo po 
papežu Gregorju, ki je živel v 6. 
stoletju in je veljal za dobrega 
papeža. Je zavetnik rudarjev, 
zidarjev, izdelovalcev gumbov, 
učenjakov, učiteljev, študentov. 
Temu svetniku so se priporočale 
žene za rodovitnost, pomagal 
je zoper kugo, predvsem pa je 
pokrovitelj glasbenikov, pevcev, 
pevskih zborov ter zborovskega 
in koralnega petja. Proslavil se je 
namreč s tem, da je uredil cerkveno 
petje (gregorijanski koral). 

Z Gregorjevim je povezanih več 
tradicionalnih verovanj. Eno od 
teh pravi, da sveti Gregor prinaša 
luč in na ta dan “luč v vodo vrže”. 
Po ljudskem izročilu se namreč do 
Gregorjevega dan toliko podaljša, 
da so lahko delavci, ki so do tedaj 
delali ob svetlobi petrolejk, luč 

“vrgli v vodo”.
Danes ponekod v vodo spuščajo 

Gregorčke: umetelno izdelane 
hišice, v katere postavijo svečke.

V Društvu upokojencev 
Ajdovščina smo ta dan, kot že 
velikokrat prej, praznovali v 
prijetni družbi pevcev, kitaristov, 
igralcev in naših zvestih 
obiskovalcev. Dvorana na Ljudski 
univerzi Ajdovščina je bila polna 
do zadnjega kotička in obiskovalci 
so spremljali prireditev z veselimi 
obrazi. 

Za uvod je poskrbela pevska 
zasedba Zarje, z dvema venčkoma. 
Eden je predstavil pevsko 
popotovanje po naši lepi domovin, 
drugi pa o ljubezni, kot se za 

Gregorjevo spodobi. Z dramsko 
igro so učenci OŠ Danila Lokarja 
Podružnice Lokavec navdušili 
obiskovalce in jih nasmejali. Igra 
je vsebovala pogled v preteklost 
in sedanjost zaljubljencev, ki jim 
je vedno samo en cilj, ljubezen. 
Prekaljeni pevci Okteta Castrum 
so kot vedno navdušili s svojim 
ubranim petjem. Za konec so 
kitaristi skupine Akordi s kitarami 
in svojimi glasovi popestrili 
gregorjev večer. Vesel in prijeten 
večer, v duhu medgeneracijskega 
druženja, ki je obogatil mlade in 
starejše in še enkrat dokazal, kako 
pomembno je sodelovanje.

Nevenka Vidmar, 
DU Ajdovščina

Gregorjevo

Rdeč nagelj in čestitka, kot 
simbol in lepa gesta, sta bila vodilo 
Občinski organizaciji socialnih 
demokratov Vipava, da so ob 8. 
marcu, mednarodnem dnevu 
žena, v okolici javnih ustanov ter 
nakupovalnih centrov podarili 
200 nageljnov mimoidočim 
predstavnicam ženskega spola.

S to lepo gesto smo se tudi v SD 
Vipava, v okviru nacionalnega 
programa SD, pridružili 
kampanji evropskih socialistov 
(S&D), ki ob letošnjem dnevu 

žena poudarjamo vlogo žensk 
v družbi, predvsem v segmentu 
neplačanega dela, ki ga ženske 
opravijo kot gospodinje doma, ko 
skrbijo za otroke in starejše člane 
družine.

Izrazi zadovoljstva in 
presenečenja v očeh mam, žena 
in punc, ki so nagelj prejele od 
predstavnikov in simpatizerjev 
SD Vipava, je le potrditev, da to 
svojo vlogo v družini čutijo kot 
njihovo poslanstvo.

Odzivi na gesto ob dnevu žena 

nas v SD Vipava še bolj utrjuje 
v veri, da je naše poslanstvo v 
občini Vipava tudi skrb za pravice 
žensk ter njihovo enakopravno 
obravnavo v družbi.

SD Vipava

Nagelj za osmi marec
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Srečno v novem letu 2024!

Turistična pomlad
Po lanski uspešni izvedbi Turistične pomladi v Bukovici je Zavod 

za turizem Nova Gorica in Vipavska dolina tudi letos za izvedbo 
tega poslovno turističnega dogodka izbral isto lokacijo. V Kulturni 
dom v Bukovici je na letošnji dogodek, tretji po vrsti, povabil 
lokalne turistične ponudnike ter slovenske in tuje organizatorje 
turističnih potovanj. Svojo ponudbo so predstavile tudi sosednje 
turistične destinacije, v okviru strokovnega posveta pa so v 
ospredje postavili vprašanje, kako izboljšati kakovost v turizmu.

Poslovno turistični dogodek 
Turistična pomlad je namenjen 
razvoju lokalnega turističnega 
gospodarstva. Kot eden od prvih 
tovrstnih dogodkov v Sloveniji na 
eni strani širi znanja in ponuja 
priložnosti za trženje sodobnih, 
trajnostno naravnanih turističnih 
produktov, hkrati pa spodbuja 
povezovanje turistične ponudbe 
na širšem območju zahodne 
Slovenije. 

Slovenski turizem se kljub 
presenetljivo hitrem okrevanju po 
epidemiji covida srečuje z veliko 
izzivi. Velike naravne nesreče so 
v Sloveniji znova opozorile na 
ranljivost te gospodarske panoge, 
ki ni odvisna le od spremenljivih 
ekonomskih razmer, ampak na 
njeno uspešnost vplivajo tudi 
številni drugi dejavniki. Velike 
spremembe v sodobni družbi 
spremlja tudi spreminjanje 
potovalnih navad in predvsem 
interesov, ki vplivajo na izbiro 
turističnih destinacij. Ponudniki 
turističnih produktov in z njimi 
turistične organizacije se morajo 
zato nenehno prilagajati novim 
razmeram in razvijati svojo 

ponudbo.
Erika Lojk, direktorica Zavoda 

za turizem Nova Gorica in 
Vipavska dolina, je v predstavitvi 
dogodka poudarila: "Naš dogodek 
Turistična pomlad je naložba 
v razvoj turizma. Turističnim 
ponudnikom iz našega okolja, 
ne le iz naše destinacije, tudi iz 
bližnjih destinacij Mediteranske 
in Kraške turistične regije ter 
sosednje Furlanije – Julijske 
krajine, želimo olajšati stik s 
slovenskimi in tujimi organizatorji 
turističnih potovanj. Zato smo 
organizirali študijsko turo med 
najpomembnejšimi kulturnimi 
znamenitostmi, omogočili pa 
smo jim tudi spoznavanje naših 
vin in kulinarike. Verjamem, 
da so naši gostje iz Slovenije in 
sedmih evropskih držav tudi 
ob obisku Turistične borze 
Vipavska dolina v Bukovici na 
več kot petdesetih stojnicah našli 
veliko koristnih informacij in 
zamisli za organizacijo potovanj 
v naše kraje, posebej v času, ki 
ga bo zaznamovala evropska 
prestolnica kulture.«

Ajdovski planinci smo si postavili 
ogledalo

V četrtek, 21. marca, smo se v Dvorani Prve slovenske vlade zbrali ajdovski planinci, da pretresemo 
svoje delo in da poiščemo najboljše steze, po katerih bomo stopali v prihodnje. Tudi današnji dan 
se na poti najde veliko skal. Občni zbor je bil volilni, torej novo vodstvo naj z vso energijo povleče 
planinski voz, star 120 let.

Kot vedno smo večer pozdravili 
s kulturo, to se spodobi 
za planince. V kulturnem 
programu je sodeloval velik zbor 
nastopajočih. Pomladni pozdrav 
so nam prinesli učenci OŠ 
Šturje. Potrudili so se v plesu in 
v pesmi. Celo valček je bil njihov. 
Pridružili so se jim plesalci 
Plesnega centra ADC. Njihova 
energija je preplavila dvorano in 
vlila moč v marsikatero srce. Naš 
zbor so glasbeno popestrili dijaki 
Srednje šole Veno Pilon. Kaj bi 
slovenska duša brez harmonike? 
Za to, da smo uživali v poskočnih 
ritmih, so poskrbeli karmonikaši 
Glasbene šole Vinka Vodopivca, 
cel orkester nam je zaigral. To je 
bil užitek, ali kot radi rečemo, to 
je bila malina na torti. Kosovelove 
misli, namreč okroglo Kosovelovo 
rojstvo se letos praznuje, sta 
prebrali dijakinji Škofijske 
gimnazije iz Vipave in Srednje 
šole Veno Pilon iz Ajdovščine. 

Ko je izzvenela planinska 
himna s flavto dijakinje Srednje 
šole Veno Pilon, je taktirko 
prevzela uradna beseda, ki je 
vodila dogajanje po ustaljenih 
smernicah.

Veselje večera je bilo podelitev 
priznanj planincem, ki so v 
preteklem letu izstopali iz 
povprečja. 

Po izteku vseh poročil je z 
volitvami dobil zaupnico stari 
in novi predsednik Planinskega 
društva Ajdovščina Damjan 
Pregelj. Poiskal si je pomočnike, 
ki mu bodo ponudili roko, ko bo 

to potreboval. Naše planinsko 
srečanje so obiskali gostje iz 
drugih okoliških društev in 
vsakega smo bili veseli. O lepih 
izletih, o zanimivih poteh in 
o sodelovanju se je beseda v 
preddverju dvorane raztegnila 
pozno v noč. 

Planinsko ogledalo je ostalo 
čisto. V njem se je zrcalila 
120-letna zgodovina in 
prizadevanje vseh, ki so porivali 
ta voz proti vrhu. »Naj ostane 
tako tudi v prihodnje,« želja, s 
katero se je srečanje izteklo.

Irena Šinkovec

S Cola  na obalo na dogodivščino 
ta pravo

Otroci iz Otroškega vrtca 
Ajdovščina, oddelka Sovice na 
Colu, smo v prvih dneh marca 
doživeli zares pravo dogodivščino. 
Vsak s svojim kovčkom smo se 
v ponedeljek zjutraj pogumno 
odpeljali na Debeli rtič. Najprej 
smo se namestili v dve dvanajst 
posteljni sobi v mladinskem 
domu Rakovica in spoznali 
okolico zdravilišča, kjer raste 
veliko raznolikih sredozemskih 
rastlin. Še pred kosilom smo 
stekli na obalo, potipali morje in 
našli že prve školjke. Po kosilu 
smo se malce spočili, vendar 
vznemirjenje je bilo preveliko, 
da bi lahko zaspali. Na plaži, ki 
jo je obsijalo prijetno pomladno 
sonce, smo igrali morsko tombolo 
in spoznavali različna bitja, ki 
živijo v našem morju. Po večerji 
in tuširanju smo si v pižamicah 
ogledali risanko, potem pa stisnili 
vsak svojo ljubo igračo in ob 
nežni glasbi zaspali v mirno noč. 

Drugi dan smo se prebudili 
v sončno pomladno jutro. Po 
zajtrku po lastni izbiri smo se v 
gozdičku preizkusili v streljanju s 
pravim lokom. Potem smo na plaži 
nabirali školjke, našli rakovico 
in meduzo, opazovali mogočne 
ladje na morju in še marsikaj. Po 
popoldanskem počitku je sledil 
močno pričakovan obisk bazena 
in čofotanje v topli slani vodi. 

Ko se je dan prevesil v večer, 
smo vsak s svojo lučko in vrečko 
odšli na plažo in pod zvezdnatim 
nebom iskali najlepše školjke 
za lep spominek. Z lučkami 
smo nadaljevali naš pohod 
med vinogradi ter občudovali 
razsvetljeno obalo in pristanišče. 
Polni novih izkušenj smo prijetno 
utrujeni trdno zaspali do jutranje 
budilke.

Še nebo je zajokalo, ko smo se 
v sredo prebudili v naš zadnji 
dan na Debelem rtiču. Na srečo 
je po zajtrku dež ponehal in tako 
smo se lahko podali na lov za 
zaklad, ki nam ga je pripravila 
animatorka Polonca, ki prihaja 
iz Vipavske doline in je naše 
letovanje na Debelem rtiču 
prijazno popestrila. Ko smo 
našli zaklad - skrinjo z bonboni 
in majico za vsakogar, smo vse 
pospravili nazaj v svoje kovčke 

in se z avtobusom odpeljali 
proti Colu, kjer so nas Miške in 
Marjetka toplo sprejele.

Za nas otroke in strokovne 
delavke Majo, Tjašo in Jano je 
bil vrtec v naravi dragocena in 
bogata izkušnja, ki je še dolgo 
ne bomo pozabili. Zato se iz srca 
zahvaljujemo vodstvu vrtca, ki 
je ponudilo možnost ponovnega 
izvajanja vrtca v naravi, občini 
Ajdovščina, ker bo staršem 
pomagala kriti del stroškov, 
zdravilišču Debeli rtič z ekipo 
animatorjev in ustrežljivih 
uslužbencev ter predvsem vam - 
staršem, ki ste zaupali in verjeli v 
nas, da zmoremo ta velik korak 
v samostojnost. Na koncu vam 
izdamo skrivnost, da smo zares 
radi odpotovali na morje, smo se 
pa tudi z veseljem vrnili domov v 
vaša naročja.

Sovice ter Maja, Tjaša in Jana
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V javnosti obstaja mišljenje, da je zamenjati banko in bančni 
račun zelo zapleteno, stresno in počasno, saj je potrebno 
celotno bančno poslovanje prenesti na novo banko. Torej 
plačo ali pokojnino, vse trajnike, kartice, morebitne limite, 
varčevanja, kredite, ... ob vsem navedenem zveni zamenjava 
banke res kot misija nemogoče!

V resnici je postopek zamenjave banke zelo enostaven in 
preprost:
• za prenos celotnega poslovanja (plačo, trajnike, kartice, 

itd.) poskrbi nova banka, v tem primeru Primorska 
hranilnica,

• strankam ni potrebno ničesar urejati,
• stranka le podpiše ustrezen obrazec.

Vse v zvezi z zamenjavo banke in bančnega računa tako 
uredita banki med seboj brez dodatnih aktivnosti stranke!

Zakaj se splača odpreti račun na Primorski hranilnici?
• Imamo dokazano najugodnejše bančne pakete na trgu.
• Novi komitenti prejmejo Paket dobrodošlice z 12 

mesečnim brezplačnim vodenjem.
• Nudimo veliko ugodnosti tudi na ostalih segmentih 

poslovanja.
• Stranke so deležne visokih letnih prihrankov.
• Bančna ponudba je prilagojena posamezniku.
• Imamo prijazne, strokovne in k strankam osredotočene 

bančne svetovalce.
• Smo domača, lokalna in hitro-razvijajoča banka.

Odločitev je torej zelo enostavna – zamenjajte banko in 
odkrijte vse ugodnosti Primorske hranilnice. Vabljeni v 
poslovno enoto v Vipavi, Ajdovščini, Novi Gorici ali Ilirski 
Bistrici. 

Se vidimo! Na Primorski!

Bančništvo. Tukaj. Zdaj.
www.phv.si

Enostavno, brezplačno in brezskrbno prepustite 
prenos celotnega bančnega poslovanja Primorski 
hranilnici in odkrijte vse ugodnosti, ki jih nudimo.

Zamenjava banke 
je brezplačna!
Vse uredimo na Primorski!

Čas je za zamenjavo banke.
Enostavno, brezplačno in brezskrbno – za vse poskrbimo 
na Primorski hranilnici!

NAGRADA

Najugodnejša 

BANKA
2023

NAJUGODNEJŠA KOŠARICA
6 OSNOVNIH BANČNIH STORITEV
ZA POVPREČNEGA KOMITENTA

Latnik-PR-275x390-brezplacna.indd   1 29/02/2024   10:14
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Robotske kosilnice

Strokovno svetovanje

Prodaja in servis

Profesionalna montaža

Poprodajni suport in vzdrževanje

Kosilnice
Ponudba vrtnih kosilnic.
- Traktorske
- Rider
- Ročne 
- Akumulatorske
- Samodejne robotske

Honda ponuja pestro
paleto elektro
agregatov, ki jih lahko
uporabljamo za
najrazličnejše namene.
Od stabilnih postaj do
lahkih in prenosnih.

Elektro agregati 

Motorne žage

Vrtni prekopalniki

VRTNI PREKOPALNIK
HONDA FG320 DE2H

Društvo invalidov Ajdovščina – Vipava

Delavnice
Ob 8. marcu so naši poverjeniki obiskali in obdarili vse starejše 

članice na domu in v DSO in jim poklonili majhno sladko 
pozornost. Ob tem čestitamo vsem članicam in vsem članom, 
saj so tudi oni slavili svoj praznik in vsem želimo zdravja!

6. marca smo izvedli delavnico 
z naslovom 'Velikonočni izdelki 
iz gline'. Zahvala gre društvu 
POC, ki nam je omogočilo 
izvedbo v njihovih prostorih 
in nudilo strokovno pomoč pri 
izdelavi velikonočnih dekoracij. 
Vsi vemo, da nas že februarja na 
vseh trgovskih policah čakajo 
velikonočni izdelki in dekoracije 
vseh mogočih izdelav. Nam 
članom DI pa skupno druženje 
in ustvarjanje pomeni tisto 
pravo obliko, ki navaden dan 
naredi praznični. Čeprav se je 
kak izdelek preveč nagnil v levo 
ali desno ali pa rob ni zglajen do 
kraja, mogoče je v peči popokal 
uhelj velikonočnega zajčka, 
smo si rekli: »Bravo mi, točno 
tak izdelek smo želeli narediti!« 

Vsem članom DI želimo lepo 
praznovanje Velike noči!

12. marca 2024 smo v 
sodelovanju s CKZ Ajdovščina 
v poslovnih prostorih društva 
izvedli še meritve holesterola, 
krvnega tlaka in sladkorja v 
krvi. Vzdrževanje ustrezne ravni 
holesterola in sladkorja v krvi ter 
pravilni krvni tlak so pomembni 
za naše zdravje, saj prekoračene 
vrednosti hitro vodijo v resne 
bolezni. Zato se v društvu DI 
zavzemamo za izvajanje meritev 
v spomladanskem in jesenskem 
času. Članicama CKZ Ajdovščina 
se zahvaljujemo za njihovo 
brezplačno izvedbo meritev in vse 
nasvete, ki so jih podale članom.

DI Ajdovščina – Vipava

Planinsko društvo Ajdovščina 

Tradicionalno peš na Sveto Goro

Vsako leto se v organizaciji 
PD Ajdovščina organizira peš 
pohod iz Ajdovščine na Sveto 
Goro. Letos je bil pohod izveden 
v nedeljo, 17. marca, v lepem 
vremenu in veliki družbi.

Pešpot se je začela v zgodnjih 
jutranjih urah, saj je bila pred 
pohodniki 31 km dolga pot, 
ki zahteva okrog 8 ur hoje. S 
Šturskega placa oz. Cankarjevega 
trga gremo iz Ajdovščine ob 
železnici po poljih in nato 
krenemo proti Kamnjam, kjer nas 
kot vsako leto pogostijo s kavico, 
čajem, keksi, župnik nam da 
blagoslov za srečno pot. Tu se nam 
pridruži še nekaj pohodnikov, 
tako da nas je skupaj že 37. 

Pot nas je nato vodila preko 
zaselka Lozarji nad Vrtovinom – 
najprej v smeri Svetega Pavla, a ne 
prav do vrha, naprej nadaljujemo 
v smeri Gojač. 

Vreme smo imeli lepo, krasno. 
Sonček je sijal in kaj kmalu so 
bili kratki rokavi čisto dovolj. V 
devetem kilometru že prečimo 

pot nad Gojačami. Ta teritorij 
je bil v velikosti 25 ha med zimo 
2018/2019 konkretno posekan 
lesne zarasti z namenom obnoviti 
življenjski prostor hribskega 
škrjanca, saj so ornitologi 
ugotovili, da je zelo ogrožen, 
kajti opazili so samo in zgolj 
še en par. Če se teritorij preveč 
zaraste, ta ptič izgine. Zato so v 
okviru projekta VIPava območje 
posekali in po treh letih so opazili 
že tri pare. Danes za čiščenje 
območja skrbijo tudi pridne koze. 
Pot nadaljujemo proti Ravnam.

Na dvanajstem kilometru se 
ustavimo, da se malo ojačamo. 
Med potjo si s klepetom 
izmenjujemo raznorazne stvari, 
tako pot hitreje mineva. 

Pot nas je peljala mimo 
Vitovskega jezera - edinega 
naravnega jezera v Vipavski dolini 
in celotni slovenski mediteranski 
pokrajini. Nadaljujemo naprej 
pod pobočjem Vitovske gore, kjer 
stoji Marijina cerkev. Še dobra 
dva kilometra in na 17. kilometru 

smo v Šmihelu, kjer nas vsako leto 
vodič Vlado in njegova žena lepo 
postrežeta z dobrotami. 

Sedaj nas čaka kar dolg in 
konkreten vzpon nad Lijakom, 
na momente tudi kar nevaren, 
saj steza poteka pod skalnatim 
pobočjem in je speljana po grušču. 
Ko premagamo zahtevnejši del, se 
ustavimo in si ogledamo prelepo 
Vipavsko dolino. 

Pot nas vodi naprej do Ravnice, 
do koder je cca 23 km. Od sedaj 
naprej imamo asfaltno cesto. Še 
dva km do križišča za Ravnico 
in tri do Prevale. Naš cilj pa se 
med cvetočim drevjem vidi še kar 
daleč. V tem času je na Sveto Goro 
potekal tudi križev pot. Kot bi 
izračunali, smo se na prvi postaji 
križevega pota zbrali ravno ob 
pravem času. Po 31 kilometrih 
lepega pohoda smo stali pred 
vrati cerkve na Sveti Gori. Maša 
je bila ob 16.00.

Vsi smo zmagali. Na pohodu 
je najmlajši član štel 21 let, 
najstarejši pa bo junija praznoval 
88 let! Legenda ajdovskih 
planincev Anton Kreševec.

Lepo pot smo prehodili in naj 
se ponovi tudi naslednje leto. 
Hvala vsem za dobro družbo in 
vzdušje. Predvsem pa za dobro 
organizacijo vodnikov Vladota 
in Antona.

Gorazd Lapanja, Planinsko 
društvo Ajdovščina

Krajši pohod Lokavec – Sv. Urban
V kar hladnem jutru smo se Mostovi pohodniki zbrali na parkirišču pri župnijski cerkvi sv. 

Lovrenca v Lokavcu, ki so jo zgradili v letih 1933 - 1935 po načrtih arhitekta Maksa Fabianija. Ste 
vedeli, da ima Lokavec kar tri cerkve? Na petkovem pohodu je 31 Mostovih petkovih pohodnikov 
šlo kar mimo vseh treh. Dobesedno.

Lokavec leži ob vznožju Čavna 
in je eno najbolj razpotegnjenih 
naselij v občini Ajdovščina. 
Krajevna skupnost Lokavec 
obsega 16 zaselkov, vpetih v 
pobočja Čavna in Gore. Zaselka 
Kompari in Gorenje sta med 
seboj oddaljena kar 4 kilometre. 
Ostali zaselki so še Čohi, Slokarji, 
Brod, Kovači, Kovačevše, Paljki, 
Mizinska vas, Kuši, Brith, 
Lahovše, Bitovi, Lovretovše, 
Kodelovše. Lokavec je po številu 
prebivalcev za Ajdovščino druga 
največja krajevna skupnost v 
občini Ajdovščina. 

Z izhodišča smo se torej 
odpravili mimo cerkve Marije 
Vnebovzete, katere glavni oltar 
je delo domačega kamnoseškega 
mojstra Mihaela Cussa iz leta 1699, 
nato pa smo prišli na požarno pot, 
ki gre ob saniranem plazu Slano 
blato proti cerkvici sv. Urbana. 
Cerkvica stoji visoko v pobočju 
Čavna nad zaselkom Kovačevše. 
Ob poti je postavljeno 14 postaj 
križevega pota in tudi nas je 

strmina kar spotila. Zato pa smo 
bili nagrajeni s čudovitimi pogledi 
na pobočje Čavna nad nami, ki 
ga je obsijalo jutranje sonce, in 
na Lokavec in Ajdovščino pod 
nami. Mogočne pregrade, delo 
domačih gradbincev, zadržujejo 
plaz in potočki, ki se pretakajo 
čeznje, ustvarjajo manjše in 
večje kaskade. Prebujajoče 
se spomladansko zelenje in 
cvetenje pa doda še piko na i. 
Pri sv. Urbanu, kjer so našli 
arheološko najdišče, pomembno 

za proučevanje prehoda iz 
prazgodovine v antiko, smo se 
odpočili, v dolino pa smo se 
odpravili naokrog, mimo osamele 
kmetije, mimo nekoč znamenite 
Pizerije Yugoslavia (tako piše na 
tabli!) vse do Paljkov, kjer nas 
je na svojem domu pogostila 
naša pohodnica Pia. Veselo 
razpoloženi smo se vrnili na 
izhodišče.

Zdenka Žigon, foto Vili 
Vetrih in Vesna Bratina
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Veselili smo se že v Ajdovščini 
za starim mlinom, ko nam je Boža 
– ena od treh – sporočila, da je 
zgodaj zjutraj postala prababica. 
Slika bele štručke z rumeno 

kapico v naročju ponosnega očka 
nas je raznežila. Pa smo se hitro 
razporedili po avtomobilih in 
se odpeljali do Kozine, počakali 
na znanca Alčideja, mu sledili 

v Hrpelje. Vozniki so uspešno 
rešili zadrego s parkiranjem in 
že smo vzeli pot pod noge. Saj 
nam kaj drugega tudi ni kazalo, 
mrzel piš nam je šumel zgodbo o 
zimi. Najprej smo šli skozi naselje 
mimo 'gostilne na Vasi', mimo 
table za lovsko trgovino, mimo 
velike 'štirne' in mimo table z 
zemljevidom o naravoslovno-
zgodovinski učni poti, kar 
naprej, naprej … mimo psa, ki je 
z glasnim lajanjem opozoril na 
svojo lepo dlako, in drugega psa, 
ki je skoraj plezal po ograji svojega 
pesjaka, do široke makadamske 
ceste. Prav prijetno smo kramljali 
med sprehodom po ravnini in 
malo navzdol, med nabreklimi 
popki na drenovih grmih v siju 
dopoldanskega sonca. Našo 
pozornost je pritegnilo delno 
obnovljeno in ohranjeno zidovje 
Rudetove ledenice, dokaz, da so 
tu vodile poti in železnica proti 
Trstu in Reki. Na prvem razpotju 
smo zavili navzgor po kamnitem 
kolovozu v smeri Slavnika. 
Vodič nam je pokazal razgled na 
Ajdoščino (ne našo Wajdušno!!) 
in lahko smo pomahali Babi in 
Babcu pod Rodikom. Zlagoma 
smo se vzpenjali, imeli dovolj moči 

za klepetanje, za šale in nasvete 
in smeh. Tudi to je bogastvo 
četrtkovih pohodov: več glav več 
ve, več ljudi ima več izkušenj in 
znanja, ki ga dobrohotno delimo 
med seboj, se nasmejemo in tako 
zaužijemo nekaj pilul za dušo. 
Dva ducata ljudi dovoljujeta 
dovolj sogovornikov – z vsakim 
niti ne utegnemo - in široko 
paleto pogovorov.

Kolovoz nas je pripeljal do 
mehke široke steze v redek 
kraški gozd. Ob lovski preži smo 
zavili desno in se po 'strmi' stezi 
vzpenjali proti vrhu te dobrih 
700 metrov visoke gore. Steza 
je vodila po suhi travi med z 
mahom poraščenimi kamni do 
nekakšne globeli pod vrhom. Tu 
pa doživetje kot se za pravo goro 
spodobi: v skale in med skale 
postavljena in vklesana steza 
je zahtevala natančne stopinje, 
glave je hladil mrzel veter. Tik 
pod vrhom je klopca, na vrhu 
pa kovinski steber (palica) z 
vpisno skrinjico in smerokazi. 
Od tu se pohodnikom odpira 
čudovit razgled do morja, preko 
Vremščice, Nanosa, pravijo, 

da tudi do Triglava. S tem so 
se ukvarjali predvsem moški, 
me smo si vzele čas za malico, 
za vnuke in pravnučko … vsi 
tudi za fotografiranje - veliko 
pohodnikov, veliko fotografov. 

Vračali smo se po stezi med 
grmovjem, nato po cesti skozi 
redek kraški gozd, pa po stezi 
skozi 'teritorij divjih prašičev', 
mimo kala in lovske preže. Tu smo 
sklenili krožno pot in se spuščali 
spet po kamnitem kolovozu in 
cesti do avtomobilov. 

Vso pot so nam odobravajoče 
kimali zvončki, trobentice so nas 
ogrevale z rumenimi klobučki, 
zeleni telohi na visokih pecljih se 
niso pustili vznemirjati. Mi smo 
preživeli lepo dopoldne, širili 
znanje, poskrbeli za dušo in srce 
in si vzeli radoživo in nasmejano 
prababico za zgled, saj prehoditi 
kakšnih 12 kilometrov in se 
povzpeti za 250 metrov v dobrih 
treh urah res ni šala, pa čeprav 
pomeni 'šoga' šala. S to razlago 
smo se zadovoljili, saj šoj nismo 
slišali in nobene 'šoje' ni bilo med 
nami. 

anb, DU Ajdovščina

Mišja šoga (Hrpeljska gora)
Še pred slabim mesecem bi samo dvignila obrvi, če bi mi kdo rekel, da bom hodila po Mišji 

šogi. Le kje naj bi to bilo? In kaj to pomeni! Pravzaprav točnega odgovora tudi sedaj ne vem: 
umetna inteligenca pravi, da je šoga nekakšna šala, naši slovarji so to besedo pripisali šoji in 
njenemu oglašanju; vsekakor naj bi to bil samostalnik ženskega spola. In kot se spodobi za 
dan pred 8. marcem, nam je Mirko pripravil res lep predpraznični dan. In pravzaprav ime ni 
pomembno, najpomembnejša je hoja v prijetni družbi, lepih razgledih, skrbnih in zaupanja 
vrednih vodnikih. Verjetno imajo vodniki gore, pohodništvo, vodništvo, skrb za vsakogar že v 
krvi, veliko znanja v glavah, mali si pomagajo z zemljevidi in ni razloga, da bi jim ne sledili.Mišji 
šogi so za nas, nedomačine, dodali razlago Hrpeljsko gora.

Pohod po Kunaverjevi poti
S skupino pohodnikov Društva MOST smo se v soboto odpravili po Kunaverjevi poti iz Rakeka do 

Rakovega Škocjana. Kljub neprepričljivi vremenski napovedi so se pohoda udeležili vsi prijavljeni.
Na Rakeku se nam je pridružil 

vodič Mitja Fajdiga, ljubiteljski 
zgodovinar in velik poznavalec 
kraškega sveta, ki nam je povedal 
veliko novega. Tu smo pričeli ter 
šli najprej po zgornji poti preko 
vrha Stražnik, z lepim pogledom 
na Cerknico in Cerkniško jezero, 
ter se spustili v 2,5 km dolgo 
kraško dolino - Rakov Škocjan. 
Ne eni strani te doline pride iz 
podzemnega sveta reka Rak, 
na drugi pa zopet ponikne in 
nadaljuje svojo podzemno pot, 
dokler ne pride na površje najprej 
kot Pivka, potem Unica in na 
koncu pri Vrhniki nadaljuje pot 
kot Ljubljanica. Opisovanje vseh 
teh čudoviti kraških pojavov v 
Rakovem Škocjanu bi bilo za to 
poročanje predolgo. Če jih samo 
naštejem - najbolj znane so Zelške 
jame, Mali naravni most, Veliki 
naravni most, udorna vrtača 
Kotel in Tkalca jama. Več naj 
govorijo slike. Skoraj šokirani pa 

smo bili, ko nam je vodič pokazal 
najvišji vodostaj vode pred 10 leti. 
Po moji oceni morda celo 40 m 
nad normalno gladino reke Rak.

Pohodniki smo v bistvu 
prehodili dve krožni poti. Eno 
na poti do Rakovega Škocjana 
in drugo v samem Rakovem 
Škocjanu. Skupaj dobrih 13 km, 
malo navzgor, malo navzdol, vmes 
smo imeli celo sonce, večinoma 

pa oblačno vreme, dvakrat pa 
nas je 'osvežila' tudi, ne prehuda, 
ploha. Hodili smo po stezah, 
ponekod kar blatnih, vendar je 
bila čudovita narava poplačilo za 
te manjše nevšečnosti. Smo pa ob 
poti občudovali množice telohov 
in preproge zvončkov. Zaključili 
smo v gostišču En Krajcar v 
Podskrajniku z okusno malico.

Branko Lavrenčič
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Polepšajte drugim praznike z 
unikatno VDC-jevo voščilnico 

V ustvarjalnih delavnicah Varstveno delovnega centra Ajdovščina – Vipava nastajajo 
unikatne ročno izdelane voščilnice za različne priložnosti. Z njimi lahko druge razveselite pred 
prihajajočimi velikonočnimi prazniki, jim voščite rojstni dan ali čestitate ob dogodkih kot so sv. 
obhajilo, birma, poroka, upokojitev ali prihod novorojenčka. 

V okviru storitve Vodenje, 
varstvo in zaposlitev pod 
posebnimi pogoji (VVZPP) 
dajemo v VDC-ju velik poudarek 
ustvarjalnim delavnicam. Tako 
nastanejo mnogi uporabni in 
okrasni izdelki, namenjeni tudi 
za prodajo. Naš 'paradni konj' 
so unikatne ročno izdelane 
priložnosti za raznolike 
priložnosti. Vabimo vas, da nas 
kontaktirate in si jih ogledate ter 
z njimi vam dragim polepšate 
prihajajoče velikonočne praznike. 
Prav tako lahko v naši 'kolekciji' 

voščilnic izberete tisto posebno, 
s katero boste čestitali ob 
prihajajočih dogodkih kot so sv. 
obhajila, birme in poroke ter ob 
priložnostih kot je upokojitev ali 
rojstvo poroka. Z njimi se lahko 
komu zahvalite, mu izrečete 
sožalje ob težkih trenutkih izgube 
ali pa se spomnite rojstnega dne. 

Voščilnice so kot ostali naši 
izdelki prilagojene različnim 
zmožnostim uporabnikom. Je 
pa v vseh veliko truda. Zato so 
toliko bolj posebni, v vsej svoji 
preprostosti. Pri ustvarjanju se 

varovanci učijo potrpežljivosti, 
vztrajnosti in ob pomoči 
zaposlenih uresničujejo svoje 
ideje. Ves izkupiček od prodaje 
pa je namenjen simboličnim 
nagradam varovancev za njihovo 
delo ter raznolikim aktivnostim 
za izboljšanje kvalitete njihovega 
bivanja.

Ivana Lavrenčič, VDC 
Ajdovščina- Vipava

Društvo invalidov Ajdovščina – Vipava

Volilni zbor članov
Člani DI Ajdovščina - Vipava smo se 29. februarja 2024 zbrali na 

rednem volilnem zboru, ki je potekal v Dvorani prve slovenske 
vlade v Ajdovščini.

Volitve so bile po sklepu članov 
javne. Predsednica in skoraj vsi 
stari funkcionarji so bili edini 
kandidati in so bili za dobo 4 let 
(2024 - 2028) soglasno izvoljeni. 
Vsem izvoljenim članom 
čestitamo! 

Novoizvoljena predsednica 
Manica Jerkič in ostali člani 
v funkcijah so se prisotnim 
zahvalili za zaupanje in podporo 
in obljubili, da bodo društvo 

vodili po potrjenih planih v 
dobrobit vseh članov Društva 
invalidov Ajdovščina – Vipava.

Redni volilni zbor smo 
nadaljevali v prijetnem druženju 
in pogostitvi. 

Zahvala gre Občini Ajdovščina 
za dvorano in članu DI za glasbo 
in ozvočenje.

Društvo invalidov 
Ajdovščina – Vipava
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Evropski teden mladih je pobuda 
Evropske komisije, ki poteka 
vsako drugo leto in je namenjen 
promociji aktivnega državljanstva 
mladih po vsej Evropi. Ozavešča 
o vključevanju mladih v procese 
odločanja, spodbuja dialog med 
mladimi in oblikovalci politik ter 
predstavlja talente in sposobnosti 
mladih. Obeležujemo ga med 
12. in 19. aprilom 2024, letošnja 
tema je 'Izrazi svojo vizijo'. 
Evropski teden mladih ima letos 
še poseben pomen, saj se bližajo 
volitve v Evropski parlament, ki 
bodo potekale od 6. do 9. junija. 
Mlade je potrebno spodbujati 
k vključevanju v demokratične 
procese in k aktivni udeležbi. 
Poleg tega pa Evropski teden 
mladih informira o priložnostih 
za mlade na evropski, nacionalni 
in regionalni ravni.

Inštitut za mladinsko politiko 
ob tej priložnosti vabi mlade 
med 13. in 30. letom v Mladinski 
kulturni center Hišo mladih na 
dva dogodka. Delavnica 'Opazuj, 
izkusi in vključuj – delavnica 
za ozaveščanje o socialni 
vključenosti' bo potekala 11. 

aprila 2024 ob 10. uri. Vodili jo 
bosta trenerki z Zavoda Movit 
– Zavoda za razvoj mobilnosti 
mladih iz Ljubljane. 

Inštitut za mladinsko politiko 
pa bo pripravil delavnico 'Vizija 
moje prihodnosti', ki bo potekala 
18. aprila 2024 ob 10. uri. Na 
delavnici bomo razmišljali o 
aktivnem državljanstvu, ustvarili 
bomo kolaž vizije in osvetlili, kako 
lahko mladi participirajo v lokalni 
skupnosti. 

Več informacij o delavnicah in 
prijavnico najdete na spletni strani 
Inštituta za mladinsko politiko ter 
na Facebook strani in Instagramu.

Mladi, na vas svet stoji – 
opazujte, izkušajte, spreminjajte 
– svet na bolje!

Urška Brežnjak, Inštitut za 
mladinsko politiko

Evropski teden 
mladih pred vrati

Waldorfska šola Primorska
V Galeriji Hiše mladih smo 14. 3. odprli novo razstavo, tokrat v sodelovanju z Waldorfsko šolo Primorska.
Razstava z naslovom Umetnost 

v poučevanju prikazuje 
ustvarjalno učno gradivo in 
likovne izdelke sedmošolcev, ki 
razstavljajo pod mentorstvom 
razredničarke Ksenije Francetič. 

Razstava je na dan otvoritve 
poleg likovnih izdelkov 
prikazovala tudi zvezke, herbarije 
in drugo učno gradivo, ki so 

ga učenci med poukom sami 
izdelovali. Navdih za izdelke so 
črpali iz aktualne učne snovi 
in pripovednega gradiva, ki 
so ga učenci poslušali med 
poukom. Posebnost Waldorfske 
pedagogike se kaže namreč 
v razvijanju in ohranjanju 
ustvarjalnosti in zanimanja za 
svet, s ciljem, da mladi postanejo 

zavestni, odgovorni in sočutni 
ustvarjalci nove prihodnosti. 

Pri ustvarjanju likovnih 
izdelkov, slik in risb, so učenci 
pustili prosto pot likovnemu 
izražanju.

Likovni izdelki bodo stene 
galerije krasili vse do 17. aprila 
2024. 

Vljudno vabljeni k ogledu!
MKC Hiša Mladih 

Ajdovščina

Umetniški natečaj:

Jaz, ulični umetnik
Medobčinsko društvo prijateljev mladine Ajdovščina in 

Mladinski kulturni center Hiša mladih Ajdovščina razpisujeta 
umetniški natečaj Jaz, ulični umetnik, ki je namenjen mladim 
iz lokalnega okolja med 6. in 19. letom starosti.

Vabljeni vsi, ki se želite 
predstaviti in preizkusiti v vlogi 
uličnega ustvarjalca z literarnim, 
likovnim ali s fotografskim 
delom.

Navdih: Ulice kot prostor 
srečevanj, druženj, navezovanj 
stikov in svobodnega izražanja 
so dostopne vsem ne glede na 
spol, starost, izobrazbo, družbeni 
status, državljanstvo, versko 
prepričanje ali etično poreklo. 
So neme pričevalke neštetih usod 
- prvih ljubezni, zlomljenih src, 
grenkih ponižanj, osamljenih 
sprehodov, bučnih smejanj, 
sramežljivih spogledov, krivičnih 
obtoževanj ...

Kako lahko sodelujete?
• Umetniški prispevki naj 

odsevajo duh uličnega življenja - 
spontanost, živ jezik, raznolikost, 
eksperimentiranje, improvizacijo, 
av tent ičnost ,  d r u žbeno 
angažiranost, refleksijo. 

• Natečaju se lahko pridružijo 
posamezniki, pari ali skupine.

• Posamezen natečajni prispevek 
lahko obsega največ 6 pesmi, 
likovni izdelek pa naj ne presega 
velikosti formata A3. Veseli bomo 
tudi pesniških dvobojev, slam 
poezije, kratke proze in drugih 

literarnih prispevkov.
• Svoje prispevke pošljite 

najkasneje do 15. aprila 2024 na 
email info@mdpm-ajdovscina.
si. 

Za več informacij se lahko 
obrnete na oba organizatorja: 
info@mc-hisamladih.si ali info@
mdpm-ajdovscina.si.

Obilo navdiha pri ustvarjanju 
želimo!

Umetniški natečaj nastaja v 
okviru prihajajočega festivala 
Klementina - kmalu razkrijemo 
več.

MKC Hiša Mladih 
Ajdovščina

Kreativna delavnica v Garaži
V sredo, 3. aprila 2024 ob 17.00, se dobimo v Garaži (Vilharjeva ulica 20q, Ajdovščina, ob mostu 

čez Lokavšček).
Na kreativno druženje vabimo 

vse, ki želite izdelati praktičen 
izdelek za svoj dom ali okolico: 
npr. balkonski vrtiček, korito za 
rože, količke za gredico, ptičjo 
hiško, paletno vrtno pohištvo 
… izdelati darilo za osebni 
praznik ali pa zgolj popraviti 
majav stol oziroma kakšen drug 
kos pohištva. Lahko pa nas 
pridete samo pogledat. Želimo, 
da Garažo prepoznate kot vaše 
okolje, v katerem lahko skupaj 
ustvarjamo, sodelujemo in 
razvijamo nove ideje.

Svojo kreativnost boste lahko 
spustili na plano v Garaži, izdelek 
pa brezplačno odnesli domov.

Na delavnici se bomo posvetili 
skiciranju izdelkov, če pa izdelka 
ne boste uspeli dokončati, pa se 
boste individualno dogovorili 
z izvajalcem. Garaža je na voljo 
za dokončanje izdelkov vsak 
delovnik od ponedeljka do petka 
med 9.00 in 17.00 uro.

Garaža nudi različno ročno in 
strojno orodje, palete poklanja 
lokalno podjetje Leone, ostale 
pripomočke priskrbimo mi, od 

vas pa pričakujemo, da s seboj 
prinesete dobre ideje.

Delavnico bo vodil mentor 
Vasja Černic – mojster paletnega 
pohištva, ki bo na voljo za nasvete 
pri sestavi klopi ter ostalih 
izdelkov.

Obvezna prijava na: https://
garazawajdusna.si/dogodki/
od-balkonskega-vrticka-do-
druzabnega-koticka/

15. 4. 2024 ob 17.00 vabljeni 
v Hišo mladih v Ajdovščino na 
razpravo z naslovom Šolstvo na 
razpotju - med kredo, tablo in 
on - line učenjem. 

Namen dogodka je opozoriti 
na vprašanja digitalizacije 
šolstva, ki vplivajo na celoten 
učni proces, ob enem pa tudi na 
druge aspekte življenja mladih. 
Ni namreč skrivnost, da se ob 
digitalizaciji šolstva, digitalizira 
tudi zasebno življenje mladih, 
zato bo močno izpostavljen tudi 
ta aspekt.  Do mladih imajo velika 
pričakovanja gospodarstveniki, 
lokalna skupnost in drugi 
deležniki, odpreti pa želimo 
prostor, kjer bomo lahko mladi, 

predvsem dijaki lokalnih srednjih 
šol ter študentje, svoji skupnosti 
sporočili, kako doživljamo 
formalno in neformalno 
izobraževanje in kje so priložnosti 
za izboljšave, zlasti na področju 
digitalizacije.

Debata bo organizirana bo 
po metodi diskusijske kavarne, 
moderiral jo bo Timotej Lemut. 
K razpravi smo povabili goste: 
ravnatelja srednje šole Ajdovščina 
Andreja Rutarja, dolgoletno 
učiteljico na osnovni šoli Draga 
Bajca Vipava Vido Trošt, 
nekdanje dijake in predstavnike 
gospodarstva, ki bodo podali 
svoja izhodišča, na podlagi 
katerih bomo v nadaljevanju 
oblikovali splošno debato. 

Na dogodek ste vabljeni tako 
mladi, kakor tudi pedagoški 
delavci in starši, saj odgovore 
na tako pomembne izzive lahko 
poiščemo le skupaj!

Vabljeni tudi, da pred udeležbo 
na dogodku rešite anketo, ki nam 
bo pomagala pri oblikovanju 
ključnih izhodišč za pogovore!
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V času, ko se uporaba digitalnih 
orodij za pisanje povečuje, je 
pisanje z roko še kako pomembna 
veščina, ki ima številne koristi za 

naš um, ustvarjalnost in čustveno 
izražanje. Namen Tedna pisanja 
z roko 2024 je ozaveščanje in 
spodbujanje pisanja z roko, saj 

je še vedno nepogrešljivo pri 
podpisovanju dokumentov, nosi 
osebno noto z našo neponovljivo 
pisavo, povečuje koncentracijo 
in ustvarja trajne zapise … Le s 
pisanjem z roko bomo ohranjali 
tudi motorično spretnost. Več 
znaš, več veljaš! Učenci, ki pišejo 
z roko, pišejo spise hitreje, imajo 
večjo vztrajnost, več idej in 
dolgotrajnejšo pozornost.

Teden pisanja z roko je potekal 
od 22. do 26. januarja 2024. 
Ponudil je nove priložnosti, da 
smo se povezali z osrednjo temo, 

obenem pa učence in odrasle 
(spet) spodbujali k pisanju z 
roko. Letošnji ambasadorji Tedna 
pisanja z roko 2024 so bili Nik 
Škrlec, igralec in ustvarjalec, Iza 
Sia Login, podjetnica, svetovalka, 
mama mačka Toma, in dr. Blaž 
Koritnik, nevrolog, tajnik društva 
Sinapsa.

Osrednja tema Tedna pisanja 
z roko 2024 je bila 'Zapis časa 
o nas'. Razmišljali in ustvarjali 
smo o tem, kako bi srečevanja, 
prijateljstva, zanimanja, načrte 
za prihodnost … lahko shranili 
za vse večne čase. Izdelovali smo 
zvezek s pisanjem spominov 
(nekakšen dnevnik), pisali 

o različnih temah, naredili 
razstave, projekcijo za šolsko TV, 
sodelovali s starimi starši. 

Ob koncu vseh aktivnosti smo 
na sedež društva Radi pišemo 
z roko poslali obširno poročilo 
in fotografije z roko napisanih 
pisem, razglednic, zapisov, razstav 
in drugih zanimivih utrinkov.

Za sodelovanje se zahvaljujemo 
vsem sodelujočim učencem, 
staršem, starim staršem in 
mentorjem ter vodstvu šole, ki 
podpira ta projekt od samega 
začetka. 

Vida Trošt, koordinatorica

Ker se je bližal materinski 
dan, ki pa mu mi rečemo 
tudi starševski dan, smo se v 
oddelkih prvih razredov OŠ 
Danila Lokarja Ajdovščina 
odločili, da staršem izdelamo 
manjše presenečenje. Da nam bi 
bilo bolj zanimivo in da bi delo 
še bolj strokovno opravili, smo 
v goste povabili gospo Marinko 
Kverh, ki se z oblikovanjem gline 
ukvarja že zelo dolgo. Najprej 
nam je predstavila glino in kako 

se jo oblikuje. Z veseljem smo si 
ogledali izdelke, ki jih je prinesla 
s seboj. Po njeni demonstraciji 
smo še mi začeli z oblikovanjem 
lastnih izdelkov. Šlo nam je kar 
dobro od rok in na koncu smo 
bili vsi zelo zadovoljni. Gospe 
Marinki smo ob koncu še zapeli 
in se ji zahvalili za obisk in pomoč 
pri ustvarjanju.

Tudi učenci ostalih oddelkov 
na razredni stopnji so pripravili 
presenečenja za starše – voščilnice 

in zapisali kratka sporočila, misli, 
zahvale svojim staršem.

Drugošolci so v računalniški 
učilnici ustvarili voščilnice v 
programu Slikar in v programu 
Word zapisali voščila. Izbirali 
so med različnimi pisali, čopiči, 
voščenkami in barve so oživele 
najprej na ekranu, potem še 
na papirju. Nastali so različni 
izdelki, vsak je ustvaril nekaj 
svojega …

Tretješolci so natisnili grafike 
(vrez v umetno maso) 'Šopek za 
mamo' in ga dali na vrvico, da 
bo kot slika. Zadaj bomo napisali 
lepe misli o mami.

Sedaj pa le še upamo, da bodo 
tudi naši starši veseli, ko bodo 
prejeli ta presenečenja.

Medobčinsko društvo prijateljev mladine Ajdovščina

34. medobčinski otroški parlament
V ponedeljek, 11. marca 2024 

je, v organizaciji Medobčinskega 
društva prijateljev mladine 
Ajdovščina, potekal že 
tradicionalni otroški parlament. 
Zasedanje je potekalo v sejni sobi 
Občine Ajdovščina, udeležilo se 
ga je 26 učencev iz OŠ Dobravlje, 
OŠ Danila Lokarja Ajdovščina, 
OŠ Šturje, OŠ Col, OŠ Draga Bajca 
Vipava in CIRIUS Vipava. Mladi 
parlamentarci so razpravljali na 
temo duševnega zdravja otrok in 
mladih. 

Zbrane so nagovori l i 
predsednica Medobčinskega 
društva prijateljev mladine 
Ajdovščina Kristina Valič, 
direktorica občinske uprave 
Občine Ajdovščina Mojca 
Remškar Planinc in župan 
Občine Vipava mag. Anton 
Lavrenčič. Tema letošnjega 
parlamenta je ponudila mnogo 
iztočnic, ki so jih mladi s pomočjo 
šolskih mentorjev obravnavali 
v letošnjem šolskem letu, svoja 
dognanja in delo pa predstavili 
navzočim na seji. Program sta 

obogatili tudi posebni gostji, in 
sicer Elizabeta Šapla, univ. dipl. 
psih. iz Psihološkega posveta 
in Nina Baša, spec. sist. psih. iz 
Centra Nadeja, ki sta predstavili 
strokovne vsebine ter vodili 
razpravo. Elizabeta Šapla je z 
delavnico 'Kako prepoznati stisko 
in poiskati pomoč' podučila o 
depresiji in anksioznosti, skupna 
dognanja so mladi zapisali na 
tematska plakata, ki ju bodo 
razobesili na svojih šolah in 
predstavili še ostalim učencem. 

Nina Baša je izvedla interaktivno 
delavnico 'Reka življenja' in 
mlade opogumila k iskanju 
rešitev iz duševnih stisk, tako 
so korak za korakom spletni vrv 
opolnomočenja.

Srečanje se je zaključili z 
mislijo, da je duševno zdravje 
otrok in mladih pomembna tema, 
o kateri je nujno spregovoriti na 
glas, predvsem pa storiti več za 
njeno ozaveščanje v družbi.

Mdpm Ajdovščina

»Majhno težavo imam, 
je rekel medved«

V mesecu marcu smo vzgojiteljice z otroki iz Otroškega vrtca 
Ajdovščina pripravili predstavo, ki je bila letos obarvana s 
plesom in glasbo.

Pri tem so sodelovali vsi otroci 
iz štirih skupin montessori, 
od najmlajših do najstarejših. 
Pri pripravi scene so nam 
velikodušno pomagali dijaki 2. 
letnika, smer predšolska vzgoja. 
Navdih za predstavo smo dobili 
v zgodbi z naslovom 'Majhno 
težavo imam, je rekel medved'. 
Zgodba pripoveduje o medvedu, 
ki je imel težavo, a ga nihče, ki ga 
je srečal na poti, ni zares poslušal. 
Ponujali so mu stvari, ki jih v 
resnici ni potreboval. Potreboval 
je le nekoga, ki bi mu prisluhnil, 
na koncu si je zanj vzela čas in 
ga poslušala muha. Skupaj sta 
rešila njegovo majhno težavo. 
Sporočilo zgodbe je danes zelo 
aktualno, saj smo vsi zasičeni s 

stvarmi, ki jih ne potrebujemo 
in nam vse to ne prinaša sreče 
in zadovoljstva. Zgodba nam 
pokaže, da potrebujemo le drug 
drugega, da si vzamemo čas in se 
poslušamo.

Glasbeno pravljico smo 
premierno zaigrali v Dvorani prve 
slovenske vlade staršem in starim 
staršem, ki so bili nad igro otrok 
navdušeni. Zgodbo smo nato 
odigrali tudi dijakom srednje šole 
Veno Pilon, z glasbeno pravljico 
pa smo razveselili tudi otroke in 
zaposlene iz našega vrtca. 

Imeti ob sebi nekoga, ki ti stoji 
ob strani in ti prisluhne, daje 
veliko moč za premagovanje 
majhnih in velikih težav.

Dolores in Alenka

OŠ Draga Bajca Vipava

Teden pisanja z roko 2024
V Tednu pisanja z roko 2024 smo učitelji, učenci in stari starši sodelovali tudi letos. To je že 

deveta izvedba projekta, v katerem smo od samega začetka tudi mi. Organizator projekta 
je Društvo Radi pišemo z roko v sodelovanju z Ministrstvom za vzgojo in izobraževanje ter 
Zavodom za šolstvo Republike Slovenije.

OŠ Danila Lokarja Ajdovščina 

Učenci pripravili 
presenečenja za starše
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Gregor Pratneker je klasičen 
slikar zvest likovni tehniki olja na 
platnu. Ideje za njegova likovna 
dela nastajajo med sprehodi 
v naravi ali planinarjenjem. 
Slike nato nastajajo v ateljeju, 
navadno s pomočjo fotografije, 
ki služi oblikovanju kompozicije. 
Osrednji motiv v Pratnekerjevih 
delih je drevo. 

Njegove pokrajine so 
prizorišča, s katerimi izraža 
svoje navdušenje nad naravo, 
v kateri najde izpolnitev svojih 
umetniških ciljev. Slikarja 
privlači igra svetlobe, sončnih 
žarkov, ki prodirajo skozi drevesa 

in se prebijajo v ospredje podobe. 
Gregorja Pratnekerja bi lahko 
uvrstili med figuralno krajinsko 
slikarstvo, povezano z izkušnjami 
impresionistov, fauvistov in 
ekspresionistov, ki pa jim vdihuje 
lastno sugestivnost in veščine 
dobrega in prepričljivega slikarja.

Ustvarjanje Tomaža Milača je 
zelo samosvoje in izhaja izključno 
iz prepleta ustvarjalčeve domišljije 
in stvarnosti. V njegovih delih 
prevladujejo prizori apokalipse, 
propadanja, ubijanja, depresije, 
stanja norosti. Velikokrat 
so prisotne metamorfozne 
spremembe iz živali v človeka 

in obratno. V Milačevih delih se 
pojavljalo elementi, ki praviloma 
ne sodijo skupaj. Tomaž Milač 
vseskozi goji prepoznavno 
likovno govorico, v kateri odseva 
slikarjev pogled v možno ali 
imaginarno prihodnost, kjer iz 
živalskih vrtov osvobojene živali, 
nenavadna fantomska bitja, 
tehnološki odpadki in uničena 
pokrajina nadomeščajo lepoto 
narave in tehnološko dovršenost 
urbanih okolij. 

Dela Vesne Davidovič so 
abstraktne pripovedi, ki nam 
govorijo zgodbe o nepredmetnem 
svetu, o igri vizualnih energij barv 

in form in nepredvidljivih podob. 
Za svoje izražanje uporablja 
le vizualni jezik, sestavljen iz 
temeljnih likovnih prvin in 
likovnih spremenljivk. 

Njeno sl i karst vo je 
nemimetično, saj ni vezano 
na predmetni svet. V njenih 

delih prevladuje gestualnost in 
spontanost. Avtoričina slikovna 
avantura je odprto delo, ki ga 
lahko gledalec prosto bere. Ne 
obremenjuje se z okolico, saj dela 
predvsem zase, nevšečno, brez 
manipuliranja z gledalcem. 

Vladimir Bačič

Mostova čitalnica
Pri Društvu MOST, Univerzi za tretje življenjsko obdobje Ajdovščina, že šestindvajseto leto 

deluje krožek Ustvarjalno pisanje. Letos je v krožek vključenih enajst ljubiteljev besedne 
ustvarjalnosti. Vsa leta je njegova mentorica profesorica Ivana Slamič. Neutrudna posredovalka 
svojega bogatega znanja o književnosti in besedni umetnosti nas spodbuja, da beremo, pišemo 
in objavljamo kratko prozo in poezijo. Med drugim je tudi pobudnica, da svoja dela predstavimo 
na javni prireditvi Mostova čitalnica.

Z letošnjo, že 22. čitalnico, se 
je krožek 1. marca predstavil 
obiskovalcem v dvorani našega 
društva. Tokratna prireditev je 
imela naslov Svetlobe in sence 
otroštva. Mentorica je odločitev 
za izbrano temo zapisala z 
besedami: »V tem študijskem 
letuje so nastajale zgodbe 
otroštva. Ne spomnim se, kdo 
je rekel, da brez spomina ni 
literarnega ustvarjanja. Spomin 
je vodnjak, iz katerega črpamo, 
je zakladnica spominov na 
odraščanje in rast. Napisati 
zgodbo iz svojega otroštva ni 
preprosto, ker spomin zna biti 
boleč, jasen, poln radosti, olepšan, 
zakrit, odkrit. Pripovedujemo ga 
sami sebi, ga sanjamo, se z njim 
prebujamo, ga pripovedujemo 
drugim, zapišemo ga zase in 
želimo predati drugim.«

Zgodbe iz svojega otroštva so 
napisale in na prireditvi prebrale 

Boža Bolčina, Dragica Čuk 
Novak, Mira Humar, Januška 
Mavri, Marina Troha in Dora 
Furlan. Prispevke Bogdana Trohe, 
Ivanke Kostantino in Marjete 
Žigon sta brala Laura Brataševec 
in Dejan Slokar. Pesem v prozi 
avtorice Dore Jež je prebrala 
mentorica.

Da bi čim bolj ponazorili 
vsebino napisanih zgodb in 
poudarili medgeneracijsko 

povezovanje, smo k sodelovanju 
povabili pevski zbor Osnovne 
šole Šturje, ki ga vodi profesor 
Igor Hodak (ki je tudi mentor 
Mostovega krožka Glasbena 
umetnost). Zbor je zapel štiri 
pesmi, mladi glasovi z ubranim 
petjem so polepšali in popestrili 
letošnji literarni večer.

Dora Furlan, 
foto Polona Kovač

Lokarjeva galerija, 19. marec – 13. april

Gregor Pratneker, Tomaž Milač, Vesna Davidovič
V Lokarjevi galeriji je bila 19. marca pred številnim občinstvom otvoritev zanimive razstave treh avtorjev iz štajerske regije – Gregorja Pratnekerja, Tomaža 

Milača in Vesne Davidovič. Vsi trije pripadajo srednji generaciji slovenskih ustvarjalcev. Kot ustvarjalci si ne bi mogli biti bolj različni, kar daje tokratni razstavi 
prav poseben čar.

Ložani v Železni Kapli
V tednu kulture in pusta smo se v organizaciji Kristjana Ježa 

iz Lož odpravili (21 udeležencev) na obisk k Martini Piskernik, 
rojeni Kodelja iz Lož, ki si je nov dom ustvarila na avstrijskem 
Koroškem v Železni Kapli.

Prvi večer nas je gostil Martinin 
najstarejši sin Alexsander, ki ima 
svoje gostinsko podjetje Alex, 
tu smo tudi praznovali rojstni 
dan Nadje Premrl iz Vipave. 
Po končanem praznovanju 
pa smo prenočili v gostišču 
Podobnik, ki ga skupaj s svojim 
možem Mihijem in sinovoma 
Christijanom in Domenikom 
vodi Martina. Tu smo tudi bivali 
vse dni, ki smo jih preživeli v 
Železni Kapli. 

Kot se za prave Slovence spodobi 
smo se naslednji dan odpravili na 
smučišče Peca, ki meji na našo 
Koroško. Na praznični dan je tam 
bilo veliko Slovencev, ki so prišli 
uživat v neokrnjeno naravo in 
vijugat po belih strminah ter iskat 
zaklad kralja Matjaža. Z gondolo 
smo se povzpeli na vrh smučišča, 
kjer se nam je v koči na razgledni 
ploščadi razkril nebeški pogled 
na avstrijsko Koroško.

Naša gostiteljica Martina, ki je 
polna energije, nam je pripravila 
in zapolnila vse dni našega obiska. 
Rezervirala nam je tudi dvorano 
za kegljanje na ledu - bilo je veliko 
smeha in zabave. Ogledali smo si 
tudi gostišče, kjer sušijo celega 
prašiča brez kosti in drobovine. 

Na Slovenski večer je poskrbel 
in nas ogrel Aleš Ploj s staro 
avstrijsko harmoniko. Po končani 

pustni povorki smo si v kulturnem 
domu ogledali generalko 
Slovenskega prosvetnega društva 
Zarja z odlomki iz vsakdanjega 
življenja v narečni slovenščini. 
Zvečer pa smo se v pustne maske 
odeti odpravili v gostilno pri 
Kovaču. Igrali so naše domače 
viže. Pevske sposobnosti pa je 
pokazal tudi Denis Premrl iz 
Vipave in skupaj z ansamblom 
zapel nekaj naših ponarodelih 
pesmi. Vrhunec večera pa je 
bil, ko je komisija razglasila in 
podelila nagrade vsem prisotnim 
maskam. Nekatere so bile res 
izvirne in nekaj posebnega. Tudi 
naša skupina ni zaostajala za 
njimi. Bilo je nepozabno kot tudi 
dnevi v Železni Kapli. Gostitelji, 
družina Piskernik, nas je 
razvajala z njihovo gastronomijo, 
domačnostjo, vodenimi ogledi 
mladega Domenika ter seveda 
nepogrešljive Martine in cele 
njene družine in zato jim kličemo 
nasvidenje do naslednjič.

Melita Dolenc
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Kitarska skupina Akordi praznuje
Začetki kitarske skupine Akordi segajo v leto 2014, ko je nekaj entuziastov pri Društvu Most iz 

Ajdovščine izrazilo željo po igranju kitare. Zbralo se je deset članov in s prvo mentorico Sonjo 
Kodrič začelo spoznavati note in glasbene zapise. Bili so vsi začetniki in niti v sanjah si niso 
predstavljali, v kaj se pri njihovi starosti podajajo. Kot kitaristi Društva Most so zaigrali prve 
melodije in znanje nadgrajevali.

Ni bilo lahko, a so vztrajali. Ko 
se je Sonja preselila, pa je nastal 
problem, kako naprej. Iskali so 
novega mentorja. K sreči jih je 
sprejel znan ajdovski glasbenik 
Gordan Novaković, ki je še 
vedno njihov mentor, za kar so 
mu izredno hvaležni. Od začetnih 
desetih kitaristov jih vztraja še 
pet, pridružili pa so se še novi 
člani in danes šteje skupina 
štirinajst članov.

Izbrali so ime Akordi in delujejo 
v okviru Društva upokojencev 
Ajdovščina, v sekciji za kulturo. 
Z Gordanom preigravajo različne 
akorde, igrajo po notah in pojejo. 
S svojimi nastopi privabljajo 
vedno več poslušalcev ter igrajo 
po Ajdovskem, Vipavskem in 
Goriškem. 

Ti kitarist niso mladeniči in 
mladenke, njihova starost sega 
od 60 pa tja do 78 let in prav v 
tem je njihova posebnost. Če 
hočejo dokazovati, da starost 

ni ovira za nova znanja, morajo 
trdo delati. Vztrajnost, zaupanje 
in medsebojna pomoč so gonilna 
sila teh ljudi.

Radi se odzovejo povabilom, 
tako v domove starejših občanov, v 
VDC, Cirius Vipava, ob božičnih 
praznikih, materinskemu 
dnevu, lovcem, na kulturnih 
prireditvah, Pod modrim nebom, 
z LU Ajdovščina, krajevnim 
skupnostim, raznim društvom, 
radi zapojejo in zaigrajo z 
glasbeno igralsko skupino Zarja 
ter ob raznih prireditvah Društva 

upokojencev Ajdovščina.
Leto 2023 je bilo s prireditvami 

zelo pestro, tudi v letošnjem letu 
se vabila kar vrstijo. 6. aprila pa 
bodo v Hiši mladih v Ajdovščini 
obeležili deseto obletnico igranja. 
Nanjo se pripravljajo, želijo si, da 
tudi v bodoče ostajajo skupaj s 
svojim mentorjem in gredo novim 
znanjem naproti. V pričakovanju, 
a tudi z odgovornostjo, se veselijo 
tega obeležja.

Vabljeni, da se prireditvi 
pridružite tudi vi.          V. C.

Pomladni koncert 
Večernice in Lipe

S pesmijo 'Hej, danes vsem od kraja' so dobrodošlico zapele 
pevke ŽePZ Večernica na pomladnem koncertu, 16. februarja, 
v dvorani Ljudske univerze v Ajdovščini.

Pavčkovi verzi o majhni pesmi, 
ki je šla po ozki stezici in se 
izgubila v polju zelenem, so uvedli 
v vzdušje koncerta, v pesmi, ki so 
dišale po cvetju, pomladi, domu 
in ljubezni.

Pravijo, da ena lastovka ne 
naredi pomladi; ena zapeta pesem 
tudi ne pomeni vsega kulturnega 
utripa; prebuja pa dobro 
razpoloženje, spodbuja svetle upe 
in riše nasmeške na lica. In to so 
nam podarile pevke z občuteno 
zapetimi domoljubnimi pesmimi. 
Navdušile so nas z avtorskimi deli 
zborovodje Mirana Rustje, ki je 
predan sozvočju glasbe in lepe 
besede. Že vrsto let prizadevno 
vodi in spodbuja pevke, da 
sodelujejo na številnih prireditvah 
in proslavah doma in po svetu. 
Z ubranim petjem prispevajo k 
razpoznavnosti naših krajev in 
našega kulturnega izročila. 

Ker je pomlad čas za toplino, 
rože, delo, je čas za navdihujoče 
praznike: za kulturni dan, 
uvoženo valentinovo - saj smo 
ga kar sprejeli - naše gregorjevo, 
so pevke v goste povabile pevce 

moškega pevskega zbora Lipa 
iz Ravnice. Možje in mladeniči 
prepevajo skupaj že dvaindvajset 
let. Redno nastopajo na reviji 
Primorska poje in na Reviji 
pevskih zborov Goriške v 
Desklah. V letu 2013 je vodenje 
zbora prevzel dirigent Andrej 
Filipič. Je dobro glasbeno 
izobražen zborovodja, ki je 
izkušnje pridobival pri več zborih 
in skupinah. Pevce druži velika 
ljubezen do petja. Zbor goji 
slovensko narodno in umetno 
petje. Njihovi glasovi so ponesli 
dobro voljo med poslušalce v 
dvorani in navdušeno smo z 
glasnim aplavzom dosegli, da so 
odlično zapeli še dodatno pesem 
– Žabe.

Ta večer smo še nadaljevali 
z druženjem, šalami in petjem 
v dvorani Ljudske univerze in 
vesela pesem se je čez svet prelila, 
odtajale so se zimske zmrzali … 
in so ljudje, začudeni, obstali, 
doživeli lep večer in občutili, da 
čudovit je ta svet. 

Alenka B. Nusdorfer - DU 
Ajdovščina

TEMSIG - lepi rezultati ajdovske 
glasbene šole

Letošnje, že 53. državno tekmovanje mladih glasbenikov Slovenije, TEMSIG, je potekalo med 
4. in 22. marcem, gostile so ga glasbene šole v okolici Ljubljane in Zasavja ter Akademija za 
glasbo Univerze v Ljubljani. Udeležilo se ga je tudi sedemnajst nadarjenih mladih glasbenikov 
Glasbene šole Vinka Vodopivca Ajdovščina in prav vsi so se vrnili z lepimi rezultati in plaketami.

V prvem tednu tekmovanja so 
na odrih glasbenih šol v Trbovljah 
in Cerknici nastopili violinisti. V 
I. a kategoriji je Karin Makovec iz 
razreda Kristine Markovič prejela 
srebrno plaketo, Ambrož Bratina, 
Ema Brecelj (oba iz razreda Polone 
Praček) in Klara Von Rottenburg 
pod mentorstvom Kristine 
Markovič pa bronaste plakete. 
V I. b kategoriji je Hana Bizjak 
(mentorica Kristina Markovič) 
prejela bronasto plaketo, prav 
tako je bronasto plaketo prejela 
Klara Repič iz razreda Polone 
Praček v I. c kategoriji. Vse naše 
violiniste je pri klavirju spremljala 
Kristina Morelj Gec.

V drugem tednu je Glasbeno šolo 
Ajdovščina zastopala harfistka 
Lina Dolgan, ki jo poučuje Erika 
Bersenda. Tekmovanje se je 
odvijalo v Glasbeni šoli Zagorje; 

Lina je nastopila v I. b kategoriji 
in prejela zlato plaketo.

V zadnjem tednu so na oder 
Glasbene šole Logatec stopili 
kitaristi, v Glasbeni šoli Kamnik 
pa so tekmovali violončelisti. V 
I. a kategoriji je kitaristka Neža 
Žvokelj (mentor Ante Radnić) 
prejela zlato plaketo, Iva Mozetič 
(mentor Ante Radnić) in Tjaž 
Malavašič (mentor Tilen Lancner) 
pa srebrno. Med kitaristi v I. 
b kategoriji je Eva Žvokelj iz 
razreda Anteja Radnića prejela 
zlato plaketo, Gregor Medvešček 
iz razreda Tilna Lancnerja 
pa srebrno. V I. c kategoriji je 
tekmovala Neža Jež iz razreda 
Tilna Lancnerja in prav tako 
prejela srebrno plaketo. 

Violončelistki Hana Peljhan 
in Eva Von Rottenburg sta 
tekmovali v I. a kategoriji in 
obe prejeli srebrno plaketo, prav 
tako je bila srebrna Vita Batič v 
kategoriji I. b. Aljaž Remec je v 
I. c kategoriji prejel zlato plaketo. 
Mentorica naših violončelistov je 
Polona Repše, pri klavirju jih je 
spremljala Divna Jandrić.

Vsem tekmovalcem, mentorjem 
in korepetitorkama iskreno 
čestitamo, zahvaljujemo pa se 

tudi staršem za spodbudo in 
podporo. Veselimo se z vami in 
smo na vas ponosni, saj ste ime 
naše glasbene šole zopet ponesli 
med najbolj uspešne. 

V času, ko je z zelenjem, cvetjem 
in petjem prišla pomlad, pa se že 
oziramo za novimi obrazi, ki bodo 
jeseni začeli obiskovati glasbeno 
šolo. Vse radovedne malčke, 
šolarje in starše zato vabimo, da 
nas v soboto, 20. aprila, obiščete ob 
dnevu odprtih vrat. Za vas ob 10. 
uri v šolski dvorani pripravljamo 
čudovito glasbeno pravljico, ki 
vas bo z zvoki zagotovo očarala in 
navdušila. Po koncu predstavitve 
pa bomo odprli vsa vrata; za njimi 
se skrivajo glasbila, ki jih boste 
lahko slišali in tudi preizkusili. 
Pridite in nas spoznajte!

Katarina Vidmar
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Absolutna zmagovalca v ženski 
in moški konkurenci sta bila 
Primož Piškur (AD Olimpik) in 
Anja Mikuž (ŠD Nanos Podnanos 
- ŠD Mahle). Na zmagovalnem 
odru so se jim pridružili: 2. Uroš 
Rozman (AD Olimpik) in 3. 
Lucijan Zalokar (AD Kladivar) 
med moškimi, ter 2. Varineja 
Drašler (ŠD Nanos Podnanos) in 
3. Tina Oberstar (Postojna teče).

Tek na Tabor je bil letos za 1.300 
metrov daljši, tekači so premagali 
500 višinskih metrov, med 
dvema približno enako visokima 
vzpetinama, Ostrim vrhom (422 
m) in Taborom (423), je bilo 
250 metrov spusta. Spremembo 
je večina tekačev pozdravila, 
kljub blatu na spustu, ki je 
zahteval nekaj več previdnosti. 
Organizatorji iz TD Vipava so 

najhitrejšima na prvem vrhu, 
Simonu Aliču in Anji Mikuž, 
namenili posebni priznanji. 

Po nekajmesečni pavzi je spet 
tekmoval nekdanji smučarski 
skakalec, olimpijec Danilo 
Pudgar. V tem času so mu 
zamenjali še drugi kolk in tako kot 
prvič je tudi tokrat z izjemno voljo 
telo hitro spet spravil v formo. Na 
Tabor je tekel z zategnjeno ročno, 
na cilju pa z veseljem ugotavljal, 
da je preizkušnjo prestal zelo 
uspešno. Ko smo pri starejših 
kategorijah (Danilo je letnik 
1952), povejmo, da je TD Burja 
tekačem upokojencem namenila 
poseben popust pri startnini.

Udeležba najmlajših je bila 
skormnejša, našteli smo devet 
tekačic in tekačev. Najhitrejša 
sta bila Anej Curk, Dolga Poljana 
in Ema Vodopivec, ŠD Nanos 
Podnanos.

Teku je sledila zaključna 
prireditev Primorskih gorskih 
tekov za leto 2023.

Planinsko društvo Ajdovščina 

Planinska orientacija
Blato, robida, dež in nasmejani 

obrazi - takšna je bila orientacijska 
tekma 9. marca v Ajdovščini. 
Udeležba je bila res pestra. Ekipe 
so prišle iz planinskih društev 
Vipava, Ajdovščina, Nova Gorica, 
Tolmin, Sežana, Koper, Borovnica 
in Žalec. Skupaj se je na progo 
podalo 11 ekip. Tekmovali smo v 
štirih kategorijah in sicer mladi 
planinci do vključno 9. razreda, 
člani, starejši člani in družine. 
Najštevilčnejša je bila družinska 
kategorija.

Svoje planinsko znanje smo 
najprej preizkusili pri pisanju 
testov, nato pa še na kontrolnih 
točkah. Začeli in končali smo v 
Palah, vmes pa iskali prizme s 
perforatorji po pobočjih Škola, 

Gore, v Gorenjah in še kje. Ob 
povratku smo se okrepčali s 
čajem, Fructalovimi sokovi 
in Mlinotestovimi krofi, nato 
pa se razveselili rezultatov in 
nagrad. Na koncu pa je največ 
štela zanimiva izkušnja in lahko 
rečemo, da slabo vreme sploh 
ni pokvarilo doživetja. Kot je 
povedal predsednik planinskega 
društva v nagovoru, naj ta 
dež dobro zalije naše želje, da 
bo v prihodnje planinskih 
orientacijskih tekmovanj na 
Primorskem čim več in v še 
lepšem številu. 

Vanja Blažica, Planinsko 
društvo Ajdovščina, foto Špela 

Nose in Bojan Blažica

Štiri skupine, vse štiri na stopničkah
Člani plesnega kluba EL1 so se 16. marca odpeljali v Celje, na tekmo za pokal Slovenije v 

organizaciji Umetniškega plesnega združenja Slovenije. 
Za nekatere plesalce je bila to 

prva tekma v letošnjem letu, za 
nekatere pa celo prva v življenju. 
Zato so občutki pred tekmo bili 
zelo različni, a hkrati povezani v 
skupnost EL1. 

Najprej se je na tekmovalni oder 
podala mala skupina pionirjev iz 
Ajdovščine pod imenom Fearless. 
Mala skupina je nastopila prvič in 
zelo presenetila, saj se je uvrstila 
na najvišjo stopničko.

Na noge je plesalce dvignila 
tudi skupina mlajših pionirjev 
iz Ajdovščine – Turn me on, z 
izjemno energijo in odločnostjo 
si je priplesala 2. mesto.

Prvič pa so se na tekmovalnem 
odru preizkusili tudi najmlajši 
pionirji iz Vipave kot skupina 
G-slide. Z neverjetnim nastopom 
in energijo so si priplesali 1. mesto 
in skočili na najvišjo stopničko. 
Prva tekma in zares odličen 

rezultat!
V popoldanskih urah pa so 

se prvič v tem letu pomerili 
tudi malo večji plesalci - starejši 
pionirji iz Šempasa – Thunder. 
Skupina 12-tih plesalcev je 
prepričala tako sodnike kot 
tudi publiko. Priplesali so si 
fantastično 1. mesto.

Vse skupine so zasluženo stale 
na stopničkah, seveda pa zanje 
to ne pomeni počitka, ampak 

dodatne priprave na tekmovanja, 
ki še sledijo. 

Čestitamo vsem plesalcem 
za odlične rezultate, seveda pa 
tudi trenerkama Urši Brecelj 
in Neji Jereb. Velika zahvala 
gre tudi staršem za vzpodbudo 
in navijanje ter vodji plesnega 
kluba Eleni Mikuž, ki organizira 
udeležbo na tekmovanjih in jo 
tudi izpelje.

Tek na Tabor
V izvedbi TD Burja Vipava je bil 3. marca izveden gorski tek 

na Tabor (Gaberje - Erzelj), ki je pritegnil 49 odraslih tekačev, 9 
otrok in 14 pohodnikov.

Postani prostovoljec 
Ultra Trail Vipavska 

dolina
UTVV ni ultramaratonska preizkušnja samo za tekače, ampak 

tudi organizatorje in prostovoljce. Je neverjetna izkušnja 
sodelovanja in ustvarjanja nečesa večjega od nas samih.

Kot UTVV prostovoljec prejmeš:
- SportHG tehnično UTVV kratko majico;
- ugodnosti glavnega pokrovitelja prostovoljcev Primorske 

hranilnice Vipava d.d.;
- darilni bon glavnega Emperor partnerja dogodka AL!VE;
- zagotovljen obrok med dogodkom;
- v kolikor nisi iz Vipavske doline, zagotovljeno mesto za kampiranje.
Pridruži se srčni ekipi prostovoljcev in nam znova pomagaj ustvariti 

nepozabno UTVV izkušnjo.
Razširi vest tudi med svoje prijatelje in družino. 
Prijavi se tukaj: https://ultratrail.si/sl/volunteer/

Lep uspeh pikado sekcije DU 
Vipava v Logatcu

Na prvem turnirju v pikadu 
v letu 2024, ki ga je 16. marca 
organiziral ŠD Baron Logatec, 
je pikado sekcija Društva 
upokojencev Vipava med 
moškimi ekipami osvojila 4. 
mesto in med ženskimi 6 mesto. 
Na turnirju je nastopalo 16 
moških in 16 ženskih ekip. 

Posamezne uvrstitve med 
160 tekmovalci so tudi odlične. 
Med moškimi je 3. mesto osvojil 
Tomislav Šumanovac, v metanju 
pikada za praktične nagrade pa je 
bi Silvo Princes najboljši.

V ekipah so tekmovali;
- ženske: Neva Margon, Ivanka 

Turk, Pavla Jamšek, Vlasta 
Popovski in Karmen Rondič; 

- moški: Silvo Princes, Valter in 
Vesna Ferjančič, Ivan Rondič in 
Tomislav Šumanovac.
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Rok prijave za nastop na mladinskih tekih je do 
srede, 17. aprila 2024. 

- Prijave organiziranih skupin 
(šole, vrtci, klubi, druge športne organizacije…) 

sprejemamo na info@zs-ajdovscina.si.
- Posameznike pa lahko starši prijavite preko spletne prijavnice. 

Cenik predhodnih prijav:
- Organizirane skupine 2,00€ na osebo,

- posamezniki 3,00 na osebo.
*Predhodno prijavljenim udeležencem bo organizator 

zagotovil personalizirano štartno številko.

Na dan dogodka – v petek, 26. aprila 2024:
- Posamezniki in skupine 5,00€ na osebo (med 9.00 in 16.00 uro).

Pohitite s prijavami in se nam pridružite na Ajdovskem teku, kjer vas 
čaka nepozabna izkušnja in veliko zabave. Združimo moči v aktivnem in 

zdravem načinu življenja ter ustvarimo nepozabne trenutke skupaj. 

Se vidimo na štartu!

Povabilo 
k predhodnim prijavam 

na mladinske teke
Športni center Ajdovščina v sklopu dogodka Ultra Trail Vipavska 

dolina (UTVV) tudi v letošnjem letu gosti tekače iz celega sveta, 
kateri se bodo pomerili v različnih tekaških preizkušnjah, od tekov za 
najmlajše (300 m – 2000 m) pa vse do razdalje 160 km za odrasle.

Dogodek pričenjamo 
v petek 26. aprila ob 17.00 pred Športnim centrom Ajdovščina 

s teki za najmlajše od 300 do 2000 metrov, 
kjer se bodo mladi pomerili v različnih starostih kategorijah:

- Dečki in deklice, 
letnik 2018 – 300 m,

- dečki in deklice, 
letnik 2017 – 300 m,

- dečki in deklice, 
letnik 2016 – 300 m,

- dečki in deklice, 
letnik 2012 – 1000 m,
- dečki in deklice, 
letnik 2011 – 1000 m,
- dečki in deklice, letnik 

2009 in 2010 – 2000 m.

- dečki in deklice, 
letnik 2015 – 500 m,

- dečki in deklice, 
letnik 2014 – 500 m,

- dečki in deklice, 
letnik 2013 – 1000 m,

Prevzelo nas je "planiško" vzdušje
V Varstveno delovnem centru Ajdovščina – Vipava vsa leta radi spremljamo svetovni pokal 

v smučarskih skokih. Letos smo polete v Planici še posebej nestrpno pričakovali. Izpolnila se 
nam je želja in s pomočjo Zavarovalnice Triglav, ki nas je velikodušno podprla, smo bili del tega 
nacionalnega praznovanja. 

Že teden dni pred 'planiškim 
vikendom' so v VDC-ju potekale 
navijaške priprave. Veliko smo se 
pogovarjali o naših šampionih, 
pripravljali navijaške rekvizite 
in navdušeno pričakovali 
četrtek, 21. 3., ko smo se zgodaj 
zjutraj z dvema kombijema 
dopeljali proti Gorenjski. Na 
prizorišču ob planiški velikanki 
smo zasedli najboljša mesta na 
tribunah. Od blizu smo lahko 

spremljali šampione na veličastni 
skakalnici, se z nekaterimi srečali 
in tudi fotografirali. Prevzeti z 
nepozabnim vzdušjem smo se 
v Planici zadržali do večera. V 
popoldanskem delu smo glasno 
podpirali dekleta na manjši 
skakalnici in z ganljivostjo 
spremljali skakalko Niko Prevc, 
ko je dvignila kristalni globus. 

Polni vtisov in lepih doživetij 
smo preostanek vikenda 
dogajanje v Planici spremljali še 
na televizijskih zaslonih.

In memoriam: Anton Kodrič
(1942 – 2024)

 Spoštovani družinski člani, 
prijatelji, nekdanji sodelavci in 
vsi, ki ste Toneta poznali in ga 
spoštovali! Vsem izrekam iskreno 
sožalje. V teh prvih pomladnih 
dneh je Tone bil zadnjo bitko, ki 
mu je izčrpala življenjske moči in 
pretrgala nit življenja. 

Velikokrat je bil pred 
mnogimi izzivi in vedno kos 
najzahtevnejšim nalogam. Vse 
je z zagnanostjo, vztrajnostjo 
in svojim poštenim odnosom, 
uspel doseči. Le bolezen je bila 
močnejša.

Tone se je rodil 29. januarja 
1942 na Brjah na Vipavskem. 
Otroška leta je s svojimi štirimi 
sorojenci preživljal na kmetiji in 
si privzgojil delovne navade, ki so 
ga krasile vse življenje. Bolečina 
ob izgubi mame pri 18. letih ga je 
spremljala vse življenje. Z željo, 
da bi si z izobrazbo zagotovil 
dostojno življenje, je dokončal 
gimnazijo in Fakulteto za 
tekstilno tehnologijo. Leta 1966 
se je zaposlil v Tekstini kot prvi 
diplomiran tekstilni inženir. S 
svojim strokovnim delom si je 
pridobil spoštovanje in zaupanje 
sodelavcev.

Rad je imel svoj poklic, spremljal 
je razvoj stroke in prenašal nova 
znanja v tehnološke postopke. 
Imel je socialni čut in bil spoštljiv 
ter odprt za vse zaposlene.

Hitro je napredoval in 
prevzemal najodgovornejše 
funkcije v podjetju. Bil je 
tehnolog, tehnični direktor in 
leta 1981 postal direktor Tekstine. 
Vodil jo je v najtežjih obdobjih. 
Skrbel je za vlaganje v razvoj in 
zaposlene. Bil je garač, vsak dan 
prvi na delu.

Ne bomo pozabili njegovih 
prizadevanj za pravičen prehod 
v nove lastninske odnose. 
Ohranil je pokončno držo in ostal 
poštenjak v časih, ko so si mnogi 
v državi prilaščali družbeno 
premoženje. Naredil je vse, da so 
bili delavci zaradi zmanjšanega 
obsega dela, čim manj prizadeti.

Njegovo delovanje ni bilo 
omejeno samo na Tekstino, 
ampak je svoje znanje in 
izkušnje delil v dobro skupnosti. 
Državno odlikovanje, nagradi 
Gospodarske zbornice Slovenije 
in Petomajsko priznanje Občine 
Ajdovščina so dokaz, da so ga 
cenili v širšem okolju. Kako 
velik človek je, je dokazal tudi 
z izročitvijo denarne nagrade 
Sindikalni organizaciji Tekstine 
za delavce v socialni stiski.

Vse kar je dosegel, je bilo plod 
njegovega lastnega dela, znanja, 
odrekanja in odgovornosti. Tako 
zahtevno delo je črpalo njegove 
moči in zahrbtna bolezen ga je 
prehitro iztrgala iz naše srede. 

Težko se je bilo takrat posloviti. 
A še težje nam je danes, čeprav 
vemo, da je o tem odločil naš 
nebeški Oče.

Od Tekstine, ki je bila njegov 
drugi dom, se je poslovil pred 
25. leti. Danes odhaja od doma 
v Budanjah, ki mu je pomenil 
največ. Kot za vsakim uspešnim 
moškim stoji uspešna ženska, je 
bila ob njem njegova Vera. Vedno 
mu je stala ob strani. Ponosen je 
bil na svoja otroka Simono in 
Petra ter razvajal svoje vnuke. 
Vrednote, ki jim je bil zvest 
celo življenje, so neprecenljiva 
dediščina, ki jo zapušča svoji 
družini.

Sonja Furlan
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Kino Ajdovščina
Tudi v aprilu Kino Ajdovščina ponuja bogat filmski 

program prvi četrtek in petek ter tretjo nedeljo v mesecu. 
Vstopnice so v predprodaji na spletnem mestu Olaii, 
osebno pa v Arena Stolp baru ob dvorani ali uro pred 
predstavo v avli Dvorane prve slovenske vlade. 

Četrtek, 4. april ob 19.00: 
INTERESNO OBMOČJE

drama, zgodovinski vojni film 
Nagrade: oskarja za najboljši 

tujejezični film in najboljši 
zvok, Cannes: velika nagrada 
žirije, nagrada FIPRESCI, 
nagrada za najboljši sundtrack 
…, evropska filmska nagrada 
za najboljši zvok, nominacije za 
zlati globbus, Liffe, …  Britanski 
režiser Jonathan Glazer (Pod 
kožo) raziskuje najtemnejšo 
plat človeške narave. Zgodba: 
Štirideseta leta. Komandant 
Rudolf Höss in njegova žena 
Hedwig skušata zgraditi sanjsko 
življenje za svojo družino v lepo 
opremljeni hiši z velikim vrtom 
… tik ob taborišču.

Petek, 5. april ob 16.00, 
nedelja, 21. april ob 17.00: 
NOETOVA BARKA

animirana družinska 
pustolovščina

 V kina prihaja animirana 
sinhronizirana glasbena 
pustolovščina Noetova barka. 
Klasična zgodba, ki jo poznamo 
vsi, je tokrat predstavljena na 
način, ki bo navdušil tako otroke 
kot njihove starše, prinesel pa 
ne bo samo zabave ampak tudi 
pomembno sporočilo.

Petek, 5. april ob 18.00: 
KRALJEVSKI ARTUR

pustolovski film
Kako daleč bi šli in kaj bi 

žrtvovali, da bi našli prijateljstvo? 
Na velika platna prihaja film 
z naslovom Kraljevski Artur, 
posnet po neverjetni resnični 
zgodbi, o tekmovalcu, ki posvoji 
potepuškega psa po imenu 
Artur, ki se mu pridruži na epski 
vzdržljivostni dirki.

Petek, 5. april ob 20.00: 
GODZILLA IN KONG : NOVI 
IMPERIJ

akcijska pustolovščina 
Zgodba sledi eksplozivnemu 

obračunu "Godzila proti Kongu" 
s povsem novo pustolovščino, 
v kateri se vsemogočni Kong 
in strašna Godzila soočita z 
velikansko neodkrito grožnjo, 
skrito v našem svetu, ki ogroža 
njun obstoj - in našega.  

Nedelja, 21. april ob 19.00:  
BACK TO BLACK

biografska drama
Izjemna zgodba o vzponu 

Amy Winehouse do slave in 
nastajanju njenega prelomnega 
albuma Back to Black, 
predstavljena z njene perspektive 
in navdahnjena z njenimi 
globokimi osebnimi besedili.

Mešani mladinski pevski zbor Srečko Kosovel 

Absolutni zmagovalci 
tekmovanja v Italiji

Pevci Mešanega mladinskega pevskega zbora Srečko Kosovel pod vodstvom zborovodkinje 
Petre Habjanič Gregorc smo na Mednarodnem zborovskem tekmovanju CorAmare, v mestu 
Chiavari v Liguriji (Italija), dosegli izjemen uspeh. Najprej smo si pripeli prvo mesto v svoji 
kategoriji in se uvrstili v Grand prix, kjer smo postali še absolutni zmagovalci tekmovanja.

Na potovanje smo se odpravili 
v petek, 15. marca, pot nas je 
vodila do mesta Rapallo, kjer 
smo bili nastanjeni. V soboto 
smo se po jutranji vaji odpeljali 
v mesto Chiavari, v katerem je 
potekalo tekmovanje. Sledila je 
generalka, še zadnji popravki 
in tekmovalni nastop pred 
tričlansko žirijo. Potem smo se v 
mestu fotografirali, vsi nasmejani 
po dobro izvedenem nastopu. 

Sledil je počitek, nato pa zopet 
vaja, saj smo po tihem upali, 
da imamo morda možnost za 
uvrstitev v drugi krog, kjer 
tekmujejo le najboljši sestavi iz 
posamezne kategorije.

Nestrpno smo čakali razglasitev. 
Na tekmovanju je nastopilo 
15 zborov v petih različnih 
kategorijah. Po razglasitvi, da 

smo zmagovalci svoje kategorije, 
smo skupaj z ostalimi zasedbami: 
MePZ Obalca iz Kopra, Clam 
Chowder iz Milana in Ensemble 
Nox iz Torina, ki je zmagal v dveh 
kategorijah, ponovno zapeli in 
se potegovali za veliko nagrado 
tekmovanja. Zasedbe so bile 
zelo dobre in nismo pričakovali 
visokega rezultata. Proti koncu 
podeljevanja nagrad so nas in 
vokalno skupino Ensemble Nox iz 
Torina poklicali na oder. Šele tedaj 
smo presenečeni ugotovili, da 
smo postali absolutni zmagovalci 
tekmovanja! 

Kot zmagovalci smo po želji 
žirije še enkrat zapeli in poželi 
bučen aplavz. Sledili so kriki 
veselja in solze sreče. Bilo je bolje, 
kot smo lahko le sanjali. Vsi srečni 
in veseli smo zmago proslavljali še 

naslednji dan in se na poti domov 
ustavili v Pisi, kjer smo si ogledali 
tamkajšnje znamenitosti.

Veliko presenečenje pa se je 
zgodilo na avtobusni postaji, ko 
smo prispeli domov. Pričakali so 
nas starši, prijatelji in znanci, ki so 
se z nami veselili našega uspeha. 
Čestitke so deževale z vseh strani 
in šele takrat smo prav zares 
dojeli, kaj smo dosegli. 

Za nami je nepozaben vikend, 
ki bo ostal v spominu vseh pevcev, 
pianistke Larise Štrukelj in seveda 
naše najboljše zborovodkinje 
Petre, ki je najbolj zaslužna za ta 
izjemen dosežek, ker nas vodi, 
spodbuja, potiska preko meja 
in vedno znova dokazuje, da 
zmoremo še več.


